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Niso redki primerih ki 
kažejo na kaj neurejene 
razmere v naši politiki 
dodeljevanja xstanovanj. V 
mnogih primerih pa se pri
druži neurejeni in razme
ram še čisto brezdušen 
odnos tistih, ki kakorkoli 
o tem odločajo.

O pomanjkanju stano
vanj, tej krizi, ki tako bo
leče prizadeva nekatere, je 
bilo že veliko govora in za 
nje ublažitev mnogo stor
jenega. S sredstvi, name
njenimi za stanovanja, se 
je graditev zelo pospešila. 
Na najboljši poti smo, da 

vs pospešeno graditvijo sta
novanj postopoma rešimo 
to boleče vprašanje.

Do tu je vse v redu. 
Vsakdo pač ve, da preko 
noči ni moč urediti vsega 
in mnogi tiho upajo, da 
bodo slej ko prej dobili 
primerne prostore.

Toda, kakorkoli Je to 
vprašanje boleče in ga ni 
moč preko noči rešiti, je 
toliko bolj boleče, če se 
pri delitvah stanovanj ne 
upoštevajo prav nobeni 
oziri. Dogodi se, da sani
tarna inšpekcija ugotovi 
skrajno neprimernost dolo
čenega bivališča, toda dru
žina čaka, prosi, roti za
man za boljše. Ni ga, ki 
bi ji ga lahko dodelil. V 
istem času pa so, ki se se
lijo iz dobrega stanovanja 
v še boljše in to običajno 
po hierarhičnem položaju, 
ki ga nekdo uživa. Menim, 
da bi morala komuna — 
občina zagotoviti v sedaj 
ustaljenem načinu odpro
daje stanovanj podjetjem 
in ustanovam del novega 
stanovanjskega fonda za 
najbolj kričeče potrebe, 
kjer že lahko govorimo o 
socialni in zdravstveni 
ogroženosti, kjer spričo 
nemogočih razmer pride do 
obolenj, do rahljanja ali 
celo do razbijanja družin
skih vezi in slično. Nika
kor ne smemo pozabiti, da 
sleherni delavec in delav
ka. plačuje svoj delež v 
stanovanjski sklad. In nih
če mu ne more odvzeti 
pravice, da mu skupnost 
pomaga v največji stiski. 
Izgovor, ki ga je danes ta
ko pogosto slišati, češ, 
podjetje naj oskrbi stano
vanje, silno prizadene ti
stega, ki dela v majhnih 
kolektivih ali ustanovah, 
kjer največkrat imajo 
sredstva komajle za redne 
prejemke, a kaj, da bi 
lahko kupovali stanovanja. 
(Da o upokojencih, ki ni
so nikjer zaposleni, sploh 
ne govorimo.;

Ko se srečuješ z našimi 
delavci in delavkami, ti 
vedo veliko povedati o 
krivicah in, da tako re
čem* »neumnostih« ki jih 
nekateri vodeči počno, ne
umnostih, ki po pravici 
razburjajo prebivalce. Če 
so pripravljeni mnogi z ra
zumevanjem potrpeti v sla
bih stanovanjih ali celo 
brez njih, naj tisti, ki 
imajo ta vprašanja že ure
jena. ne zahtevajo še več 
in to na škodo najbolj po- 
potrebnih. To so občutlji
ve stvari.

Menimo, da naše sindi
kalne organizacije lahko 
o tem rečejo odločnejšo 
besedo in da preprečijo 
najbolj grobe nesmisle, kot 
so na primer, da so dode
lili stanovanje drugemu 
zato* ker pričakujejo, da 
bo nekdo umrl (o čemer 
pišemo v današnji števil
ki), da pomagajo najbolj 
potrebnim, da ne bodo so
cialno in zdravstveno ogro
ženi.

PRED KONGRESOM: DELEGATI GOVORE

VČERAJ, DANES, JUTRI..
Jesenice so bile zavite v obla

ke dima tako kakor vsak dan, 
kot včeraj, kot so danes in kot 
bodo jutri. Tudi žerjav se je 
prav tako prepeljaval po svojem 
tiru in z železnimi čeljustmi 
prenašal staro železo. Tudi 
martimar in jekilar sta prebada
la žrela nikoli nasitnih in pe
klensko razbeljenih peči, tako 
kakor včeraj, kot jih prebadata 
danes in kot jih bosta prebada
la jutri. In vendar se mi je 
zdelo, da je na Jesenicah* ne
kakšno drugačno vrvenje. Pre
več bi dejal, če bi trdil, da je 
vsakdo razmišljal o kongresu 
delavskih svetov, da pa je o 
njem razmišljalo, razmišlja in 
bo še razmišljalo stotine in ti
soče delavcev, je gotovo. Saj 
drugače ne bi tako temeljito in 
tako odkritosrčno razčlenili vseh 
tistih škodljivih pojavov pri se
bi, tako odkrito spregovorili o 
slabostih drugih, o slabostih, kd 
škodujejo njim, plavžarjem, ki 
se potijo pred plavži, marti- 
narjem, valjavcem, žicarjem in 
drugim.

Zdelo se mi je, da si nisem 
izbral najbolj primernega časa

® Razgovor z jeseniškimi delegati za kongres delavskih svetov o tem, 
® kaj zavira in pospešuje gospodarjenje in delo organov upravljanja 
© ter kaj bi morali spremeniti
Naš cilj — proizvajati več, 
bolje in ceneje — in praksa

»Na kongresu bomo razprav
ljali predvsem o materialni 
osnovi delavskega upravljanja, 
o slabostih gospodarskih pred
pisov, o njihovem škodljivem 
menjavanju, o tem, kako nas je 
vse to prizadejalo lani, letos in 
kako bi nas še, če stvari ne 
bomo drugače uredili,« je dejal 
ing. Alojz Prešeren. »Naš cilj 
je proizvajati čim več, boljše in 
ob nižjih stroških, to je ceneje. 
Toda glejte, naš kolektiv je bil 
tako rekoč kaznovan, če je iz
deloval kakovostno železo in 
jeklo, še zdaj je skorajda ka
znovan, če ga izdeluje in izde
lovati ga mora, če hočemo 
zmanjšati uvoz. Lani je naše 
podjetje doseglo manjšo vred
nost proizvodnje — manjši do
hodek — kot je bil planiran, 
čeprav smo plan količinsko pre
segli. Ker smo izdelovali pred-

Fredsednilc švedske vlade g. Erlander, ki se mudi na prijatelj
skem obisku v Jugsolaviji, je te dni obiskal našo republiko. — 
Na sliki; g. Erlander s predsednikom izvršnega sveta LRS 

tov. Borisom Kraigherjem.

za razgovore z delegati jeseniške 
železarne. Sobota je bila in v 
soboto navadno vsakdo pona
redi tisto, kar je odložil za ko
nec tedna, Razen, tega pa- se je 
živo srebro gibalo nad 26 in 
32" C in takšnale vročina je 
mrtvičila možgane.

Toda glejte, kljub tem okoli
ščinam sem bil z razgovorom 
nadvse zadovoljen. Z delegati: 
Jankom Verdnikom, ing. Aloj
zom Prešernom in Ludvikom 
Slamnikom sem se dobil ob do
govorjenem času na dogovorje
nem prostoru in razpletel se je 
pomenek, kakšno je bilo življe
nje včeraj, kako gospodarijo 
danes in kako mislijo gospoda
riti Jutri.

Dovolj,je bilo eno samo sam
cato vprašanje: o čem mi
slijo razpravljati kot dele
gati jeseniškega železarskega 
kolektiva in predvsem, na kaj 
mislijo opozoriti kongres delav
skih svetov, in že sem dobil na 
to eno samo samcato vprašanje 
vrsto odgovorov.

pisane kakovostne proizvode, 
smo morali plačati več davka, 
smo bili torej kaznovani, ker 
smo delali bolje.

Priznam, da so letošnji pred
pisi nekoliko ugodnejši. Toda 
če bi delavsko upravljanje na
robe, sebično pojmovali, če bi 
črtali iz svojega programa vse 

. kakovostne izdelke, potlej bi 
imeli na leto pol milijarde do
bička več. Toda kaj bi bilo z 
našim gospodarstvom, z uvo
zom, z devizami? So podjetja, 
ki ustvarjajo manj in slabše in

vendar jim ostane več sredstev. 
Delavsko gospodarjenje pa se 
mi zdi, da ni gola fraza in zato 
mora temeljiti na določeni ma
terialni osnovi.«

Ob besedah Ing. Prešerna sem 
se spomnil na ugotovitev v nji
hovem poročilu, ki pravi, da je 
menjavanje gospodarskih predpi
sov glavni vzrok za planiranje od 
danes do jutri, kajti kar misliš 
Storiti danes, se ti jutri podre, 
ker izide drugačen predpis. Od
nosi med banko in investitorjem, 
jeseniško železarno — so bili in 
če se ne bo kaj spremenilo, bodo 
najbrže še nevzdržni. Podjetje je 
na primer leta 19M sklenilo po
godbo za triletno investicijsko 
posojilo z določenim letnim od
plačilom. V začetku leta 1956 pa 
,’e banka .p'omenila pogoje na 
osnovi spremenjenih predpisov, 
in sicer tako, da je moralo pod
jetje prispevati za letno odpla
čilo 50*/» sredstev iz svojega amor
tizacijskega sklada in 50*/» iz 
sklada za samostojno razpolaga
nje. prizadeta so bila sredstva 
podjetja in investicijska sredstva 
okraja.

Predpis je postavil podjetje in 
okraj pred izvršeno dejstvo. Po
tem pa planiraj za nekaj let na
prej, če moreš, zdi se mi, da ni 
prehuda tale trditev, zapisana v 
poročilu: »Samostojnost je v tem 
primeru fraza, uspeh podj etja ni 
odvisen od dobrega ali slabega 
gospodarjenja kolektiva in orga
nov delavskega upravljanja, tem
več od različnih predpisov in 
ukrepov državnih organov.«

Torej, če smo ravnali tako vče
raj, če ravnamo tako še danes, 
glejmo da bo jutri drugače. In 
zdi se mi, da bodo jeseniški de
legati in najbrže še kdo, to prav 
tako odkrito povedali na kon
gresu, kot so zapisali v svojem 
poročilu.

»Nikomur nočemo ničesar oči
tati,« se je oglasiti Janko Verd
nik, »vendar na lastni koži 
občutimo, da smo kolektivi sta
rih, utečenih tovarn prikrajša
ni., Kjerkoli so bile zgrajene 
nove tovarne, povsod so gradili 
tudi vsaj nekaj' stanovanj, pro
storov zd razvedrilo, izobraže
vanje... Bodimo odkriti, veliko 
tega so marsikje zgradili na ra
čun investicij. Pri nas pa — 
skoraj nič.

V martiiinarni hi radi vpeljali 
izmeno, ne moremo je, ker ni
mamo za nove delavce stano
vanj. Prav zaradi tega delajo 
posamezniki več kot bi smeli, 
izčrpavajo se, nadurno delo in 
nesreče rastejo in dela ni mo
goče organizirati tako, kot bi 
ga radi.

Zato mislimo, da bi morali 
povsod, ob vsaki investicijski 
novogradnji ali razširitvi, pod
jetja izločiti 10 ali is°/o sredstev 
za stanovanja, šole, komunalne 
naprave in podobno.

Tudi če hi podjetje hotelo te 
svojih sredstev — iz sklada za

samostojno razpolaganje — kaj 
preurediti in izboljšati, naleti 
na vrsto predpisov in uredb, ki 
zavirajo prizadevnost organov 
upravljanja, prizadevnost vsega 
kolektiva.*

Ing. Prešeren je težave po
drobneje razložil.

Z našim gospodarijo dragi
»Naša osnovna sredstva so 

vredna 14 milijard in z njimi 
ustvarimo vsako leto nad 23 mi
lijard dinarjev bruto dohodka. 
Toda osnovna sredstva so pre
nizko ocenjena, težko zbiramo 
amortizacijski sklad za obnovo 
in še tisto, kar. zberemo, in o 
čemer bi morali načelno sami 
odločati, odločajo — drugi. Ce 
hočemo zamenjati nek stroj, ki 
stane le nekaj sto tisoč dinarjev, 
popišemo kupe papirja in pred
lagamo nakup vsem mogočim 
vodstvom v odobritev, človek 
teh zamotanih administrativnih 

(Nadaljevanje na 5. strani.)

Proizvijilci in upravljalci smo pripravljeni na 
nzem povemo, koliko smo uspeli in kako 

v bodoče.

kongres, da na 
n»j bi gospodarili

SINDIKATAS PLENARNEGA ZASEDANJA CENTRALNEGA ODBORA
KOVINARJEV JUGOSLAVIJE

Industrijski delavec
v polnem smislu besede naj bo naš vzor

»Posebno želim —- je pisal lani tovariš Tito IV. 
kongresu Sindikata kovinarjev Jugoslavije — da bi se 
po vašem kongresu v vrstah kovinarjev še bolj začu
tila skrb za delavski naraščaj, ker glade tega z današ
njim stanjem ne moremo biti zadovoljni. Našo delav
sko mladino je treba nenehno vzgajati na svetlih tra
dicijah delavskega gibanja, v katerem je pripadalo 
kovinarjem vedno pomembno mesto...«

Tako je pretekli petek in soboto razpravljal ple
num Centralnega odbora tega sindikata o problemih 
delavske mladine. Plenumu je predsedoval predsed
nik CO in sekretar Centralnega sveta ZSJ tov. Nor- 
bert Veber. Plenum je zasedal v dvorani delavskega 
sveta »Metalne« v Mariboru.

Plenum je zares vsestransko 
obdelali probleme delavske mla
dine talko glede strokovne izo
brazbe, kakor glede življenjskih 
pogojev, v katerih mladina ži

vi, zlasti pa glede vzgoje mla
dine za upravljavce. V prvi 
vrsti kaže ugotoviti, da smo do
segli precej uspehov, da je bilo 
vloženega precej truda, da bi

VSE TE PRIPRAVLJENO
Prvi kongres delavcev - upravljavcev lahko prične z delom. 

Velika dvorana Doma sindikatov je pripravljena na sprejem 
svojih gostov. Tudi vse ostale priprave za prvi kongres delav
skih svetov Jugoslavije so v glavnem končane. Vsi tisti tisoči in 
deset tisoči širom po deželi, ki so sodelovali v velikem delu, 
se lahko oddahnejo. Besedo imajo delegati.

Preko dva tisoč delegatov in gostov bo te dni prispelo v | 
naše glavno mesto. Bivali bodo v hotelih, internatih in študent
skih dompvih — kajti prostora v beograjskih hotelih ni toliko, I 
da bi mogli sprejeti vse udeležence kongresa in še mnoge ( 
druge, ki vsakodnevno prihajajo v Beograd. Posebni avtobusi 
bodo prevažali delegate in goste kongresa, ki bodo prišli v Beo- I 
grad. Delavski svet mestnega prometnega podjetja je odločil, j 
da bo v času kongresa brezplačno prevažal delegate na vseh 
svojih rednih progah. 1

Te dni so uradno odprli veliko dvorano, v kateri bodo ple- ; 
nama zasedanja. Otvoritve so se udeležili podpredsedniki Zvez
nega izvršnega sveta, tovariš Kardelj, Rankovič in. Colakovič. 
Kljub temu, da je v dvorani 2000 sedežev in zraven še okoli 
150 pomožnih sedežev, dvorana ne bo mogla sprejeti vseh, ki 
bi želeli spremljati delo kongresa. Za delo komisij so predvideli 
še nekatere dvorane: dve v Zvezni ljudski skupščini, dve v 
Ljudski skupščini LR Srbije, veliko in malo dvorano v Kolar
jevi ljudski univerzi in dvorano Narodnih herojev na Prirodo- 
slovno-matematični fakulteti. Tisti, ki ne bodo dobili prostora 
v veliki dvorani med plenarnimi zasedanji kongresa, bodo lahko 
spremljali delo komisij.

Delovne skupine so končale svoje elaborate, na osnovi ka
terih so izdelali referate za kongres.

V tem času še ne moremo navesti točnega števila organizacij 
iz inozemstva, ki pošiljajo svoje predstavnike na kongres. So
dijo, da jih bo okoli 30 iz vseh krajev sveta. Nekatere inozem
ske organizacije bodo poslale veččlanske delegacije, medtem ko 
bo druge predstavljal samo en delegat. Tudi gostje so že dobili 
vsa obvestila o delu kongresa kakor tudi o načinu izvolitve 
delegatov. Prav tako so sprejeli poročila o delavskem in druž
benem upravljanju v Jugošlaviji.

Čez 20 tujih novinarjev največjih svetovnih listov in agen
cij bo obveščalo tujino o delu kongresa. Nekateri od njih so 
prišli v Beograd precej časa pred pričetkom kongresa tako, da 
bi se čimbolje pripravili za poročanje. Domača uredništva bodo, 
vsaj kar zadeva plenarna zasedanja, sprejela znatno manj dovo
lilnic kot bi jih želela, ker, čeprav je dvorana zares ogromna, 
je vendar njena zmogljivost omejena. Med zasedanjem kongresa 
bo posebni biro za tisk zagotovil novinarjem vse potrebno gra
divo, tako da bo javnost pravočasno in popolno obveščena o 
vsem, o čemer bodo na kongresu razpravljali. Zvonko Simič

Aleksander Rankovič, Rodoljub Colakovič, Edvard Kar
delj in Djuro Salaj ob otvoritvi velike dvorane v Domu 
sindikatov v Beogradu, kjer bo kongres delavskih svetov 

Jugoslavije.

bdi gmotni položaj mladina 
boljši, saj so v večini podjetij 
znatno povišali nagrade vajen
cem, omogočili prehrano v. 
menzah in stanovanje v domo
vih, vendar je treba naglasiti, 
oia delavski' organi upravljanja 
še ne smatrajo, da je skrb za 
mlade delavce tudi njihova 
stvar, marveč mislijo, da je z 
dotacijo določene vsote denarja, 
da gre mladina na primer na 
izlet, že vse opravljeno.

Dandanes se kaj radi pohva
limo, da smo v delavske organa 
upravljanja izvolili toliko in to
liko mladincev in žena več kot 
druga leta. To je vsekakor lep 
napredek, saj kaže, da je pre
magana Stara miselnost, da 
mladinec zato, ker je mlad i» 
neizkušen, ne more biti v de
lavskem svetu. Vendar to ni 
dovolj.

Trudita se moramo, da bo t* 
mladinec lahko zares aktiven 
član delavskega organa uprav
ljanja, Zato je plenum toplo 
priporočil, naj sindikalne orga
nizacije na vso moč podpre 
klube mliaidiih proizvajalcev ter 
jim pomagajo, da bi vzgojili 
dobre upravljavce.

Potrebujemo Industrijskega 
delavca

Poseben problem je strokov
na vzgoja mladih delavcev. Ple
num soglasno ugotavlja, da je 
ves sistem strokovne vzgoje pri 
nas še vedno usmerjen na vzga
janje obrtniških delavcev in da 
ni niti načeto vprašanje indu
strijskega vzgoje delavcev. K 
takemu načinu nas je silil si
stem nagrajevanja, ki je teme
ljil na štirih stopnjah kvalifika
cije, k temu nas še vedno 
sili sistem pokojni?, pri kate
rih je formalna tert'li Akacija 
odločilnega pomena. Moderna 
industrija, zlasti industrija pro
izvajalnih sredstev, ki je že po 
svojem bisitvu taka, da najbolj 
teži k napredku, pa ne prenese 
obrtniške kvalifikacije. Moder
na industrija, in taka je naša, 
potrebuje tisoče poklicev, tisoča 
drobno specializiranih delav
cev, ne pa ljudi, ki bi znali 
vsakega nekaj, in tega nekaj 
tudii na konkretnem delovnem 
mestu. Zato so odločno za re
formo strokovnega šolstva, pri 
čemer je’ treba izenačiti stro
kovnega delavca ne le pri po
gojih za vpis v šolo, marveč 
tudi po mesitu, bi ga naj po do
končani šoli doseže v proizvod
nji. Tako na primer so danes 
enaki pogoji za vpis v industrij
sko šolo kot za vpis na srednjo 
tehnično šolo. Ob koncu študi
ja pa je nekdo tehnik, drugi p« 
»navaden« delavec' brez kakrš
ne koli možnosti mdailjnjeg* 
strokovnega šolanja.

(Nadaljevanje na 2. streeti
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‘ so jdborniki po temeljiti razpravi sprejeli in potrdili 
družbeni plan in proračun za leto 1957. Družbeni produkt 
bo po družbenem planu večji za okrog 120 milijonov di
narjev. Po proračunu občine, ki je tudi letos precej maj- 

' hen, bodo največ sredstev namenili za prosveto, in sicer 
■ 35 milijonov dinarjev. Za zdravstvo in socialno skrbstvo 
je namenjenih 20 milijonov, za številne komunalne potrebe 
pa le osem. S sredstvi za negospodarske investicije bodo 

; letos dokončali elektrifikacijo Slemena, Gradišča in Ruške 
koče, vodovod v Selnici in telefonsko zvezo z Gradiščem. 
Začeli bodo graditi še vodovoda v Bistrici in Slemenu, 
novo pekarno v Lovrencu in kino dvorano v Rušah.

G. G.
0 V juniju bodo na Jezerskem stalna posvetovanja 

zastopnikov trgovskih podjetij Gorenjske o delavskem 
samoupravljanju. Posebej se bodo pogovorili o metodah 
dela delavskega sveta ter o ekonomiki podjetja.

0 Folklorna sekcija Svobode v Kranjski gori je pred 
dnevi gostovala z izbranim programom na Dovjem. Zal 
pa je bil obisk kljub odlično izvedenemu programu pre
majhen.0 Predsedstvo, republiškega odbora sindikata trgov
skih, gostinskih in turističnih delavcev je pred nedavnim 
na svoji tretji redni seji razpravljalo o delitvi" dohodka 
v trgovini in gostinstvu, kakršna je predvidena z novo 
uredbo. Po anketi, ki so jo organizirali skupno z Gostinsko 
zbornico, so ugotovili, da gostinska podjetja ne bi zdržala 
takih obremenitev in bi nujno morala zvišati cene svojim 
uslugam. Edini izhod je v tem, da bi ljudski odbori gostin
ska /podjetja pavšalizirali. Po anketi bi nekatera pod
jetja ne ustvarila niti plač, še več pa je takih, ki ne bi 
mogla ustaviriti fondov za samostojno razpolaganje. Pri 
tem navajajo, da so se cene mesu dvignile od oktobra 
1955 za 11—45«/o, testeninam za 12Plo, alkoholnim pijačam 
pa 7—28°/o, brezalkoholnim pijačam do 30°/o. Razen tega 
se je podražil še električni tok, podražil se je tudi plin 
in komunalne usluge. Iste težave so nastale z novo uredbo 
tudi v špecerijskih trgovinah. Predsedstvo je sklenilo, da 
bo o tej problematiki seznanilo vse pristojne forume.

. 0 Krvodajalska akcija, ki je bila pred kratkim kon
čana v goriškem okraju, je naletela na izredno lep odziv 
prebivalstva, saj je 2.142 ljudi dalo skupaj 642,6 litrov 
krvi. L. K.

0 Za modernizacijo in nabavo novih strojev name
ravajo v anhovski cementarni porabiti milijardo 284 mili
jonov dinarjev. Ta denar bodo najeli iz zveznega investi
cijskega sklada. L. K.0 Goriško gledališče si prizadeva, da bi nudilo občin
stvu kvalitetne prireditve. Razen pripravljanja lastnih 
predstav skrbi še za občasna gostovanja drugih gledali
ških skupin. Tako so pred kratkim gostovali v Novi gorici 
gojenci Akademije za glasbo. V načrtu pa je še gostovanje 
Slovenskega narodnega gledališča iz Trsta, ki ima na 
Goriškem iz prejšnjih gostovanj že obilo prijateljev.

0 Sindikalna podružnica tovarne »Peko« v Tržiču je 
priredila v počastitev prvega kongresa Jugoslavije številna 
športna tekmovanja. Člani kolektiva so se pomerili v na
miznem tenisu, nogometu, odbojki, šahu in streljanju. Ob 
zaključku tekmovanja so prejeli najboljši posamezniki in 
moštva lepa spominska darila.

0 Društvo upokojencev v Tržiču je na svojem rednem 
občnem zboru razvilo nov društveni prapor, člani so se 
pogovorili o delu društva v pretekli poslovni dobi ter o 
honorarni zaposlitvi upokojencev.

0 Pred nekaj dnevi sta se v Tržiču pomerili nogo
metni enajstorici sindikalnih podružnic tovarn »Peko« in 
»Bombažne predilnice in tkalnice«. Po mlačni in nezani
mivi igri je zmagalo moštvo tovarne »Peko« z rezultatom 
2:1 (1:0),

0 Delavski svet tovarne »Lek* v Ljubljani je pred 
kratkim priredil petdnevni seminar, na katerem so se 
člani delavskega sveta pogovorili o problemih v zvezi z 
delovno storilnostjo. Razen tega so se pomenili tudi o dru- * 
gih gospodarskih vprašanjih tovarne, zlasti o mehanizaciji 
dela.

0 Strokovno združenje gozdnih gospodarstev je pred 
nedavnim organiziralo v Ljubljani posvetovanje o izdelavi 
gozdarskega orodja, ki je še neekonomično in dostikrat 
neprimerno za večja dela. Ob zaključku posvetovanja so 
sklenili navezati stike s tovarnami glede cenejše dobave 
orodja in drugih pripomočkov.

0 Svoboda II Zagorje-Toplice gostuje z delom »Srečni 
dnevi« po nekaterih krajih Slovenije. Društvo žanje povsod 
veliko priznanje za svoja prizadevanja.

0 Končno bodo zagorski rudarji le dobili lepo ure
jeno kopališče. Preteklo nedeljo dopoldne so odprli v 
Izlakah nov olimpijski plavalni bazen. Ko bodo dograjeni 
in urejeni še vsi ostali pomožni objekti bodo postale Izlake 
prijeten letoviščarski kraj.

0 Občinski sindikalni svet v Zagorju bo priredil po
kalni nogometni turnir v počastitev spomina prvoborca 
Slavka Pintarja. Turnir bo verjetno 23. tega meseca na 
stadionu »Proletarca« v Zagorju.

0 Le še nekaj dni nas loči od festivala v Zagorju, zato 
je v vseh treh Svobodah zelo živahno. Poleg dramskih 
nastopov teh Svobod bo na sporedu še zabavni glasbeni 
večer, gostovalo bo eno izmed okoliških prosvetnih dru
štev, nastopila pa bo tudi ljubljanska Drama.

0 Dramska družina Svobode iz Zagorja je gostovala 
z Moličrovo komedijo »George Dandin« na Slovenskem 
Javorniku. Javorniški svobodarji so jim pripravili prisrčen 
sprejem, kakršnega Zagorjani niso pričakovali. Tudi Ude
ležba na predstavi je bila več kot zadovoljiva. Zagorjani 
se’ vsem članom upravnega odbora Svobode in vsem 
Javomičanom prav lepo zahvaljujejo za gostdljublje in 
priznanje ter upajo, da se jim bodo ob gostovanju v 
rudarskem Zagorju vsaj delno oddolžili.

0 Kolektiv koprske tovarne »Partizanka« je v po
nedeljek, 10. junija spet prijel upravljanje tovarne v svoje 
roke. Po več kot letu dni prisilne uprave so ta dan izvolili 
delavski svet.

0 V Murski Soboti so te dni odprli mlečno restavra
cijo. Za ureditev prostorov je porabilo trgovsko podjetje 
»Kotoniale« okrog tri milijone dinarjev.

0 V začetku junija je zasedal v Beogradu plenum 
Republiškega sveta ZSJ za Srbijo. Razpravljali so o poteku 
volitev delavskih svetov in o pripravah na kongres delav
skih svetov.

0 Kot je sklenil občinski ljudski odbor Kranj na svo
jem zadnjem zasedanju, bodo dali za gradnjo sindikalnega 
doma osem in ne deset milijonov dinarjev kot so prvotno 
mislili. Dva milijona dinarjev več pa so namenili za 
adaptacijo šol.

0 S sredstvi, ki jih daje tovarna »Stol« na Duplici 
bodo še letos dogradili vodovod na Duplici.

0 V Hrastniku je bil od 6. do 9. junija seminar za 
člane delavskih svetov in upravnih odborov podjetij iz 
Hrastnika.

0 V kranjski tovarni »Iskra« je bilo 16. junija po
svetovanje mladih kovinarjev Gorenjske. Pogovorili so se 
o vključevanju mladine v delavske svete, o nagrajevanju 
mladih delavcev, analitični oceni delovnih mest, posebej 
pa to obravnavali sklepe plenarnega zasedanja Central
nima odbora Sindikata kovinarjev Jugoslavije, ki je bil 
dva dni prej v Mariboru.

0 V »Inteksu« v Kranju imajo zelo poceni menzo. Za 
j kosilo plačajo 55 dinarjev, za večerjo 35, za zajtrk pa le 10 
oziroma 15 dinarjev. Razliko do polne cene plača tovarna. 
Ker se v tej menzi hranijo nekateri delavci še iz »Stan
darda« in »Zvezde«, plačata zanje razliko ti podjetji. Zares 
hvale vredno sodelovanj el

0 Novomeško gradbeno podjetje »Pionir« je slavilo te 
dni desetletnico obstoja. Ob tej priložnosti so priredili tudi 
športna tekmovanja kolektivov gradbišč v streljanju, 
balinanju, šahu in odbojki.

0 Kočevski rudarji so si uredili v Me dve ji pri Lo
vra mi rarroins Mer bo naenkrat lahko prebivalo 25 ljudi. 
Menjavah se Vodo vsakih deset dni Prebivanje bo stalo 
okrog 200—250 dinarjev na dan.

IZ SINDIKALNE PODRUŽNICE ELEKTRARNE FALA

MiuoiiM

Marjanca Jemec: Med odmorom v železarni

Izvršni odbor sindikalne po
družnice elektrarne Fala je pi
sal Republiškemu odboru Sin
dikata kovinarjev Slovenije ter 
ga prosil za pojasnilo, če so 
prav sklenili- Pismo v celota ob
javljamo, ker menimo, da se 
kaže 9 tej stari javno pogovori
ti. Takole pišejo:

»Na zadnji sedi izvršnega od
bora smo se med drugim pogo
varjali tudi o skrbi za našega 
delavca, da bi laže šel na do
pust. Sklenili smo, da vsako
mur, ki bo res šel na dopusit v 
dru-gi kraj, pomagamo na ta 
način, da mu plačamo del 
penziona.

Zakaj smo tako sklenili, bo
mo obširneje razložili. Dobro 
pomnimo rvvmembne skleo=> TV. 
plenuma SZDLJ kakor tudi ple
numa CP ZKJ o Slednji in o 
prizadevanjih za zbiplj ša.n,j e
gmotnega položaja delovnega 
človeka.

Kot vsako leto, smo tudi le
tos dobili doltiacijo delavskega 
sveta iz sklada za samostojno 
razpolaganje, da bi pokrili prl- 
mankljaj v proračunu naše sin
dikalne podružnice. In to po 
naslednjih postavkah: telesna
vzgoja, knjižnica, letni oddih 
članstva in podobno.

S PLENARNEGA ZASEDANJA CENTRALNEGA ODBORA SINDIKATA
KOVINARJEV JUGOSLAVIJE

INDUSTRIJSKI DELKVEC
v polnem smislu besede naj bo naš vzor

(Nadaljevanje a prve strani)
Ne zgolj »priporočila« 

sindikatov
Danes — je naglasil plenum 

— ni več- čas samo za »priporo
čila« sindikatov, M jih državni 
organi sprejmejo, ali jih pa ne, 
ampak naj sindikati zahtevajo, 
da se stvari na tem področju 
vendar končno urede. Pri tem 
kaže opozoriti še na to, da tra
ja študilj na univerzi povpreč
no osem let, preden nekdo di
plomira za inženirja, kar je od
ločno predolgo, Pri nas pride 
na 158 delavcev en inženir, 
medtem iko pdde v Italiji na 11 
delavcev eden, V Ameriki in 
Franciji pa celo na devet de
lavcev en inženir. Ce smo dali 
toliko denarja za zgraditev mo
deme kovinske industrije, mo
ramo najtidames denar za vzgo
jo strokovnjakov, eaj je tudi 
to eden izmed razlogov, da so 
kapacitete kovinske industrije 
tako malo izkoriščene. K temu 
še en podatek. Na polovici tova- 
lifikaciramih delovnih mest de
lajo nekvalificirani dn polkva- 
iificirami delavci, na 42 odst. 
mest delajo ljudje, ki nimajo 
ustrezne strokovne izobrazbe. 
Vse to so vprašanja, ob katerih 
ee kaže resno zamisliti.

Glede gmotnih pogojev mla
dih delavcev pa opozarja ple
num na to, da so sindikalne or
ganizacije vse premalo storile, 
da bi se njihov položaj izbolj
šal. Sindikati imajo vso mož
nost, da postavijo pred delav
ske organe upravljanja in-zlasti 
pred zbore proizvajalcev pro
bleme položaja delavske mladi
ne in da ti poskrbe, da se od
pre menze, postavijo samski do
movi itd.

Ob koncu zasedanja je poslal 
plenum pismo tovarišu Titu, v

IZ PTUJA
Premalo trgovin in obilnih 

delavnic
V Ptuju je 161 prodajaln in 

na vsako prodajalno pride 571 
potrošnikov. Od pregledanih 70 
poslovalnic na terenu jih je 

.14 slabo urejenih. Ptuj še po
trebuje nove trgovske lokale. 
V ptujskem okraju bi morali 
osnovati še vsaj 42 novih tr
govskih lokalov.

Tildi obrtnih obratov je 
manj, .namesto več. Leta 1950 
je bilo v ptujskem okraju 528 
obrtnih obratov, lani jih je bi
lo že samo 449 s 1.361 zaposle
nimi delavci. V preteklem letu 
je bilo na novo ustanovljenih 
38 obratov, odjavljenih pa 75. 
Medtem ko se je v večjih pod
jetjih delavsko upravljanje 
utrdilo, tega ni moč trditi za 
delavske svete v manjših pod
jetjih. J. D.

iz Železarne store

Za zdravje otrok
Tudi kolektiv železarne Sto

re je prispeval svoj delež pri 
gradnji mladinskega okrevali
šča »Debeli rtič« pri Valdoltri 
v bližini Kopra. V času Tedna 
Rdeče križa so kupili za 15 ti
soč dinarjev srečk Rdečega 
križa Slovenije. Nakazilo za 
nakup teh srečk so izročili od
boru tovarniške pomoči pri 
sindikalni podružnici.

Srečka številka 080617 je do
bila 200 tisoč dinarjev. Razen 
tega so zadeli še par manjših 
dobitkov. Vsoto bodo uporabi
li za socialno pomoč bolnim 
članom. M.

katerem ga seznanjamo s polo
žajem delavske mladine njiho
vega sindikata.

Ko je plenum razpravljal o 
drugi točki dnevnega reda: do
pusti in razvedrilo članov, je 
predvsem opozoril sindikalna 
vodstva, naj ne kupujejo vse
vprek počitniških domov in naj 
raje premislijo, če je denar, ki 
ga žrtvujejo v adaptacije in za
kupnine zares najbolje naložen, 
saj so primeri, ko Iti šel lahko 
kolektiv več let na| dopust za 
denar, ki so ga vložili v drag 
počitniški dom in še ta je iz
koriščen le dva meseca na leto. 
Pri tem so postavili za zgled 
kolektive kovinske industrije iz 
Maribora, ki so za mal denar 
organizirali kamping v Poreča 
in tako nudijo poceni letovanje 
svojim članom.

Predlog za kongres 
delavskih svetov

Plenum je razpravljal še o 
enem vprašanju, ki ga namera
vajo postaviti pred kongres de
lavskih svetov. Strojna indu
strija pri nas je namreč naj
manj izkoriščena. To pa iz 
dveh razlogov. Prvič se zelo 
počasi prebija na zunanji trg, 
to pa ne morda zato, ker kvali
teto naših izdelkov, ne bi do
segla tuje, marveč zaradi sila 
počasnega dela tistih organov, 
ki se ukvarjajo z izvozom in 
uvozom. Po njihovi krivdi je 
lani propadlo več pogodb. Naša 
industrije pa ima za izvoz zelo 
ugodne pogoje, saj je edina v 
Fvropd, ki ima še proste kapa
citete. Drugič pa so predpisi 
za tevoz še sila togi in boido 
predlagali kongresu delavskih 
svetov, da je treba dati delav
skim organom upravljanja več 
samostojnosti glede poslovanja 

■ s tujino.

Med drugim so razpravljali 
še o analitični oceni delovnih

Nekateri v našem podjeitju p.a 
si na vso tnoš prizadevajo, da 
bi priredili izlet v Benetke in 
tako ves ta denar porabili. Ta
ko je sklenil tudi delavski svet. 
Izvršni odbor sindikalne podruž
nice pa se s takim predlogom ni 
preveč strinjal, češ, da pogoji 
za tak izlet še nnso zreli, to zla
sti ne danes, ko moramo tako 
štediti na vseh koncih in kra
jih. O tem so razpravljali tudi 
na sestanku osnovne organiza
cije Zveze komunistov.

Delavski svet je nato 5. juni
ja letos svoj prvi sklep prekli
cal, vendar s pripombo, da je 
sindikat tisti, ki je proti kul
turnemu Izobraževanju članov, 
ker ne pusti prirediti izleta v 
Italijo. Naše mnenje pa ni bilo 
tško, marveč smo dejali, naj se 
kulturno dvigamo kar doma ter 
naj bi organizirali ekskurzijo 
Po Jugoslaviji, če že moramo 
zapraviti denar za ekskurzijo. 
Potlej je bila široka razprava, 
v kateri so iz računovodstva po
vedali, da se jz dotacije, ki nam 
jo je dalo podjetje, ne more da
ti nobenega prispevka našim 
članom za koriščenje dopusta, 
kakor je to sklenil izvršni od
bor naše podružnice. Prav zato 
se z dopisom obračamo na Vas, 
da nam pojasnite, kako denar 
uporabiti. To bi radi še zlasti 
zato, da bi ob tej priliki doka
zali nekaterim članom našega 
delavskega sveta, da je naše 
stališče pravilnejše in korist
nejše za našega delovnega člo
veka, ln to prav v današnji do
bi«. . /

Takole torej sprašujejo sindi
kalni odborniki iz elektrarne 
Fala.' Po našem rnne-nju je sta
lišče izvršnega odbora te sindi
kalne podružnice popolnoma 
pravilno. Dandanes še zdaleč ni 
čas, dia bi denar takole razme
tavali z raznimi izleti v tujino,

mest, pri čemer so naglasili, da - p-,.j* zato ne, ker nam tako
manjka deviz za po tre bn el šee tem ne kaže hiteti, marveč na) 

se .sindikalne organizacije za
vzamejo za to, da bodo delovna 
mesta zares znanstveno oce
njena.

Ob koncu so sprejeli še po
slovnik Centralnega odbora.

MESTNA HRANILNICA 
LJUBLJANSKA 

zbira hranilne vloge In 
daje razna posojila.

stvari, in drugič zato ne, ker 
nam sploh denarja manjka. 
Kam bomo pa prišli, če bi denar 
tako razmetavali? Zato je veli
ko umestnejši predlog izvršne
ga odbora te sindikalne podruž
nice, da bi raje pomagali čla
nom, da st privoščijo lep do
pust, na katerem se bodo res 
lahko spočili ln se z novimi 
močmi vrniti na delo. To še zla
sti zato, ker so cene v gosom- 
skih podjetjih takšne, da si na

vadni državljan ne upa niti mi
sliti, dia hi si lahko privoščil 
dopust kje ob morju ali na 
Gorenjskem.

Pri vsem tem je dokaj čudna 
pripomba delavskega sveta, ea 
je sindikat tisti, ki brani, da bi 
se ljudje kulturno izobraževali 
samo zato, ker je proti izletu v 
Italijo. Delavski svet kot organ 
upravljanja podjetja bi moral 
biti prvi, ki bi se moral zavze
mati za štednjo in pomoč čla
nom kolektiva. Ker delavski 
svet tega ni storil, je bil pač 
sindikat kot družbena organiza
cija, ki se bori za socialistična 
načela gospodarjenja, poklican, 
da to stori, saj je sindikat orga
nizacija, katere temeljna nalo
ga je — poleg ostalih — da 
ustvarja v kolektivu tako 
vzdušje, v katerem se spoštuje
jo socialistična moralna načela 
in da s teh pozicij vpliva na 
odločitve delavskih organov 
upravljanja.

Ob koncu pa še glede stališča 
računovodstva podjetja, ki trdi, 
da dotacije podjetja ni moč upo
rabiti za prispevek članom za 
dopust. S takim stališčem sku
šajo po svoje pritisniti na de
lavski svet in na sindikat, češ, 
če ne boste priredili izleta v 
Italijo, denarja ne damo. V ra
čunovodstvu prav dobro vedo, 
kaj se sme in kaj ne sme, in 
skušajo seveda za uredbe skriti 
svojo vročo željo, da bi videli 
Benetke. Sploh so v računovod
stvih dostikrat polni besed o 
Slednji, zdaj imajo priložnost, 
da to tudi v dejanju dokažejo.

K vsemu temu kaže reči "$e 
tole. Nikakor ne bi bilo prav, 
če bi zdaj tako stališče sindi
kalnih odbornikov smatrali kot 
osebno nasprotovanje nekaterim 
članom delavskega sveta ati lju
dem iz računovodstva. Gre za 
socialistična načela gospodarje
nja, za katera se je sindikat mo
ral zavzeti kot družbena orga
nizacija, ki je zato poklicana. 
Zelo napak bi bilo, če bi Se iz 
tega rodil spor med izvršnim 
odborom sindikalne podružnice 
in delavskim svetom, ker se 
uspehi v podjetju dosegajo le v 
složnem sodelovanju in prizade
vanju vseh družbenih organov 
in organizacij. Seveda pa to so
delovanje ne sme biti tako, da 
bi škodilo interesom skupnosti 
in ob katerem bi gaziti. sociali
stična moralna načela.

ODPOVEDALI SO JI STANOVANJE, KER BO UMRLA

BREZ SRCA!
Ko sem se leta 1955 poročil, 

je stanovala moja žena s svo
jim očetom ln sinom iz prvega 
zakona, storim 13 let, v pod
strešnem stanovanju v Ljublja
ni na Miklošičevi cesti 15. Ime
li smo eno sobo, poltemen ka
binet in kuhinjo, ki jo je upo
rabljala še druga družina. Sta
novanje je bilo potemtakem po
polnoma zasedeno in se jaz ni
sem mogel preseliti k ženi. 
Ostal sem v sobi na Miklošiče
vi 19. Čeprav nismo imeli skup
nega stanovanja, smo živeli v 
skupnem gospodinjstvu.

Septembra 1955 je moja žena 
težko zbolela in odšla v bolniš
nico. Letos 29. aprila pa je nena
doma umrl oče moje žene. In 
zdaj se začne žalostna stano
vanjska zgodba.

Ko mi je tast umrl, sem se 
hotel preseliti v stanovanje 
umrlega očeta moje žene, ki je 
bila takrat že v bolnici na Gol
niku, Saj otroka nisem mogel 
pustiti, samega. Predsednik hiš

nega sveta pa tega ni pustil. 
Vpričo nedoletnega otroka je 
dejal, da bo moja žena kmalu 
urrirla in da bodo dati stanova
nje drugi družini. Opozoril sem 
ga, da je takšen postopek neza
konit, saj sem še vedno upal, 
da bo žena ozdravela. Pred
sednik hišnega sveta mi je od
govoril, da bo vprašal na Gol
nik, od takrat pa so se dogodki 
silno hitro razvijali.

Stanovanjski odsek občine 
Ljubljana—Center je že 7. maja 
letos brez vednosti hišnega 
sveta izdal začasno odločbo, 
da se moji ženi, ki je bila to
krat na .smrtni postelji, vzame 
stanovanje. Sredi maja je moja 
žena res umrla, odlok, da se ji 
vzame stanovanje pa so izdali 
že pred njeno smrtjo. Le kje je 
tu zakonitost? Le kje je tu čut 
za človeka?

Končno besedo o tem bo iz
reklo sodišče in sem prepričan, 
da bo njegova sodba pra
vična. Prepričan sem tudi, da

ml bodo povrnili stroške, ker 
sem moral dati sina svoje žene 
v oskrbo drugi družini. Jasno 
pa mi ni naslednje: Ne morem 
razumeti, da se lahko kaj take
ga primeri v socialistični Ju
goslaviji in vprašam se tudi, če 
so na' stanovanjskem un.du 
sploh ljudje. Ali človek, M 
zboli, ni zaščiten, da ga ne Oi 
za časa njegove bolezni delo- 
žiraii ln da ne bi njegova dru
žina zgubila stanovanje še pred 
njegovo smrtjo?

Ivan Izrekov

Opomba uredništva: Na račun 
stanovanjske uprave občine 
Ljubljana—Center je že toliko 

»pripomb, da bi bilo koristno, 
če bi občinski sindikalni svet 
Ljubljaiaa—Center povedal, kaj 
so 'ni storili, d bi se razm- •• 
na tej stanovanjski upravi ure
dile ter da bi bili sindikalni 
člani zaščiteni pred dostikrat 
neodgovornimi postopki uradni
kov te uprave.

ROB U D O G .0 D K: o v

OB RESOLUCIJI ZVEZNE LJUDSKE SKUPŠČINE O PRENEHA
NJU POIZKUSOV Z NUKLEARNIM OROŽJEM

V imenu človeštva
Ce bi kdo postavil pred zid tisoč Ho

di in jih postrelil, bi ga prav gotovo pro
glasili za največjega zločinca vseh ča
sov. Učinek ene same poskusne razstre
litve vodikove bombe je prav tolikšen. 
Razlika je le v tem, da ti ljudje ne umro 
naenkrat niti na istem kraju. Veter raz
nese radioaktiven prah po vsej zemelj
ski krogli, se useda na rastline in končno 
pride v človeško telo. Znanstveniki že 
ugotavljajo; da se je občutno povečala 
radioaktivnost v človeških kosteh, stati
stike kažejo, da Je zadnje čase za polovi
co več primerov raka krvi in da tudi 
število rakastih obolenj nenehno raste. 
Ko so merili vode, v katere odmetavajo 
odpadke atomskih central, sicer niso mo
gli ugotoviti kaj občutno večje radioak
tivnosti vode, pač pa je postal radioakti
ven plankton, ribe Itd. Lastavice na teh 
področjih pa so za 500006-Urat radioaktiv- 
nejše.

Zato dviga človeštvo svoj glas proti 
nadaljevanju poskusov z atomskim orož
jem, da niti ne pomislimo na naravnost 
strahotne posledice, če bi doživelo člo
veštvo atomsko vojno.

Zato Je zunanje politični odbor Zvezne 
ljudske skupščine sestavil resolucijo ln 
jo predložil Ljudski skupščini, o kateri je 
ta te dn| razpravljala.

»Zahteve, da se prenehalo poskusne 
eksplozije nuklearnega orožja so zadnje

čase tako pogoste In prihajajo lz toliko 
odgovornih in avtoritativnih virov, da 
so se izoblikovale v močan val protestov 
največjega dela javnega mnenja v svetu, 
vlad in voditeljev vrste držav«, Je dejal 
v zunanje političnem odboru državni pod
sekretar Mladen Ivekovlč, »Jugoslovanska 
politika je bila, je in bo ostala, da se 
taki poskusi popolnoma prepovedo, ker Jih 
upravičeno smatramo za škodljive le ne
varne za zdravje, varnost in duševni mir 
človeštva kakor tudi ta splošno vzdušje 
prijateljstva ln sodelovanja med narodi 
ln državami.«

V Londonu zaseda podkomHe komisije 
Organizacije združenih narodov za razo
rožitev. Zasedati je začel že 18. marca 
tega leta, vendar do danes vsi razgovori 
Še niso privedli do nekih pozitivnih re
zultatov. Vsekakor predstavlja spomenica 
sovjetskega delegata Vslerijana Zorina 
nekakšen mejnik v prizadevanjih, da bi 
se velike sile le končno sporazumele vsaj 
za delno razorožitev. Prvi korak k teran 
bi morala biti vsekakor prepoved nadalj
njih poskusov z vodikovimi bombami, saj 
že znanstveniki sami pravijo, da teh 
bomb praktično ni treba več preizkušati 
in da nove eksplozije ne bi pokazale ni 
česar novega Vsem pa so tudi Jasne hu
de posfledice atomskih eksplozij ne le za 
človeštvo, namreč ta vse življenje na ze
meljski krogli. Velesile naj bi po tem

Predlogu svečano obljubile, da ne bodo 
uporabljale atomskega orožja. To naj bi 
začelo veljati takoj. Kasneje pa bi osre
dotočili napore na popolno prepoved 
atomskega ln vodikovega orožja.

Posebej so predlagali, naj bi obravnavo 
poskusov z jedrskim orožjem ločili od 
ostalih razgovorov o razorožitvi, priznali 
temu vprašanju prednost ter ga brez od
lašanja rešili.

Nadalje naj b) velesile zmanjšale take 
Imenovano klasično oborožitev. Sovjetska 
zveza in Združene države Amerike- naj 
bi zmanjšale število mož stalne vojske 
na po dva in pol milijona, Franclja in 
Velika Britanija pa naj bi Imeli vsaka po 
750.000 mož pod orožjem. V naslednji fa
zi naj bi SZ ln ZDA zmanjšali vojsko še 
z» milijon mož, Velika Britanija in Fran
clja pa za 100.000. Zorin je še predlagal, 
naj bi zmanjšali vojaške proračune t» 
15 odstotkov, nadzorstvo o poteku razo
rožitve pa predlaga v dveh fazah. V pr
vi dobi naj bi se razoroževall na osnovi 
poročil prizadetih držav, kasneje pa naj 
bi prevre nadzor Varnostni svet Organi
zacije združenih narodov. Razen tega bi 
že v prvi dobi ustanovili medsebojne nad
zorstvene postaje na ozemlju prizadetih 
držav.

Spomenica govori le o tem, da bi bilo 
treba opustiti vojaška oporišča na ozem
ljih tujih držav In da bi bilo zelo korist
no, če bi se sporazumeli o zmanjšanju 
oborožitve držav, članic Atlantskega 
ln Varšavskega pakta. Ob koncu pa pri
staja Sovjetska zveza na letalsko nad- 
sorstvo nad evropskim sektorjem ln n» 
severnem področju Daljnega vzhoda, to
rej tisto, kar Je bilo v vseh dosedanjih 
razgovorih eden Izmed glavnih kamnov 
spotike.
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»Posebno vprašanje so otr oški dodatki,« začenja svoj od
govor na eno izmed vprašanj na še ankete tovariš Gvido Urlep, 
predsednik skupščine okrajn ega Zavoda za socialno zavaro
vanje Trbovlje in tudi iz ostalih zavodov pišejo, da imajo naj
več težav, nevšečnosti in zasto jev prav pri reševanju vlog za 
otroški dodatek. Toda kaj zavo di, kaj bi šele rekli sami prosil
ci! Največ tegob in velikokrat tudi krivic, jeze, razburjenja in 
pa tudi pomanjkanja, ki ga trpijo, ko čakajo na otroške 
dodatke, morajo prenašati prosilci sami.
Neupravičena bi bila jeza 

na veMkotkmat pneioforemernjeine 
uslužbence (katere lahko ta
rejo iste težave), prav tako na 
zavod. Največ pritožb gre na 
račun Uredbe o otroških dodat
kih, na razne diopoilriilbve te 
Uredbe ailii 'P*a na naknadna na- 

Vodiiila o uporabi raznih členov 
Cimeinijene uredbe. Težave sie 
Porajajo v zvezi s skupnim go- 
epodiiinijsitivom, kar tje večidel 
posledica take življenj sike ravni, 
ki se kaže tudi v veliki sta
novanjski stiirfti prosili Cetv. Tu— 
nastajajo težave v zvezi z dolo
čili o dohodkih od premožeinja 
(njivica, ki jo ilmialjio soirodmiilki 
im je obdavčena od kimetilj sikih 
dohodkov). Posebno poglavje, bi 
lahko rekli, pa je pridobivanje 
pravice do otroškega dodatka 
tnater delavk in uslužbenk, ki 
•srne preživljajo svoje otroke, 
To sio dovolj zgovorno pokazali 
odgovori vodilnih tovarišev aiz 
dknaijnih zavodov za socialno za
varovanje, katere smo objavili 
v prejšnji številki. Mislimo, da 
je potrebno kljub dosedanjim 
Šestim uredbam o otroških do
datkih, vsetn spremembam in 
dopoiiniiitvam, ki samo ziamioita- 
vajio že talko in tako zamotani 
Postopek, znova spremeniti 
Uredbo o otroškem dodaitkiu ih 
omiliti pogoijie za dosego pra
vice do otroškega dodatka, po
enostaviti ves postopek (saj je 
že sama Priglasnica za otroški 
dodatek tako zamotana tiskovi
na, da jo še visoko izobraženi ' 
človek težko izpolni. Se poseb
no, če ima fcotiičkaj, ter pa da
nes nj netilko, neurejene stano
vanjske razmere), ukiniti razna
potrdila iin priloge__ Vse tto
nam podrobno opisujejo tovari
ši iz zavodov za socialno zava
rovanje. Seveda, prav vsega 
ni-io krive uredbe. Prav pišejo 
iz Maribora, da je veliko odvis
no od upravnih uslužbencev 
Podjetij, potem od ekspediitilv- 
nosti zavoda samega pa tudi od 
tehničnega pclstapka. Tovariša 
Emil Lipovšek an Matija Nia- 
dižar takole pišeta:

»Hitro uveljavljanje pravice 
do otroškega dodatka je odvisno 
tudi od decentralizacije službe 
cliroškega dodatka na podruž
nice in od pomoči s strani več
jih podjetij. Na področju tu
kajšnjega zavoda večja podjetja 
na podlagi stare odločbe pri
pravijo sama novo odločbo v 
ustreznih izvodov, g potrebnimi 
dokazili (na primer MTT in 
Elektirckoviina), zavod pa od
ločbe samo preveri,, podpiše ih 
registrira. Na ta način se lahko 
razne, predvsem napremoženj- 
ske spremembe, na primer roj
stva. sprememba priimka, šola
nje otrok, vstopi na delo iin po
dobno, rešujejo tako rekoč 
poštno obratno.«

Dvakrat slabo za tiste 
brez hiše

Potem nadalijuijeita o sa.md 
Uredbi:

»Sedanja uredba o otroškem 
dodatku je površno pripravlje
na. To dokazujeta že dve, v 
kratkem časovnem zaporedju 
sledeči si spremembi, kakor 
tudi neskladnost posameznih 
določil. Nadalje je sama stili- 
*acija uredbe tu in tam ne

jasna in zahteva posebne razla
ge strokovnjakov, kar povzroča 
negotovost pri uporabi predpi
sov, posebno še, ker se stro
kovna mnenja navadno razčisti
jo šele nekaj mesecev po upo
rabi uredbe. Morda jo ne bi 
kazalo v celoti spreminjati, vse
kakor pa je res, da danes vse
buje preostra določila za vrtič
karje, šolanje otrok in življenje 
na posestvu sorodnikov. Z novo 
Uredbo o otroškem dodatku je 
bila spremenjena tudi Uredba 
o dohodnini tako, da davčni za
vezanec ne plača davka, če ra
zen dvorišča do tisoč kvadrat
nih metrov (brez zazidane po
vršine) nima drugega zemlji
šča. Če pa na takem zemljišču 
goji kmetijske pridelke za trg, 
plača davek od samostojnih po
klicev in premoženja, kar vpli
va tudi ugodneje na otro
ški dodatek. Omenjene davčne 
oprostitve so imele le delno za 
posledico, da lastniki dvorišč do 
tisoč kvadratnih metrov niso 
več kmetje, ostali pa so to na
prej še vsi oni, ki na parceli do 
tisoč kvadratnih metrov, nima
jo hiše. Če namreč na parceli 
do tisoč kvadratnih metrov ni 
hiše. so lastniki - takih zemljišč 
obdavčeni od kmetijskih do
hodkov. Ne gtode na to, da so 
hišni lastniki, kar zadeva oceno 
gmotnega stanja na boljšem od 
onih, ki imajo samo zemljišče, 
se mnogokrat to zemljišče sploh 
ne da kmetijsko izkoriščati, ker 
gre za stavbišče in tako pre
težno za neobdelano zemljišče.«

Merilo naj bo katastrski 
dohodek

Iz dkinaijineiga Zaveda žia soci
alno zavarovan j e CeHje pa pravi 
tovariš Milam Loštrk takole:

»Viaailca od šestih uredb je 
imela diotočieine spremembe gle
de pogojev za diosegio - pravice 
do otroškega dodatka. Predvsem 
se ije poostrili davčni cenzus, saj 
sedaj že vsak dinar davčnega 
predpisa od- kmetijstva vpliva 
ma višino otrošKega dodatka. 
Važnejša sprememba je v tem, 
da se otroški dodatek ne dolo
ča več od vsakega otroka pose
bej, temveč po skupnem številu 
otrolk, za Ikiaiteire zavarovanec 
uveljavlja dodatek. Razen na
vedenih uredb sio v tem času 
izšla thdi tri navodila za izva
janje uredb (niso vštete okrož
nice Republiškega zavoda, nji
hovo tolmačenje sodb Vrhovne
ga sodišča itd.), Talko pogosto 
spreminjanje zelo otežkoča po
slovanje, saj je potrebno na
vadno izdati vsem zavarovan
cem nove odločbe ali pa vsej 
ponovno pregledati više spise, 
da se izločijo tisti, na katere 
se novi predpisi ne nanašajo.

Po našem mnenju bi vendar
le kazalo še urediti predvsem 
vprašanje skupnega gospodinj
stva in dellno še vrtičkarjev. 
Prvo je posledica neurejenih 
stanovanjskih razmer, drugo pa 
bi se moralo rešiti talko, da bi 
postavili merilo po katastrskem 
čistem donosu -oziroma davku 
ne ip-a pio površini. Dostikrat 
je 800 ali 900 kvadratnih me
trov zemlje v ravnini ,znatno 
več vrednih koit 2.000 do 3.000 
kvadratnih metrov zemlje v hri
bovitem predelu.«

Krivico delajo
Iz Pikuija pa tovariša Stane 

Vičan: im Adi Sarmam pišeta ta
kole:

»Na naših skupščinah smo že 
velikokrat razpravljali o do
ločilih, ki urejajo skupno go
spodinjstvo. Mnenje skupščine 
je, da bi se skupno gospodinj
stvo pri sorodnikih ugotavljalo 
'e v določenih primerih in to le 
tam, kjer je posestvo večje ali 
donosnejše. Že leta 1955 smo 
predlagali, da M bila določena 
površina ali, še bolje, višina ka
tastrskega dohodka merilo, ne 
pa ostali elementi (ločeno sta
novanje, hrana, drva itd.) kdaj 
se naj skupno gospodinjstvo 
ugotavlja, oziroma sploh ne 
upošteva. Na ta način ne M de
lali nikomur krivico in bi olaj
šali postopek. V ptujskem okraju 
(bivšem) so zelo rodovitni in 
zelo siromašni predeli. Tu je 
površina posestva kot merilo v 
vsakem primeru krivična. Pri 
reševanju skupnega gospodinj
stva smo jemali za glavni 
vzrok ločeno stanovanje in ku
hinjo, s čimer delamo krivico 
prav malim posestnikom oziro
ma revnim delavcem, ostalim 
pa še s tem pomagamo. Dela
vec, ki živi pri sorodnikih, ki 
imajo majhno posestvo in temu 
primerno stanovanjsko hišico, 
seveda ne more v tej majhni 
hišici imeti ločeno stanovanje 
in kuhinjo, čeprav dejansko 
nima koristi od posestva. Na
sprotno temu pa ima tisti, ki 
živi pri premožnejših sorodnikih, 
kjer ima ločeno stanovanje in 
kuhinjo, poleg vsega gotovo tudi 
več koristi od posestva. To 
prakso ocenjevanja »skupnega 
gospodinjstva« ni mogoče spre
meniti, dokler bodo v veljavi 
sedanji predpisi.«

Pogoj naj bo — redna 
zaposlitev

Im naj zaključimo spet z be
sedam; tovariša Urlepa iz Trbo
velj, kako on sodi o otroških 
dodatkih:

BESEDA BRALCEV J

»Zaslužki so v .mnogih..prime
rih še talkio pičli, da je. dobro
došel! vs-aik pridelek. Seveda, ko 
pa se taikšnio prizadevanje' iz
razi v tem, da ti domači piii- 
deliti poibeno otroške doklade, 
se je nujno odločiti, dia. se vsa 
ta dejavnost opusti.

Pogoj zja dosego otroškega 
dodatka bi natj biila. po mojem 
mnenju, redna zaposlitev, razen, 
v pniimenih. ko gre aa lastništva 
večjih ali velikih posestev teir 
njih nespornega -okoriščamj a aili 
pa za drugo dejavnost, ki ško
di sboniteosti pri glavni zapo
slitvi. Sedaj pa ®e lovimo okrc-g

tega alii živi z nekom v skup
nem gospodinjstvu (kair se ne da 
nikoli točno ugotoviti) alii ima 
koristi od tega, če stanuje tu 
a:li taim, iker pač drugje ne diobi 
stanovanja itd.

V drugih primerih nekdo ves 
svoj zaslužek - in trud. namesto 
v gostilnic, vloži v nekaj zem
lje teir hišico. Torej vrtičkar. Pa 
je nekaj kvadratov preveč in 
spet so ogroženi otroški do
datki. Mislim, dia w vse te do
ločbe Uredbe o otroških dodat
kih prestroge im neživljenjske.«

D. D.

VSE PREJ KOT KLIMATSKO ZDRAVLJENJE vj |

Sonce in morje nista vse!
Republiški zavod za socialno 

zavarovanje LRS pošilja svoje 
zavarovance na klima teko
zdravljenje za bronhitis in ast
mo tudi v Dubrovnik. Vsak 
bolnik se tega zdravljenja ve
seli, ker želi, da si svbjio bole-, 
zen v tem zdravilišču olajša, 
če že ne ozdravi, da bi po vr
nitvi laže opravljal svoje na
porno delo. A n-a žalost . . .

Republiški zavod za socialno 
zavarovanje LRS ima v Du
brovniku za svoje paciente v 
dveh hotelih po 10 postelj v 
najemu. V hotelu »Vis« je vse 
v redu, tam ni pritožb. Po
vsem drugače pa je v zdravili
šču La.pad, kjer je nesoglasje 
že v sami upravi, še hujše 
vzdušje pa je med upravo in 
pacienti.

Zdravilišče ima svojega 
zdravnika, ki je obenem tudi 
direktor tega zdravilišča in je 
v Službi največ tri ure na dSn.

Vse zavarovance obravnava 
pavšalno. Ob prihodu opravi 
površen pregled in daje vsem 
pacientom enaka navodila: 
»Javite se čez deset dni, hodite 
ob morju in se sončite«. Po de
setih dineh va-s stehta, nič pa ne 
skrbi in ne dia-je posebnih na
vodil v zvezi z bolnikovo bo

leznijo. Pacienti, ki jim to ni 
prav in se pritožijo, so, četu
di bi jim bilo potrebno podalj
šanje zdravljenja, . odpuščeni. 
Ob hladnejšem vremehu je bi
lo precej zavarovancev prehla
jenih. Nekaj . jih je prosilo za 
odeje ali ogrevalne električne 
peči. Tega pa niso dobili, če
prav ima zdravilišče približno 
deset ogrevalnih peči. Zaradi 
vsega tega pa je moralo v bol
nišnico več pacientov.

Tudi bolniška sestra ne skr
bi za zavarovance, kot bi mo
rala. Tako se je na. primer zgo
dilo v več pri-mčrih, da so pa
cienti sami skrbeli za svoj-e 
bolne tovariše, j ton prinašali 
hrano, ker se sestra za vse to 
ne briga.

Kljub temu, da je bilo veči
ni pacientov predpisano sonče
nje, ni bilo na razpolago no
benega ležalnega stola. Posku
šali smo si sami pomagati tako, 
da smo iskali razne deske in 
lepenke, da ne bi ležali na goli 
zemlji.

Potem pa še hrama. Res je, 
da je bila po jedilnem listu 
možna izbira med dvema vr
stama hrane, toda v praksi je 
bilo drugače. Od dvojne vrste 
hrane, je bila ena boljša, ki je

Sovjetska pobuda je naletela po vsem 
svetu na odobravanje, saj je Sovjetska 
,,vez» tudi tokrat dokazala, da misli re
sno svoje ponudbe in da se resno priza
deva, da bi prišlo do sporazuma v tako 
kočljivem vprašanju kot je razorožitev. 
^°da čeprav je minil že poldrugi mesec 
°d sovjetske spomenice, Združene države 
Amerike še niso odgovorile na njihove 
Predloge. Vendar se da iz časopisnih po
učil sklepati, kakšen bo odgovor in za 
k*! se zdaj zavzemajo ZDA.

Najbrž bodo predlagali, naj bi letal
sko nadzorstvo, za katerega se ZDA v pr- 
vi vrsti zavzemajo v prvi dobi raztegni
li na vse tečajno področje severno od 66 
Vzporednika. To področje obsega Norve
ško Švedsko, Finsko, severni del Sovjet
ske zveze, Islandijo, Gronland, Kanado 
m Aljasko, ki spada pod ZDA. Pri tem 
Je treba omeniti, da bi se tako nadzorst- 
vo raztegalo v glavnem na predele So- 
sjetske zveze, saj se ZDA ta vzporednik

mednarodni opazovalci. • Glede števila 
vojske se ZDA strinjajo s predlogom 
Sovjetske zveze, predlagajo še, naj bi 
zmanjšal; število tujih čet v obeh delih 
Nemčije za eno tretjino. Tudi glede 
zmanjšanja vojaških proračunov zastopa
ta obe državi enako stališče. Razhajajo 
se le glede nadzorstva. Vsak se namreč 
boji, da se ne bi sam razorožil, medtem 
ko bi drug ostal močan. Zato je tudi ra
zumljivo, da se taka pogajanja sna poča
si vlečejo. Dosti je še medsebojnega ne
zaupanja, na ameriški strani pa deluje še 
drug činitelj: Velika Britanija in Franci
ja se namreč bojita, da se ne bi Ameri- 
kanci in Rusi pogodili za njihovim hrb
tom in da bj morali oni izvršiti to kar 
jim bodo naročili. Položaj močno zapleta 
še Adenauer, ki hoče doseči, da bi vpra
šanje razorožitve vezali s vprašanjem 
združitve Nemčije in to seveda tako kot 
sj to on predstavlja.

Tako je torej danes vzdušje v svetu.>a„ - ______ laivu Je t-ure.1 uanca - ------------
ne dotika. ZDA^pa^ima-^ Vse svetovno javno mnenje močno priti-

^ M v ujaona iijjvi 1-oi.cv na -----

vTonlandu. Zato niti ne bi bilo tako čud- 
n<\'_ gledajo v Sovjetski zvezi s pre
jšnjim nezaupanjem na ta predlog. V 
tirugi fazi pa naj bi se po ameriškem 
Načrtu pas kontrole iz zraka raztegni! do 
J • vzporednika, ki pa se spet ne dotika 

A, pač pa zajema v celoti Veliko Bri- 
anl.io, dei Religije, Nizozemske in Zahod- 

he Nemčije, Dansko, Poljsko, del Ceško- 
* “vaške in velik del Sovjetske zveze, 
gj poteka ob južnih obronkih Urala. No, 

Pot,ei še predlagajo — prav tako kot je 
ZaPisano v sovjetski spomenici — naj bi 

Prizadete držav« zavezale, da ne bodo 
Porabljale atomskega oiožja. Del že 
apravl,ienega orožja naj bi spravili v 

®°sebna skladišča, ki M jih nadzorovali

ska na velesile, da bi se sporazumele, in 
to vsaj v najobčutljivejši točki, to je, da 
bi takoj prepovedali poskuse z atomskimi, 
vodikovimi in drugimi nuklearnimi bom
bami ter da bi se velesile zavezale, da v 
morebitni vojni ne bodo uporabile niti 
atomskega orožja niti bomb. To je zdaj 
najvažnejše, ker so posledice že doseda
njih poskusnih eksplozij tolikšne, da bo 
zaradi njih trpelo človeštvo še 30 let.

In zdaj prihaja Jugoslavija s svojo po
budo Za prepoved poskusov z atomski
mi bombami in za prepoved atomskega 
orožja, prihaja v času, ko velesile zelo 
oprezno približujejo svoja stališča. To 
približevanje gledišč — je dejal tov. Ive- 
kovič — je posledica medsebojnega

zaupanja iz časov hladne vojne, čeprav 
obe strani priznavata, da je treba nujno 
doseči vsaj delno, omejene sporazume, 
ki naj bi pomenili uvod in postopen pre
hod k obsežnejšemu sporazumu O temelj
nih vprašanjih razorožitve, je vse to le 
dolgotrajen proces.

Vprašanje prepovedi poskusov z atom
skim orožjem je danes tesno povezano 
v vrsto mednarodnih vprašanj in so bila 
doslej vsa prizadevanja, da bi to vpraša
nje izločili, brezuspešna. To se da razu
meti, če pomislimo, da si obe strani ves 
čas po vojni prizadevata, da bi ohranili 
ravnotežje sil na bazi statusa uuo, razen 
tega pa so še močne sile, ki nasprotujejo 
ustavitvi poskusov in se zavzemajo za 
politiko močne roke, nepopuščanja in za
straševanja. .. Zato je treba opozoriti na 
odgovornost politikov velesil, ki jo imajo 
pred vsem človeštvom, če bodo še naprej 
zastrupljaj ozračje, škodovali zdravju in 
gospodarstvu narodov, saj je dokazano, 
da vplivajo atomske eksplozije tudi na 
letino.

Vest človeštva zahteva, da takoj prene
hajo z vsakršnimi poskusi atomskega 
orožja, prenehanje takih poskusov pa bi 
rodilo vrsto pozitivnih rezultatov: zmanj
šalo bi se dolga leta negovano nezaupanje 
in laže bi se sporazumeli tudi o nadalj
njih vprašanjih razorožitve ter še p dru
gih, ki tarejo človeštvo po drugi svetovni 
vojni. Razen tega I* bi človeštvu prihra
nili velike izdatke in bi lahko ta denar 
porabili za njegov napredek In blagosta
nje.

To je tudi namen korakov, ki jih je 
storila naša Zvezna ljudska skupščina.

pa ni bilo dovolj; navadno je 
ostala samo slabša hrana. Hra
no delijo tako počasi, da zadnji 
zavarovanci dobe vedno mrzlo. 
Hrana bi bila lahko }X>lj okus
no pripravljena, če bi bil ku
har boljši. O čistoči v kuhinji 
in okirog nje je bolje, da ne 
govori m.

Opazili smo, da je v kuhinji 
nered, da se po njej sukajo 
razni ljudje. Hrano so tudi od
našali na škodo zavarovancev. 
Tuji ljudje so kosili in večer
jali pri'nas in so dobili boljše 
in večje obroke od nas. Ker da
jejo hrano brez blokov, so vča
sih zadnji zavarovanci ostali 
brez večerje.

Vse to je med bolniki po
vzročalo mnogo razburjenja. 
Ker se niso mogli drugače po
magati, saj upravnik njihovih 
želja ni upošteval in se je pa
cientov - zaradi stalnih pritožb 
izogibal, namesto, da bi posku
šal stvari urediti, so se odloči
li, da o tem obvestijo Republi
ški zavod za sopialno zavaro
vanje Hrvatske. Končno je pri
šla komisija. Ugotovila je, da 
so vse navedene nerodnosti 
resnične. Hrana je biila tako j 
po komisiji boljša in tudi obro
ki šo bili večji. Toda kmalu je 
hrama postala spet taka, kot je 
bila prej.

Odslej smo se lahko prito
ževali upravniku, ki je vzel vse 
pritožbe na znanje, vendar pa 
zato mi bilo nič boljše. Zdrav
niška služba je ostala enaka 
kot prej.

Republiški zavod za social
no zavarovanje LRS plačuje 
dnevno za enega oskrbovanca 
810 dinarjev. Po računu zdra
vilišča gre za hrano 400. do 500 
dinarjev, ostali del denarja pa 
odpade na sobo in režijo upra
ve. Hrana pa ni vredna več kot 
250 dinarjev ali še manj. Kam 
gre ostali denar?

Tudi, ko je bilo.v zdravilišču 
še dovolj praznih sob, so nove 
paciente nastanili pri zasebni- 
nikih, ki računajo za postelje 

‘200 dinarjev. Tako je uprava 
zdravilišča v letu 1956 izpla
čala okrog 5 milijonov dinar
jev privatnikom, čeprav so bi
le mežne^ tudi druge rešitve-

Za pranje posteljnega peri
la je uprava v letu 1956 izdala 
okrog 500 tisoč dinarjev zaseb
nikom, čeprav bi se tako delo 
lahko organiziralo v samem 
zdravilišču. Snažilke v svojem 
osemurnem delu niso v celoti 
zaposlene, saj v tem času lahko 
proti visokemu plačilu perejo 
perilo pacientom (srajca 70 di
narjev, spodnje hlače 50 dinar
jev, robec 2f0 dinarjev itd.). 
Lahko bi kupili pralni stroj.

Republiški zavodi bodo mo
rali bolj skrbeti za to zdravili
šče,

. „. _ii jaoieoti, -3

»P0DVZELI BOMO POTREBNE 
UKREPE«

V 21. 'številki Delavske enotnosti je bit objavljen 
članek z naslovom »Zakaj«, v katerem ste odgovorili 
na tri vprašanja, in sicer:

Ali sme direktor prejemati 700 dinarjev čez po
vprečje svoje plače? Direktorjeva plača je res določena 
v razponu, in to od 19.800 do 23.000 dinarjev. Odobrena 
plača pa znaša 21.000 dinarjev, torej je za 400 dinarjev 
pod povprečjem.

Tako odgovarja predsednik upravnega odbora pod
jetja na to vprašanje nekaterih delavcev podjetja 
>Marmor-Hotavlje«. Na drvjjo vprašanje, ali je direktor 
upravičen prejemati dodatek za ločeno življenje kljub 
temu, da ima hišo v bližini podjetja, pa odgovarja 
takole: Pri tem ni bilo pojasnjeno, da je ta hiša v bližini 
oddaljena 9 km od podjetja in to brez vsakih prometnih 
zvez. Prevoznega sredstva podjetje nima, razen kolesa, 
ki je istočasno tudi zasedeno.

Torej smo imeli v našem odgovoru kar prav. Ce se 
direktor lahko vseli v svojo hišo, pa čeprav je oddalje
na devet kilometrov od podjetja, nima pravice na do
datek za ločeno življenje. Prav gotovo so v podjetju 
tudi delavci, ki se vozijo dalje na delo kot devet kilo
metrov in zato ne dobe dodatka za ločeno življenje.

Na tretje vprašanje. Zakaj se je v našem podjetju 
dvignila tarifna postavka le tistim, ki ne delajo, za 15 
ali 20 odstotkov, nam delavcem pa ne, odgovarja takole: 
Tu ni točno pojasnjeno, kateri so tisti delavci, ki ne 
delajo. Morda je tu mišljena administratorka, kateri se 
je povišala mesečna plača od 9000 na 10.800 dinarjev, 
ker je v tem času poleg poslov tajništva, personale, 
korespondence, socialnega zavarovanja, vodenja mezd
nega knjigovodstva itd. prevzela še posle blagajni
čarke? Ali je mišljen morda skladiščnik, kateremu se 
je povišala plača od 8000 na 9800 dinarjev, ki opravlja 
poleg svojih še posle nabavnega referenta ter obraču
nava norme in kalkulacije? Drugim, katerim bi bila 
povišana plača čez 13 odstotkov, v podjetju med tistimi, 
»ki ne delajo«, ni.

Tako torej pravi predsednik upravnega odbora, 
tovariš Franc Jezeršek. Nekaj pa da ta odgovor le 
misliti. Kot vse kaže, delavci le ne poznajo dovolj 
tarifnega pravilnika, sicer bi teh stvari ne vpraševali. 
In dalje, nihče jim bržčas tega ni tako pojasnil, kakšne 
posle opravljata administratorka in skladiščnik. Ce bi 
jim stvar tako povedafi, tudi ne bi prišlo do vsega tega, 
razen, če so zvišali tarifne postavke le za ti delovni 
mesti, delavcem pa so ostale iste. Potem se delavci se-' 
veda upravičeno sprašujejo, Zakaj tako.

tNadaljnje pisanje predsednika upravnega odbora 
pa nas opozarja še na nekaj. Glejte, kaj še piše:

»Iz zgoraj navedenih pojasnil je razvidno, da niso 
bila vprašanja postavljena z zadostno obrazložitvijo, v 
nekaterih stvareh celo neresnično, in to z namenom, 
da se javnosti prikaže lažno grobe kršitve enakoprav
nosti med delavci in nameščenci, kar naj bi se dogajalo 
v podjetju z vednostjo upravnih organov, t. j. delav
skega sveta in upravnega odbora.

Na osnovi napačnega informiranja javnosti o delu 
takih organov kot sta delavski svet ih upravni odbor, 
je podjetje primorano podvzeti vse ukrepe, da se jav
nosti prikaže Stvarnost tako, k,ot je, ne pa jo z neresnič
nimi podatki zavajati. Upravni organi ne bodo trpeli v 
podjetju ljudi, za katere vsa javnost ve, da ne delajo, 
kar se kaže na delovnih mestih, ki so nepotrebna ali 
preveč zasedena. Ker pa sta ti delovni mesti zasedeni 
samo s po eno osebo, smatramo, da je pri kolektivu, ki 
šteje 68 delavcev in uslužbencev, potrebno delovno 
mesto tako tajništva z vsemi prej omenjenimi posli ter 
delovno mesto skladiščnika z delom, ki smo ga opisali.

Zato smatramo za potrebno, da pisec teh vprašanj 
ponovno raztolmači vse nejasnosti na istem mestu, v 
nasprotnem slučaju se bodo od strani podjetja podvzeli 
potrebni ukrepi, da se informira javnost o stvarnosti.«

No, piscu tega ne bo treba, ker smo objavili pismo 
predsednika upravnega odbora v celoti. To pismo pa 
kaže, da odnosi v podjetju še zdaleč niso čisti.

Glejte, nekaj delavcev nam je poslalo troje vpra
šanj, ker bi radi odgovor nanje, ker si sami niso znali 
raztolmačiti nekaterih zadev v podjetju in na katera bi 
morali dobiti odgovor v samem podjetju. Kaj je tu na
pačnega, zakaj je treba nekomu že kar groziti, če bi rad 
pojasnilo? Vsak ima pravico vprašati vsakogar, pa tudi 
pisati časopisu, naj mu pojasni, kar bi rad vedel. Zakaj 
je potem treba tistega »se bodo od strani podjetja pod
vzeli potrebni ukrepi...« Prav nikakršnih ukrepov ne 
sme biti, sicer bi to pomenilo, da ne smeš niti kaj vpra
šati, ali je nekaj prav ali ni. Takšen odnos do ljudi diši 
močno po birokratizmu in samopašnosti, ki s socialistič
no moralo nimata prav nič skupnega.

Zlasti pa je to hudo, če predsednik upravnega od
bora tega podjetja res tako misli, kot je napisano v 
pismu, ki ga je podpisal. Delavsko upravljanje se bo 
uveljavilo povsod in v polni meri le, če bo imel vsak 
član kolektiva zajamčeno pravico, da lahko brez po
sledic zanj vpraša, če se mu zdi kaj narobe, ne pa da 
njegovo vprašanje takoj vzamemo za zlo. Saj se dosti
krat primeri, da nima prav. Zakaj naj bi mu torej tega 
lepo ne povedali? Čim bi drugače ravnali, — in na take 
pojave žal še prepogosto naletimo — bodo pač vsi tiho, 
pa čeprav imajo prav, čeprav se jim morda godi kri
vica. V takem kolektivu potem ni več mogoče govoriti 
o delavski samoupravi marveč o birokratizmu neka
terih ljudi, ki mislijo, da imajo oni vedno prav. Zato 
pustimo ljudem, naj povedo, kar mislijo, in sindikalni 
odborniki ter člani delavskih organov upravljanja naj 
tolmačijo če mislijo, da kdo nima prav! Le to je pot do 
uveljavljanja delavske samouprave, ne pa »podvzeli 
bomo vse potrebne ukrepe«.

^oc

Komisija za razpis in imenovanje direktorjev gospo
darskih organizacij pri

Občinskem ljudskem odbora Šoštanj
razpisuje mesto

Direktorja
Termoelektrarne Velenje

Pogoji: kandidat mora imeti 'fakultetno Izobrazbo 
z 8 let prakse, od tega najmanj 2 leti v elektrogospo
darstvu ati

srednješolsko izobrazbo z■ 12 leti prakse, od tega naj
manj 4 leta v elektrogospodarstvu ali mora biti

visoko kvalificiran delavec elektrogospodarske stroke 
z 12-letno prakso dela in vodstva podjetja.

Kandidat mora biti državljan FLRJ, neoporečen, kar 
mora dokazati s pravilno kolkovano prošnjo oziroma po
nudbo z dokazili o strokovnosti in dosedanji zaposlitvi. 
Ponudbo z življenjepisom je vložiti na Občinski ljudski 
odbor Šoštanj najkasneje do 30. junija 1957.

Plača po tarifnem pravilniku. Nastop službe takoj ali 
po dogovoru.
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TOVARIŠ IVAN CURK O DELAVSKEM UPRAVLJANJU V OBRTI

Vse večje potrebe
»Delavsko upravljanje v 

obrti je kljub vsemu do
seglo tale napredek, da bi 
lahko s polnim zaupanjem 
prepustili delavskim svetom 
družbenih obrtnih podje
tij in delavnic večja sred
stva v upravljanju.«

Če ocenjujemo dosedanje de
lo in uspehe delavskega uprav
ljanja v našem gospodarstvu In 
primerjamo dosežemo uspehe 
med posameznimi gospodarski
mi panogami, moramo ugotoviti, 
da je samoupravidanje v obrti 
vendarle nekoliko zaostalo. Kje 
so razlogi?

Tovariš Curik Ivan nam je na 
to vprašanje takole odgovoril. 
»Razlogov za počasnejši razvoj, 
samoupravljanja v obrti je več. 
Naij samo nekatera na kratko 
nakažem.

Obrt je posebna gospodarska

JOVO GALIČ, PREDSEDNIK REPUBLIŠKEGA SINDIKATA TEKSTILNIH 
IN USNJARSKIH DELAVCEV SLOVENIJE O VAŽNEJŠIH VPRAŠANJIH TE 

PANOGE PRED KONGRESOM DELAVSKIH SVETOV

Odpravimo nesmisle
Na kongres delavskih svetov 

bodo delavci slovenske tekstil
ne industrije poalati 32 delega
tov. Eno najbolj perečih vpra
šanj, o katerem bodo razprav
ljati na kongresu, je delitev 
dohodka, ki ni kdo ve kaj spod
budna za vsa tista podjetja, 
kjer je proizvodnost dela viso
ka, tam, kjer so stroji skoraj v 
naijvečji meri izkoriščeni. Pri 
tem je posebno prizadeta naša 
tekstilna industrija.

Iz analize vidimo:
da je v tekstilni industriji v 

Sloveniji veliko višja proizvod
nost dela kakor je državno po
vprečje, (ISO0,-'o : 100”/»), da naša 
industrija doseže dosti večji 
dohodek na zaposlenega, kakor 
je povprečje v državi (147°/o), 
da ije vrednost osnovnih sred
stev na zaposlenega za polovico 
nižja, kakor je državno po
vprečje (53°7o); da je odnos do
bička na vložena sredstva dva
krat višji od povprečja v državi 
(214°/o); da je povprečna meseč
na plača precej nižja, kakor je 
povprečje v državi (86°/o).

Nov način delitve dohodkov 
za tekstilno industrijo še ni 
spodbuden, ker spodbuja pred
vsem podjetja, ki so doslej sla
bo delala, podjetja, M pa so po
kazala uspeh, so prizadeta. 
Taka škodljiva in krivična 
praksa se ponavlja že nekaj let 
in to zelo negativno vpliva na 
dvig proizvodnje, proizvodnosti 
In rentabilnosti podjetij.

Delitev dohodkov bi morala, 
po mnenju tekstilcev, temeljiti 
na rentaibilitetnostni stopnji, ki 
naj bi jo določili za vsako pa
nogo posebej. Podjetja naj bi 
imela določene stalne družbene 
obveznosti, z- ostankom pa sa
mostojno razpolagala.

Nepotreben uvoz iz tujine 
in lektorji

Zadnji čas uvažamo precejš
nje količine gotovih tekstilnih 
izdelkov in sicer tudi blago, ki 
ga lahko izdelujemo doma, 
medtem ko primanjkuje deviz 
za surovine, .pomožna sredstva 
in umtensiilije (posebno za vol- 
narsko in sviiansko industrijo).

Ob trenutnem pomanjkanj u 
določenih vrst domačega blaga, 
trgovina takoj uvozi podobno 
blago in temu sledi zastoj v 
domači proizvodnji. Zato, da bi 
trgovina prodala uvoženo blago, 
ki pogostokrat zastane, mu zni
ža ceno, istočasno pa podraži 
domače blago, da na ta način 
krije izgubo, ki je nastala z 
nesmotrnim uvozom.

Letos so na primer trgovska 
podjetja uvozila večjo količino 
dežnikov in s tem prizadela to
varni dežnikov v Ljubljani in 
Lendavi tako, da je grozil od
pust okoli 400 delavcev.

Ti dve podjetji sita v glavnem 
navezani na uvoz polizdelkov 
za izdelavo dežnikov in to svile 
ter okovja. Za uvožene izdelke 
mora podjetje plačevati 3 ozi
roma 4 kratni količnik. Primer
jajmo sedaj kalkulacijo za iz
delavo dežnikov s količniki in 
brez količnikov: 2,20 m svile po 
dinarjev 1.085 je 2.378 dinarjev,

brez količnika 738; 10 kosov
žbic po dinarjev 43,31 je 433,31 
dinarja, brez količnika 168,90 
dinarja; ostati materiali 278,16 
dinarja; brez količnika 278,16 
dinarja. Lastna cena dežnika s 
količnikom dinarjev 3.245,43 
brez količnika 1.341,72 dinarjev.

Uvožene dežnike so prodajala 
trgovska podjetja od 2.350 do 
2.850 dinarjev, ker fo pri uvozu 
gotovih predmetov plačala nižji 
količnik. Ge bi naša podjetja 
uvozila rezervne dele s svilo 
brez dodatnih količnikov, bi 
bili doma izdelani dežniki ce
nejši od uvoženih za 1.000 do 
1.600 dinarjev.

Predilnic manjka — 
ne tkalnic

Zaradi premajhnjih zmogljivo
sti predilnic nam stalno manjka 
preja. Pomanjkanje stalno na
rašča zaradi zmanjševanja zmo
gljivosti predilnic, ki so zelo 
zastarele in Iztrošene in jih ne 
obnavljamo, in zaradi tkalnic, 
ki jih ponekod grade in širijo

brez reda in načrta ter brez 
vednosti ln soodločanja Združe
nja tekstilne industrije. V no
vih tkalnicah nameščajo stane 
stroje zastarelega izvora, tam 
pa, kjer imajo avtomatske stat
ve, hi preje.

Rešitev naštetih in drugih, 
prav tako važnih vprašanj, ka
kor rekonstrukcije tekstilne in
dustrije, preskrba in način 
oskrbovanja s surovinami in 
ostalim materialom, kreditira
nja, kooperacije in s tem pove
zane specializacije in standardi
zacije v tekstilni industriji, 
strokovni kadri ter boljša orga
nizacija podjetij iin proizvodnje 
v njih, bo nedvomno pripomo
gla, dia bodo uspehi v tekstilni 
industriji večji in delavsko go
spodarjenj« uspešnejše.

Sl V DVOMU
# kakšne so tvoje pravice 
9 iz delovnega razmerja # 
@ Odgovor najdeš 

v »DELAVSKI ENOTNOSTI«

veja, ki se v marsičem loči od 
industrijske in ostauih gospo
darskih panog. V obrti je velika 
pestrost dela im znatno število 
strok. Posebna značilnost obrti 
je njen uslužnostmi značaj, ki 
narekuje posebno organizacijo 
deda. Bazen tega obstajajo obr
ti družbeni, zadružni in zasebni 
sektor. V mnogih primerih delo 
hi osredotočeno v delavnicah, 
temveč se razvija izven posiov- 
nih prostorov. Delo na stalnem 
delovnem prostoru ni možno, 
kar posebej vpliva na enotnost 
upravljanja obrtnih podjetij.

Dp nedavnega so se investi
cijska sredstva v glavnem 
usmerjala v graditev najnujnej
še industrije. V tem času obrti 
ni bila dana tista vloga, ki jo 
danes ima, ko je usvojeno stali
šče, naj se obrt vzporedno raz
vija kot samostojna gospodar
ska panoga. Ob pomanjkanju 
širše gmotne osnove se tudi de- . 
lavsko upravljanje v obrti ni 
moglo zadovoljivo razvijati.

Posebnost, ki je tipična za 
obrt, so tudi maloštevilni de
lovni kolektivi. Pri skromnem 
številu delavcev pa je izbira 
članov za delavske svete in 
upravne odlbore mnogo težja, 
kakor v vedifcih industrijskih 
podjetjih. Tudi samozavest de
lavcev v majhnih obrtnih de
lavnicah včasih zaostaja za sa
mozavestjo delavcev velikih in
dustrijskih podjetij,

Rljulb vsemu temu opažamo 
ziasti v zadnjih treh letih, da 
je upravljanje proizvajalcev v 
obrti napredovalo. Obrti se pri
znava iz let« v leto vedno večji 
pomen. Družbeni plani poudarja
jo bolj kot prejšnja 'leta važnost 
hitrejšega razvoja v obrti, ki 
lahko znatno pripomore k dvigu 
življenjske ravni. Kongres de
lavskih svetov je zbudil tudi v 
obrtnih delovnih kolektivih iz
redno zanimanje. Na konferen
cah, kjer so volili delegate, je 
bila zastavljena vrsta vprašanj, 
ki se morajo za obrtno področ
je posebej obravnavati in tudi 
rešiti, če hočemo, da se bo 
obrtništvo razvijalo tako. da bo 
sposobno kriti potrebe držav
ljanov, kakor tudi .potrebe obrt
niške dejavnosti pri investici
jah in še posebej pri investi
cijah družbenega standarda.

V obrti se kljub povečanim 
možnostim do sedaj raspoložlji-

Ivau Curk, delegat obrtnih de
lavcev Ljubljane

va sredstva niso zadosti upo
rabljala., Vzroki za slabo izko
riščanje investicijskih sredstev 
v tej gospodarski panogi so

predvsem v tem, ker uslužnost- 
na Obrt, M krije osebne potre
be državljanov, ni bila sposobna 

.najemati kreditov in odplačeva
ti anuitet. Zato je pričela usluž- 
nostaa obrt. da bi si zagotovila 
večja gmotna sredsva za svoje 
poslovanje, uhajati na indu
strijsko področje in se usmer
jati na izdelavo raznih serijskih 
izdelkov. Uslužnostna dejavnost 
pa, ki ima manjše možnosti za
služka in težje delovne pogoje, 
je zaostajala. Tako imamo ved
no manj uslužnostne dejavnosti, 
potreba Po takem delu pa vse 
večje.

Razumljivo je, da je hitrejši 
razvoj uslužnostne obrtne de
javnosti pereč in nujen. Raz
voj uslužnostnih obrti moremo 
zagotoviti s pospešenim vlaga
njem proračunskih sredstev v 
ustanavljanje raznih obrtno- 
k omama ui ih služb. Prav tako je 
treba izvršiti razmejitev med 
obrtno in industrijsko proizvod
njo, ne da 'bi pri tem igrala vlo
go velikost obrata ali sektor 
lastništva. Obrtno - komunalni 
servisi bodo nadoknadili manj
kajoče uslužnostne obrtne obra
te. razmejitev med industrijo in 
obrtjo pa bo v večji meri omo
gočila podporo obrtnim obra

tom. V kolikor obeh navedenih 
sprememb in posegov ne bi bilo 
možno izvesti, bi 'bilo potrebno 
na primeren način preprečiti 
prehod uslužnostne dejavmokti 
na industrijsko proizvodnjo, 
predvsem z zmanjšanjem druž
benih dajatev v uslužnostnl 
obrti in to ne glede na število 
obratov in ne oziraje se na šte
vilo zaposlenih. Istočasno naj 
bi se take olajšave priznale še 
industriji, ki proizvaja izdelke 
za široko potrošnjo, da bi se 
povečal dotok cenenih in kvali
tetnih izdelkov na trg. S tem 
h; zopet usmerili obrt in pre
prečiti propadanje obrtnih de
lavnic i,n servisov uslužnostne ga 
-— reparatumega značaja. Ne
spodbudno za razvoj obrtništva 
je tudi samo plačevanje za 
opravljeno delo. Ker so v dru
gih gospodarskih panogah, kjer 
je delo večkrat lažje in manj 
zahtevno, plače višje, mnogi 
obrtniški delavci beže iz obrti. 
To bomo uspešno preprečevali 
le z boljšim nagrajevanjem vi
sokokvalificiranih in kvalifici
ranih delavcev v obrti.

Ti }n še nadaljnji drugi pro
blemi bodo predmet razprav tu
di n-a Kongresu delavskih sve
tov.

RAZGOVOR S PREDSEDNIKOM REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA 
TRGOVINSKIH, GOSTINSKIH IN TU RISTIČNIH DELAVCEV SLOVENIJE,

. TOVARIŠEM ALBINOM KOVAČEM

KORISTEN PREDLOG
Tik pred kongresom delav

skih svetov smo. Tudi v go
stinstvu in trgovini imajo ko
pico problemov, ki se tičejo 
upravljanja v teh podjetjih. 
Zato smo naprosili predsed
nika Republiškega odbora Sin
dikata trgovskih in gostinskih 
delavcev Slovenije tovariša 
Kovača, da nam pove nekaj 
več o težavah, s katerimi se 
delavci srečujejo pri upravlja
nju svojih podjetij.

Predvsem bi rad povedal, je 
dejal tovariš Kovač, da in
strumenti družbenih dajatev 
ne navajajo dedav. svetov, da 
bi razpravljali o cenah, naba
vah in proda jah, stroških pro
meta, zalogah in ostalih vpra
šanjih gospodarjenja. Na vse 
te probleme gledajo le s sta
lišča donosnosti svojega pod
jetja. Zato bi balo prav, če bi 
delovni kolektivi razpolagali s 
primernimi sredstvi, s kateri

mi bi lahko tehnično izpopol
nili svoje obrate. Te izpopol
nitve bi bile nujne, saj bi ta
ko olajšali delo ljudem, hkra
ti, pa bi se pocenile usluge v 
trgovinah, znižalo bi se števi
lo zaposlenih dn tako dalje.

Kaj pa potrošniški sveti?
Do sedaj so potrošniški sveti 

pokazali svojo upravičenost. 
Pomanjkljivost pa je, da jim 
rti z zakonom določena odgo
varjajoča funkcija. Glede po
trošniških knjižic pa sodimo, 
naj bi jih uvedli le za stalne 
potrošnike. Stalni potrošniki 
pa bi bdili volivca potrošniškega 
sveta.

Delavski sveti v sezonskih 
obratih

Do sedaj se je izkazalo, da 
ja bilo v organih delavskega 
upravljanja v trgovskih in go-

ISpL'
čisti ktmua 

5tik£0

Kratek oris zgodovine
delavskega gibanja od 1869 do 1914
Delavsko gibanje na slovenskem 

ozemlju bivših avstrijskih dežel je 
nastalo v preteklem stoletju, čim se 
je začel razvijati kapitalizem. Kljub 
fevdalnemu gospostvu, mračni reak
ciji in okorelemu birokratizmu v ce
sarski Avstriji so se v gospodarstvu 
vršile izpremembe, katerih zgodovin
ska nujnost je bila nepremagljiva. 
Obrt in manufaktura sta se izpre- 
obračaii v kapitalistične tovarne ali 
pa pr. padali pod udarci strojev na 
paro in pred mezdnim sistemom. Ste
kle so prve železnice, neusmiljeni 
uvajalci novega blaga, novega obrato
vanja, novih tendenc. Kapitalizem je

PIŠE FRANCE KLOPČIČ

16. avgusta 1873 so lj ubij anski kro
jači ustanovili svoje strokovno zdru
ženje, a 7. septembra istega leta je 
bil ustanovni občni zbor strokovnega 
združenja čevljarjev.

Obrtniško delavstvo se je na slo
venskem ozemlju aktiviziralo v se
demdesetih letih, ko se je širilo in 
radikaliziralo gibanje industrijskega 
proletariata v vsej Evropi kljub po
razu Pariške komune 1. 1871. Odmev 
Pariške komune je šel po vseh de-

nili interese obrtniško - delavskega Zgodovinska zasluga slovenske 
stanu in ki so propagirali nove so- socialne demokracije obstaja v tem, 
cislištične ideje. da je v mladem delavskem razredu v

Železnikar in njegovi pristaši so slovenskih deželah prebudila razred- 
zaradi svoje radikalne tendence do- no' samozavest, da je v njegove vrste 
bili ime »krvavoev«. Avstrijski režim, zanesla politično, sindikalno in kon- 
ki je imel v Bismarckovem prega- sumno organizacijo, da je propagirala 
njanju socialistov Nemčije spodbuden socialistične ideje, 
primer, se ni ustavil pred najbrez- Naloge, prvih socialno-demoknatič-
obzirnejšim nastopom proti Železni- n*h organizatorjev so bile izredno te- 
karju. Bil je aretiran 21. aprila 1884 žavne. Mnogo let pozneje jih je Ivan 
in proti njemu in njegovim prista- Cankar opisal takole:
šem »radikalnega socializma« jg bil 
istega leta v Celovcu velik sodni 
proces s strogimi obsodbami.

»Iz vsega svojega srca, iz svojega 
toplega prepričanja so dali vso svojo 
moč, ves svoj Intelekt podjarmlje- 

zasužnjenemu delavcu; in pravV osemdesetih letih je v gibanje to hi la= v^tih ii
strti ski h Obratih 't a b el eži mo ’ Drve čfsih P^vitna i pravzaprav edina ;;strijskih obratih. Tako beležimo prve 
stavke med slovenskimi rudarji. Le- skrb, da potom organizacije pribore 

delavcu boljši kos kruha. In delavec
ta 1883 je bila tridnevna stavka fo- ^ zmerom Jhvaležen tem svojim prIrsJ Ifnes.cro -raj-v-ron xr rvvcsinAcfAtmilril . . . . .kalnega pomena v premogovniku 
Ojstro pri Trbovljh. 1889 je izbruh
nila prva splošna stavka rudarjev v 
vsem trboveljskem revirju. Trajala je

vim evangelistom, ki so brez pomi
sleka tvegali zanj preganjanje in svo
bodo.«

Z nastankom socialne demokracije
prodiral zanesljivo. Stekla je sredi želah- Vzbujala je močne politične cele štiri teden in ne brez uspeha. j0 delavstvo našlo idejnega in orga- 
19. stoletja tudi prva železnica čez težnje, ki so jih spremljale javne in Druga velika tritedenska stavka je nizacijskega voditelja, pridobilo svoje 
slovensko ozemlje od Dunaj a do Tr- tajne politične organizacije sociali- zajela ves revir lota 1892. Mezdno Časopisje, v prvem maju — svoj 
sta. Vzdolž nje so zrasli tovarniški stičnega kova. Treba je pri tem upo- gibanje imamo med jeseniškimi kovi- praznik, na shodih in v izobraževal- 
dimniki v Ljubljani, Trstu, svinčama števati, da so delavci kakor v obrt- narji in idrijskimi rudarji, med trža- ni’: društvih — svojo politično šolo,
v Litiji, steklarna v Zagorju, železar- niških delavnicah tako tudi.v železni- škiml delavci, kjer je bilo mnogo------ —--------------- --------1--------’
na na Jesenicah, okrog rastočih pre- ških in industrijskih obratih v toda- Slovencev.
mogovnikov trboveljskega revirja so 
rasle kolonije z novim prebivalstvom, 
odtrganim od zemlje — mezdnim de
lavstvom. Na slovensko ozemlje je 
prihajala počasi industrija in z njo 
modemi razred — proletariat.

nji dobi pogosto potovali iz dežele 
v deželo ter iskali posla, zaslužka in 
strokovne kvalifikacije. Slovenski de
lavci so bili v nemških deželah Av
strije, v Nemčiji, Italiji, Franciji. Po 
vrnitvi od tod so prinašali na domača

V tej dob? nastaja organizirana 
socialna demokracija. Iz Nemčije in 
iz nemške Avstrije, toda preko slo
venskih delavcev si je socialna de
mokracija utirala pot na slovensko

je v

a v stavkah — svoje orožje za zbolj
šanje gmotnega položaja, za skrajšani 
dekvni čas, za povišanje plač. Ta 
politični in gospodarski boj je bil 
istočasno boj za kulturo delovnega 
ljudstva.

Treba je reči, da so borba delav
stva in prizadevanja socialne demo-derni razred — proletariat. vnuivi ou iou so piinaisam ozemlje. »Radikalni socializem«

Prvo g A vsko gibanje, m sicer tla ideje solidarnosti, m socializma ter drugi polovici, osemdesetih let nado- krači je prinesle kakor zboljšanje go- 
a ,in» organizacijske težnje. . mestila socialnodemokratska stranka, spodarskega in kulturnega položaja

V tej dobi je deloval energični in prvi socialno-demokratski kongres v delavstva tako tudi uveljavljanje de- 
' 1 * Avstriji je bil leta 1887 v Brnu na ' *

med obrtniškim delavstvom Ljublja
ne, zaznamujemo že v začetku druge
polovice preteklega stoletja. Komaj so neustrašeni Železnikar, krojač po 
nekoliko zbledeli spomini na ižanske poklicu, pionir modernega socialistič- 
kmete, ki so ob revoluciji 1. 1848 nega gibanja. Organiziral je delav- 
prišli nad ljubljansko gospodo, ko se stvo v legalna podporna in izobraže- 
je pojavila nova »nadloga« za ob- valna društva in obenem izrabljal 
lastnike — delavsko gibanje, stavke, ilegalne metode, širil letake z radi- 
socialistične ideje. . kalnimi gesli. Znan j d letak iz .te

Do ustanovitve delavskega izobra- dobe, ki izredno slikovito opisuje iz- 
ževaln-ega društva v Ljubljani pod koriiščanje in brezpravnost delavcev 
značilnim imenom »Slovenska lipa«, in kmetov, ki ukazuje na nujnost 
je prišlo konec leta 1869. V pravilih revolucionarne preobrazbe družbene- 
čitamo v paragrafu prvem: »Namen ga reda. V njem se priporočajo sred- 
delavskemu izobraževalnemu dru- stva kakor bombe ln petrolej, kar 
štvu »Slovenska lipa« v Ljubljani je govori o obstoju nekaterih anarhi- 
vedno braniti in pospeševati duševne stičnih tendenc. Bilo bi pa zmotno 
ter gmotne koristi delavskega stanu.« videti samo to stran delovanja Zelez- 

Kmalu so ljubljanski oblastniki nikarja. On je sodeloval v sloven-

Češkem, med češkim delavstvom. Cez 
leto dni, 1. 1888, se je v Hainfeldu 
sestal ustanovni kongres socialno de
mokratične stranke za vso Avstrijo, 
na katerem so bile zastopane tudi 
organizacije na slovenskem ozemlju 
z dvema delegatoma: Zadnikom in 
Kordeličem, Obstoj teh« socialno-de- 
mokratičnih organizacij na sloven
skem ozemlju Jo omogočil ustanoviti 
narodnostno slovensko socialno de
mokracijo. To se je zgodilo 1. 1896 v 
Ljubljani na ustanovnem zboru Ju
goslovanske socialno-demokratične 
stranke. Njen voditelj, znan dolga le-

lavskega razreda v političnem življe
nju. Zlasti je naraščala moč strokov
nih in gospodarskih organizacij v de
lavskih centrih. Oktobra 1. 1903 je bi
la v trboveljskih revirjih splošna 
stavka rudarjev, ki se je končala s 
popolno zmago. Delavci so bili navdu
šeni, hiteli so v strokovne zveze. Tr
bovlje se je izpremenilo v pravcato 
»rdečo trdnjavo«. ^

Mezdna gibanja in stavke sloven
skih delavcev so bile istočasno borba 
proti inozemskemu kapitalu, proti 
tujerodcem, ki so izkoriščali, bogastva 
slovenske zemlje. Kajti večina Lndu- 
striskih podjetij je pripadala tujcem, 
nemškim, francoskim, belgijskim ka-

referirali na Dunaj, kakor je vidno iz skem časopisu »Ljudski glas«, ki je tavje bil Etbin Kristan.. V političnem pitalistom. Z njimi so prihajale raz- 
i i arhivov magistrata: začel izhajati 1. 1882 in ki je bil ne- oziru, zlasti pa v teoretičnem uteme- na-odovalne težnje. Zato je boj slo-izhajati .

»Od leta 1870 se tukaj pojavljajo odvisen‘od slovenskih političnih či- ljevanju, je ta stranka tesno sodelo-
znaki socialistične dejavnosti, ki se ntteljev. Postal je celo upravnik lista vala z avstrijsko socialno demokracijo
manifestirajo s stavkami in javnimi in njegov solastnik. Časopis je pri- to pravzaprav tvorila njen avtono-
govori...« občeval članke ln dopise, ki so bra- men odred.

na-odovalne težnje. Zato je boj 
venskega proletariata bil v bistvu 
boj za narodni obstanek.

(Konec prihodnjič)

stenskih obratih največ tistih, 
ki so bili v podjetju zaposleni 
najmanj časa. Gotovo je, da 
so se ti- ukvarjali večkrat le 
s svojimi osebnimi problemi, 
niso se pa dovolj zanimali za 
splošen razvoj podjetja. Re
publiški odbor Sindikata sodi, 
naj bi v podjetjih sezonskega 
značaja uvedli nov način sa
moupravljanja. V delavskih 
svetih naj bi bili ljudje, ki so 
preko sezone v podjetju, da
lje predstavniki občine, Turi
stičnega društva in podobnih 
organizacij v komuni, saj se 
bodo ti gotovo zanimali za 
ta podjetja. Preko sezone pa 
naj se izvoli v delavski svet 
tudi tiste, ki so zaposleni v 
podjetju, ki pa naj ne bi imeli 
istih pravic kot tiste člani de
lovnega kolektiva, ki so v pod
jetju skozi vse leto. Občine pa 
naj bi tudi poskrbele, da bi v 
času, ko v gostinskih obratih 
ni dovolj dela, te delavce za
poslili kje drugje.

RESNA
OVIRA

Ko delamo obračun sedem
letnega delavskega upravlja
nja lesnoindustrijskih podje
tij koprskega okraja, vidimo, 
da so ta premagovala mnoge 
težave in dosegla lepe delovne 
uspehe. Vsa štiri večja podjet
ja (STIL Koper, LIP Postoj
na, TOPOL Ilirska Bistrica in 
največje JAVOR Pivka) so 
morala uresničiti velike načrte 
graditve to rekonstrukcije, v 
zvezi s tem pa rešiti problem 
izvršitve plana, zadostiti skle
njenim pogodbam za izvoz in 
domači trg itd., istočasno pa 
vzgajati kader za bodoče raz
širjeno obratovanje. Vse to so 
zadovoljivo opr avali organi 
delavskega samoupravljanja 
ob podpori in razumevanju 
vsega kolektiva. Velike težave 
so imela podjetja s pogostim 
spreminjanjem gospodarskih 
instrumentov. Uredbe, ki se iz
dajajo v teku leta z veljavno
stjo od 1. januarja naprej, ze
lo motijo poslovanje podjetja 
in negativno vplivajo na plan 
to delavsko samoupravljanje. 
Mnenje kolektivov je, da bi se 
ta praksa, če že ne povsem 
odpravila, saj omejila.

Delovni kolektivi so v teku 
sedemletnega upravljanja do
segli visoko stopnjo zrelosti. 
To so dokazali s svojim de
lom in doseženimi uspehi. Da
nes se v celoti zavedajo svoje 
odgovornost napram družbi, ki 
jim je dala sredstva proizvod
nje na uporabo, odgovornosti 
za kakovost in količino proiz
vodnje ter s tem za dvig živ
ljenjske ravni. Če pa vzame
mo v obzir tako visoko zavest 
naših kolektivov, se nam ne
hote pojavi vprašanje, ali ne 
bi.kazalo razširiti pooblastila 
delavskih svetov to upravnih 
odborov to jim dati večje fi
nančne možnosti in še bolj 
proste roke kot jih imajo se
daj ter na ta način še večjo 
pobudo v delu to upravljanj ut 

Maks Bile



P OTB O SNI KI! 
PODJETJU! 
DELOVNI 
KOLEKTIVI!

Oglejte si tliM Ali V 
od 29. VI. do 7. VIL 1957 Videli boste kolekcijo domače In tuje ‘embalaže, moderne stroje u pakiranje Irt Izdelavo, 

embalaže, grafične,stroje, strokovne filme "in mnogo drugih zanimivosti.

Za obisk sejma Izkoristite 25% popust 114 železnici.na Gospodarskem razstavišču v Ljubljani

8L JUNIJA 1957 A St. 23 DELAVSKO UPRAVLJANJE »DELAVSKA ENOTNOST«

DELEGATI GOVORE
Včeraj, danes, jutri...
(Nadaljevanje s 1, strani)
postopkov res nič več ne ra
zume. Predpise, ki urejajo te 
stvari, bo treba korenito spre
meniti«

Res, spremeniti? Da tn Se kako! 
O zamenjavi nekega stroja raz
pravljajo recimo najprej na pro
izvodni konferenci. Vodstvo obra
ta predlaga nakup stroja stro
kovni komisiji podjetja. Ta pred
log prouči in ga predloži v pre
tres upravnemu odboru. Upravn) 
Odbor ga prouči in ga predlaga 
v razpravo in potrditev delavske
mu svetu. Do tu je vse v redu. 
Delavski svet sklepa o nakupu 
in prodaji osnovnih sredstev, to
da ne sklepa sam. Predlog za 
zamenjavo potuje na okraj in 
potlej še na republiški izvršni 
svet. Ce ni komu izven podjetja 
kaj povšeči, potlej vse na novo: 
razprava v strokovni komisiji, v 
kpravnem odboru, glasovanje na 
delavskem svetu in ... Lahko 
Preteče nekaj mesecev, leto in 
Stroja še ni. Lahko se zgodi, da 
Je. odobritev rešena, takrat, ko 
je že vse prepozno, ko škoda na
rašča.

To n.l samo klasičen admlnl- 
str ati vno-birokratski postopek z 
Upravljanjem sredstev, ki so za-.

upana v upravljanje kolektivu 
temveč tudi odraz nezaupanja v 
organe upravljanja. Povsem jasno 
je, da se upravljanja z amortiza
cijskimi sredstvi — to je z odpi
sano vrednostjo osnovnih sred
stev — ne sme bistveno razliko
vati od samega gospodarjenja z 
osnovnimi sredstvi, kajti to je 
med seboj neločljivo povezano in 
vendar je v praksi drugače. Tako 
Je bilo včeraj, tako je še danes! 
Kako bo jutri?

»Razen tega, da bo moral 
kongres razpravljati o vseh teh 
stvareh, o materialni osnovi in 
instrumentih, pa bo moral raz
pravljati tudi o sistemu dela 
delavskih svetov,« se je spet 
oglasil Verdnik. »Zavzeti bo 
moral svoja stališča do obratnih 
delavskih svetov in njihovih 
pristojnosti. Pri nas smo že pred 
štirimi leti sklenili uvesti obrat
ne delavske' svete. Upravljanje 
smo hoteli razširiti na čim širši 
krog kolektiva. Obratnim de
lavskim svetom smo pri nas do
ločili pristojnosti s pravili pod
jetja, čeprav še nimajo »domo
vinske pravice«.

Zgrešena reklama
Kadar človek opazuje v me

stu ljudi, ki pošto j e pred izlož
bami in ogledujejo blago ali ga 
kupujejo’ v trgovini, pride do 
kaj žalostnih ugotovitev. Veliko 
ljudi je, ki se navdušujejo nad 
vsem tistim, kjer piše »uvože
no*, »inozemsko«. Nekateri tr
govci s prav posebnim vese
ljem izohešajo listke s temi be
sedami na posamezne vrste bla
ga v izložbah.

Res, nekaj blaga moramo uvo
ziti, ker ga na trgu primanjkuje 
alt ziato, ker ga pri nas sploh 
ne izdelujemo. Trg je na ta na
čin pestrejši, potrošnik, če ima 
dostj denarja seveda, si lahko 
izbere blago po svojem okusu. 
Vendar se mi zdi, da ni prav, 
če uvozimo toliko blaga in 
takšnega, da domača industrija, 
ki proizvaja enakega ali Po ka
kovosti celo boljšega, svojega 
ne more prodati ob normalnih 
P°Sojih. Vemo, naša Industrija 
S* še mlada, borimo se še z 
nazaiimi težavami, oprema v 
obratih je pomanjkljiva, včasih 
nimamo dovolj surovin ali pa 
so le-te slabe kakovosti, tudi 
strokovnega kadra primanjkuje 
ali ta nima dovolj izkušenj. 
Vse to je res in vse to nas še 
pesti. Toda pozabiti ne smemo, 
da smo tudi pri nas dosegli 
vzpon, ki nam ga priznavajo 
tuji strokovnjaki Iz tehnično 
razvitih držav. Tudi zunaj na 
svetovnih trgih se zanimajo za 
naše blago. Če ne bi bil naši iz
delki enakovredni tistim, ki jih 
izdelujejo v tujini, zanje naj- 
brže ne bi našli kupcev, naša 
Podjetja se ne bi mogla kosati 
s tujo proizvodnjo. S trudom, 
8 Prizadevanjem naših delav
cev dosegamo torej iz dneva v 
dam lepše uspehe. Toda ...

Vprašajmo se, kateri narod n; 
Ponosen na uspehe, ki jih je 
dosegel s svojim trudom, kdo 
De zna ceniti svojih pridobitev 
in uspehov, posebno tedaj, če 
Jih je dosegel ob težkih pogo
jih.

Pri nas pa, se mi zdi, je z 
našim nacionalnim ponosom ne
kaj narobe — vsaj pri nekate
rih ljudeh. Pogostokrat, prepo- 
Sostokrat pojemo slavospeve le 
Jelkom, ki eo »uvoženi« i* tu
jine. Zakaj se nekateri klanja
jo le tistemu, kar je tuje, delo 
svojih rok pa podcenjujejo. Za 
kako mišljenje in tako ravna
nje pr; nas ni nobenih opra
vičljivih razlogov,

K takšnemu mišljenju, k oma
lovaževanju uspehov naših de- 
~vcev prispevajo svoj dobršen 
delež nekateri trgovci, ki zna- 
.0 ustvariti reklamo le za tuje, 
‘■uvoženo« blago, ne Pa tudi za 
domače. In takšna reklama, ki 
Jo ustvarjajo ti posamezniki. 
Pobija naš nacionalni ponos, 
slabi vero v lastne sile, v moč 
hi sposobnost naših delavcev v
tovarnah.

Mogoče bo kdo trdil, da so
1 Primeri redki. Naj omenim 

^tbo enega:
Neko podjetje pri nas na Slo

venskem je imelo pripravljeno 
“1&8o za prodajo. V podjetju se 
-6 zglasil trgovec, pogledal bla- 

in dejal: »Na našem trgu ga 
ne morem prodati.« Vodstvo 
b°djetja je potlej popeljalo

Up°a v drugo skladišče, kjer

je bilo vsklpdiščeno enako bla
go z malenkostno razliko, nam
reč samo s tem, da je pisalo na 
lističih »uvoženo«.' Kupec je ku
pil vse blago brez pomisleka 
ter ga tudi preprodal z reklamo 
»uvoženo«.

Kakšno mnenje naj ima o ta
kem trgovcu, o njegovem delu 
s strankami delavec v proiz
vodnji, ki je bl-ago izdelal? Č10- 
včk se nehote vpraša: iz kakš
nih nagibov (nekateri ljudje še 
niso opustili mišljenja, da smo 
»narod hlapcev«, kot je to nek
daj zapisal Ivan Cankar, Naše
mu delavcu vendar ni vseeno, 
če vidi v iziožbi blago, ki ga je 
izdelala sam, na njem pa napis, 
kot da ga je izdelal nekdo v tu
jini.

če bi se tisti vroči zagovor
niki »uvožene robe« potrudili za 
reklamo domačega blaga In 
zdravo kritiko naših lastnih 
proizvodnjo, kot s e potrudijo za 
hvalisanje inozemskih proizvo
dov, bi lahko tudi pri nas od
stranili pomanjkljivosti doma
čih Izdelkov.

Rode Bernard

»Vsaj po naših izkušnjah so 
obratni ali grupni delavski sve
ti, kakor jih imenujemo, opra
vičili svoj obstoj,« je dodal ing. 
Prešeren, »čeprav so nas pred 
leti. ponekod zaradi tega hudo 
grajali, sedaj pa nas vsebolj 
posnemajo. V velikih kolektivih 
kot je na primer naš, so obrat
ni delavski sveti tista vez med 
osrednjim delavskim svetom in 
kolektivom, ki bi je drugače 
težko pogrešali. Delavec se čisto 
drugače počuti, če ve, da o važ
nih proizvodnih vprašanjih ne 
odloča v okviru obrata recimo 
samo obratovodja — en sam 
človek — temveč, da se tehnič
no, vodstvo obrata o tem pomeni 
s čim širšim krogom delavcev 
— s člani obratnega delavskega 
sveta. In če kaj ni prav, lahko 
delavec pričakuje, da bo obrat
ni delavski svet spore raz
sojal.«

Jeseniški železarski kolektiv Je 
obliko upravljanja prilagajal svo
jim potrebam. Leta 1953 so osno
vali 21 obratnih delavskih svetov, 
leto nato so jih Imeli 23, lani in 
letos pa Imajo po 11 grupnih de
lavskih svetov. Vsak delavski 
svet povezuje delavce raznih 
obratov, ki so med seboj tehno
loško povezani. Tudi število čla
nov osrednjega delavskega sveta 
se Je menjalo. Sprva so volili 
101 člana, sedaj 67. V svojem-po
ročilu so zapisali, da se delavski 
svet včasih zgublja v podrobno
stih. Ne bo se dolgo. Prav sedaj 
razmejujejo pristojnosti tehnič
nega vodstva In delavskih orga
nov upravljanja, menijo se o tem, 
o čem naj razpravlja ta, o kakšni 
stvari odloča oni itd.

Izobraževanje in spet 
izobraževanje

»Seveda, če želi kolektiv v 
bodoče še 'bolje gospodariti in to 
mislim, da si želimo vsi, bomo 
morali več razmišljati o sploš
nem in strokovnem izobraževa
nju delavcev, predvsem mla
dih.« Tole je dejal tam ob kon
cu razgovora član tovarniškega 
komiteja mladinske organizaci
je, delegat Ludvik Slamnik.

»Naša mladinska organizacija 
misli, da je eno od njenih te
meljnih nalog opozarjati vse in 
vsakogar, storiti vse kar je mo
goče, da bomo želi čimveč uspe
hov na področju splošnega 
In strokovnega izobraževanja. 
Kongres bomo opozorili, naj 
predlaga prosvetnim organom, 
da vzgojitelji pri poučevanju 
raznih predmetov govorijo več

kot do sedaj o delavskem go
spodarjenju in njegovem po
menu. Potem v tovarne ne bodo 
prihajali novi delavci, tehniki, 
inženirji, ki ne bi ničesar ve
deli o delavskem upravljanju in 
čisto drugače bodo upoštevali 
ukrepe delavskih svetov in 
upravnih odborov.

Pri nas v tovarni pa bo mla
dinska organizacija poskušala 
del teh nalog uresničiti s po
močjo kluba proizvajalcev. Se
demdeset članov je sedaj v klu
bu. Od 30 mladih članov delav
skega sveta, je 22 članov včla
njenih v klub proizvajalcev. Ne 
mislimo samo na predavanja in 
ekskurzije, kar je bila doslej 
naša oblika dela, temveč na 
bolj poglobljen študij tehnolo
škega procesa dela, na organi
zacijo dela itd., seveda ob po
moči Društva inženirjev in teh
nikov, ob pomoči delavskega 
sveta in vodstva podjetja, ki 
nam je prav gotovo ne bosta 
odrekla.«

Za nameček smo spregovorili 
še besedo dve o odnosu podjetje- 
komuna. Delegati se niso kaj pri
da pohvalili o teh odnokih. Naj
prej so pometli pred lastnim pra
gom. Organi delavskega upravlja
nja so se v okviru podjetja uve
ljavili, uspelo jim je premagati 
lokalistične težnje, so menili, 
manj uspehov pa so dosegli pri 
podiranju ograje kolektiv-komu- 
na. Se do sedaj niso navezali sti
ke med občinskim ljudskim od
borom in delavskim svetom. Niti 
enkrat se nista ta dva organa 
vscdla skupaj in obravnavala 
vprašanja- ki se tičejo obeh. Pred 
kratkim se je vnemal med žele
zarno in občino prepir o dimu in 
prahu —. Slišati je bilo grožnje, 
da bi moralo podjetje v določe
nem roku ustaviti obratovanje 
pražilnih peči in plavža, če. ne bi 
uspelo uposobiti čistilcev. Pod
jetje si je to prizadevalo že zdav
naj uresničiti, toda naletelo je na 
različne težave. Ali je res mogo
če, da se ločijo na Jesenicah in
teresi železarne in občine, inte
resi železarne in občine, saj pri
speva železarna 96'/. vseh sred
stev v občinsko blagajno in v 
občinskem ljudskem odboru so 
tudi delavci?

Tako je bilo včeraj, tako je še 
danes, jutri bo najbrže drugače, 
drugače, če bodo delali složno in 
složno reševali vprašanja, ki ta
rejo vse.

*

Zvedel sem več, kot sem si 
obetal. Samo ti odgovori dele
gatov povedo, da so v jeseniški 
železarni delavci dodobra pre
tresli vse tisto, kar zavira 
uspešnejše delo organov uprav
ljanja. Se veliko, veliko več bi 
seveda lahko napisal, če bi po
drobneje razčlenil ugotovitve 
zapisane na prvih straneh nji
hove analize o delavskem go
spodarjenju, kjer so zapisali 
tole:

»V našem podjetju je delav
sko upravljanje doseglo po
membne uspehe, ki so vidni ta
ko v delu kot poslovanju pod
jetja. Uspehi bi bili še večji, 
če ne bi bilo določenih ovir: ,

1. Nesistematično in drobnja
karsko delo organov uprav
ljanja;

2. pomanjkljiva materialna 
osnova za uspešno delo organov 
upravljanja;

3. administrativno poseganje 
državne uprave v upravljanje;

4. monopolistični položaj pod
jetja.

Resnici so pogledali odkrito 
v obraz, svojih napak niso skri
vali in drugih ne zamolčali.

Upravljavci smo naleteli pri 
upravljanju podjetij na vr
sto problemov, o katerih se 
bomo pogovorili na bližnjem 
kongresu delavskih svetov. 
Zasedanje delavskega sveta 
tovarne rotopapirja Videm- 

Krško.

SREČKO JEŽOVNIK, PREDSEDNIK DELAVSKEGA SVETA TAM IN DE
LEGAT NA KONGRESU DELAVSKIH SVETOV JUGOSLAVIJE

Obratne delavske svete 
v vsa večja podjetja

PRED KONGRESOM DELAVSKIH SVETOV

Ne samo kaj - tudi kako

Jože Jager, delegat Litostroja

Vprašali smo tovariša Jožeta 
Jagra iz Litostroja, kaj meni o 
metodi dela delavskih svetov. 
Tako nam je odgovoril.

Mislim, dia je vprašanje me
tode dela delavski-h svetov In 
upravnih odborov ono zelo važ
nih. Kajti ni važno samo, kaj 
delajo delavski sveti, pač pa j e 
prav tako važno tudi, kako de
lajo. Zelo je važno na primer, 
kako je delavski svet povezan 
s kolektivom in obratno. Alj je 
dovolj samo suho objavljanje 
sklepov ali je treba kaj več: da 
člani delavskega sveta poroča
jo svojim volivcem v obratih o 
tem, kakšna stališča $o zavze
mali na sejah, da se posvetu
jejo z delavci o določenih stva
reh itd. Skratka, mislim da je 
seznanjanje slehernega člana 
kolektiva o delovanju organov 
delavskega upravljanja in ob

ratno, zajemanje problematike, 
kot jo opažajo rjudije pri stro
jih, na vsakem delovnem mestu 
ter prenašanje teh navzgor, 
osrednje vprašanje, če hočemo 
zagotoviti čim širši krog sode
lavcev, da bo upravljanje pod
jetij res upravljanje celotnega 
kolektiva in ne zgolj članov 
oziroma dela čuanov organov 
delavskega upravljanja.

Tudi obratni delavski sveti 
so ena Izmed oblik razširjenega 
upravljanja in so se na primer 
v Litostroju kar dobro pokazati 
saj danes niso več zgolj pomož- 
no-poBvetovailni organi, pač pa 
rešujejo že mnogo obratnih pro
blemov samostojno, ocenjujejo 
proizvodni proces in dajejo 
obratovodstvom vedno novih 
idej 'in tudi zadolžitev. Zaradi 
takšnega dela pa so tudi prak
tična ekonomska šola delavcev,

Tudj notranje delo delavskih 
svetov, je važno, tako priprave 
na seje; gradivo, ki ga dobe 
člamt delavskih svetov pravo
časno. Jasnost ki razumljivost 
pisanih ali ustnih poročili, vo
denje zapisnika in jasna stiliza
cija sklepov; glasovanje, ude
ležba članov in strokovnjakov 
na sejah delavskega sveta so 
stvari, za katere sicer ne kaže 
sprejemati nekih do potankosti 
določenih smernic ali navodil, 
pač pa je treba jasno obdeiati 
važnost teh vprašanj.

Tudi poslovnik samoupravnih 
organov bi po mojem mišljenju 
moral sprejeti vsak delavski

Sl V DVOMU
• kokšne so tvoje pravice 
A iz delovnega razmerja'#
• Odgovor najdeš 

v »DELAVSKI ENOTNOSTI«

svet, kajti tudi to bo pripomog
lo k nadaljnji rast; in usposab
ljanju teh organov.

Srečko Ježovnik, predsednik de
lavskega sveta TAM, je skupl- 

novodja v orodjarni
Spoznal me je šele, ko sem 

snel zelena očala. Srečko Ješov
nik ja bil namreč dolgo vrsto 
let sindikalni odbornik, danes 
je predsednik delavskega sveta 
Tovarne avtomobilov v Maribo
ru. Srečala sva se pred tovarno 
ko smo čakali člane plenuma 
C s tnal. odbora Sindikata ko
vinarjev Jugoslavije, ki so prav 
tiste dlni zasedali v Mariboru ln 
so sd prišli v soboto ogledat To
varno avtomobilov.

x — Ne vem. če bo kaj, ee me 
je hotel otresti. Zdaj le bom šel 
po tovarni z delegati, ob deve
tih moram pa na radijsko po
stajo, kjer bo snemanje. No, če 
že hočeš, se lahko ta čas, ko 
čakava, pomeniva.

— Saj ne bo dosti. Povej mi 
!e, katera stvari so po tvojem 
mnenju najvažnejše in ki bi jih 
moral rešiti kongres delavskih 
svetov.

In že sem potegnil blok tn 
svinčnik iz žepa. On pa je malo 
pomislili in dejal:

Dve stvari sta: obratni sveti 
in mandatna diotoa.

Nisem za to, da bi bili obrat
ni delavski sveti povsem samo
stojna telesa delavskega uprav
ljanja z odločujočim glasom v 
vseh vprašanjih, ker bi to ome
jevalo delo osrednjega delavske
ga sveta. Pri nae so člani obrat
nih delavskih svetov obenem 
člani osrednjega delavskega sve
ta oziroma, bolje, člani osred
njega delavskega sveta'so obe- 
hem tudi člani obratnih svetov. 
Ti naj bodo vez med centralnim 
delavskim svetom In kolekti
vom. Naše izkušnje nam govore, 
d® bi kazalo z zakonom dolo
čiti!, naj bi obratne delavske 
svete ustanoviti po vseh večjih 
tovarnah, kjer imajo več samo
stojnih obratov. V takih podjet
jih naj bi bili po zakonu dolžni 
ustanoviti obratne delavske sve
te. V vsakem obratu ee pora*

DELAVSKO UPRAVLJANJE NA KMETIJSKIH POSESTVIH KOPRSKEGA

Kaj pa sezonski delavci

Biloslav Narclz, delegat kme
tijskih delavcev koprskega

okraja

Na področju okraja Koper 
Imamo 11 kmetijskih posestev, 
s skupno 3928 ha zemlje. Na 
posestvih je zaposlen-o 309 de
lavcev, od tega 205 žena. V ča
su sezone imajo posestva od 150 
do 170 sezoncev.

Od 11 kmetijskih posestev jih 
6 zaposluje <xj 6 do 17 delavcev, 
ostalih 5 pa od 20 do 91 delav

cev. Ce gledamo te številke, je 
v 6 posestvih ves kolektiv de
lavski svet in upravni odbor, 
ostalih 5 imajo delavske svete 
od 12 do 15 članov ter upravni 
odbor.

Na okrajni konferenci za iz
volitev delegata za kongres smo 
med drugim obravnavati vpra
šanje zakonodaje o delavskem 
upravljanju. Več posestev je v 
zadregi ob volitvah članov za 
upravne odbore. Po zakonu 
namreč nobeden ne more biti 
član upravnega odbora več kot 
dve leti zaporedoma. To je za 
manjša podjetja skoraj neizved
ljivo, če hočemo, da v upravni 
odbor izvolimo najboljše delav
ce. Zato bi bilo umestno podalj
šati rok od dveh na tri leta, tako 
bi dati možnost večjega poglao- 
Ijamja organov delavskega 
upravljanja in usposabljanja 
organov v upravljanju m sploš
no.

Sezonski delavci in njihova 
udeležba v organih delavskega 
upravljanja je drugo nerešeno 
vprašanje na naših (posestvih. 
Ker sezonce zaradi njihove pre
kratke dobe zaposlitve ne mo
remo voliti v orgiane delavskega 
upravljanja, smo pri nas na 
kmetijskem posestvu Škocjan— 
Ankaran in Škocjan pri Kopru 
ob priliki izvolitev v delavski

evet sprejeli sklep, da sezonci 
med seboj izvolijo svojega za
stopnika, ki bo prisostvoval 
vsem sejam delavskega sveta, 
tako da bo zagotovljena enako
pravnost sezoncev, da se bodo 
sezonski delavci seznanili z vse
mi sklepj delavskega sveta in 
upravnega odbora ter o načinu 
upravljanja.

Kako delavskemu svetu čim- 
bolje pomagati za uspešno delo
vanje? Naše posestvo Ima 3 
obrate. Član,; delavskega sveta 
kakor tudi upravnega odbora 
zastopajo vse obrate. Pred vsa
ko sejo so seje po obraitih. Ta 
način se je pokazal kot dober. 
Po vsaki seji razobesi delavski 
svet izvleček zapisnika na ogla
sno desko po obratih, tako da 
je ves kolektiv, seznanjen z de
lom in sklepi delavskega sveta 
kakor tudi upravnega odbora.

Osnovno pa je, ustalitev de
lavcev -po posestvih. To je pred
pogoj za uspešno upravljanje. 
Za to naj ne skrbijo sama po
sestva, temveč družba nasploh. 
Razlike, ki še obstajajo med in
dustrijskim in kmetijskim de
lavcem so v marsičem vzrok 
nezanimanja kmečkih delavcev 
za delo v organih delavskega 
upravljanja in za večjo produk
tivnost dela.

Biloslav Narcis

jajo najrazličnejši problemi, M 
jKh centralni delavski svet ne 
utegne podrobneje proučevati, 
razen tega naj bi obratni delav
ski sveti tudj prej proučiti gra
divo Za zasedanje osrednjega 
delavskega sveta. Sicer pa je v 
drugih tovarnah precejšnje za
nimanje za obratne svete. Tako 
so nas na primer iz tovarne 
»Ivo Lola Ribar« spraševati za 
naše izkušnje glede tega. Tudt 
oni jih nameravajo ustanoviti 
pa sprašujejo, kako so se pri 
nae obnesli.

Druga stvar je mandatna do
ba. Na vsak način naj bi bila 
mandatna dioba delavskega svet* 
dve leti. Mi smo «prva misMi, 
naj hi tudi upravmi odbor voliti 
na dve leti. V tezah kongresa 
delavskih svetov pa sem zasle
dil misel, naj bi volili upravne 
odbore vsako leto, delavski svet 
Pa na dve leti. Po mojem mne
nju bi bilo to res koristno, saj 
obstaja nevarnost, da bi se le-ti 
birokratizirali.

Govorili smo sicer še o drugih 
problemih, na primer o amor
tizacijskih skladih, saj je to ž§ 
splošen problem. Pri nas imamo 
za okrog 290 milijonov dinarjev 
blokiranih amortizacijskih skla
dov. potreb v tovarni pa je sila 
veliko in bi kazalo te sklade 
sprostiti, jih dati delavskim sve
tom, da bi oni z njimi razpola
gali. Seveda bi jih smeli upo
rabiti le za obnovo naprav ter 
za nakup novih strojev. Pri 
nas imamo ozka grla v proiz
vodnji in ne moremo kupiti 
strojev, da bi jih odpravili. Zate 
je na nekaterih delovnih mestih 
še doisti nadur itd. <n tudi koli
činsko bi več napravili, če bt 
lahko ozka grla proizvodnja 
odpravili.

Tole bo mislim, vse — na 
kratko kajpak — glede tega. Si 
zadovoljen?

— Kaj hi ne bil, saj je va« 
delegate zadnje dni talko težke 
najti. -o

Nabiralci' zdravilnih 
zelišč!

Se je čas za nabiranje: 
CVETJA: bezga osutega, 

mačjih tačic, rdeče dete
ljice. male bele marjeti
ce in lipe.

LISTJA: šmarnice, ozko-
listnega trpotca, pekoče 
koprive, lapuha, gozdne 
jagode, pelina, slezenov- 
ca,' breze, melise in gren
ke deteljice. Vse liste na
biramo brez pecljev. 

RASTLINE: krvavega mleč
ka, dišeče perie. materi
ne dušice, ženiklja. gosje 
trave, navadne plahtice 
ali hrtbske rese. njivske 

. mačehe, njivske prestice, 
ptičje kaše, vodne kreše, 
melise, kurjih črevc m 
zdravilnega jetičnika! 

LUBJE: krhllke in divjega 
oreha.

KORENINE: baldrijana.
šmarnice ln lenlklja. 

SEME: jesenskega pod3e-

VRSlCKE: belega trna ali 
gloga (cvet in liste osmu
kamo z vej).
Cene lahko dobite pri va

ši kmetijski zadrugi ali pa 
pri GOSADU, Ljubljana. 
Prečna ul. 4.
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Včasih sem stanoval v tihem m 
mirnem mestnem okraju na robu 
province. Užival sem blaženi mir in 
opojni zrak in čivkanje ptičkov. Zdaj 
se je naša ulica spremenila v blazni
co. Pred dnevi se je na njenem po
daljšku naselil cirkus. Ljudje romajo 
v cirkus kakor v Mekiko. Pravijo, da 
vlada v našem mestu mrtva kulturna 
sezona. To je laž! Tak,o žive še živ 
dan ni bilo! Cirkus je osvojil srca in 
možgane ljudi. Vse govori samo o cir
kusu. Kam greš? V cirkus! Od kod 
prihajaš? Iz cirkusa. Kam boš šel 
jutri? V cirkus! Katera točka ti naj
bolj ugaja? Meni opica. Meni levi. 
Meni zebra. Kako ljubke, živali! (In 
kako podobne ljudem!?)

Dolge procesije ljudi derejo v cir
kus. Zvočniki ves dan tulijo ganljivo 
obdrsane šlagerje, ki jih žvižga po
tem mladina na ulicah. Glasba osva
ja ljudska srca.

Samo še nekaj dni! Pohitite z 
obiskom! Zvočniki tulijo, levi rjo- 
vejo — na blagajni pa je vedno na
lepljen listek: »Razprodano!«

Sklenil sem, da bom odpotoval! 
Vrnil se bom šele takrat, ko ne bo 
več cirkusa v nekdaj mirnem mest
nem okraju, ko bo zrak čist in bodo 
čivkali ptički. Ravno teden dni do

pusta še imam, naj preživim . vsaj 
te dni brez zvočnikov in eksotičnih 
živali!

S kovčkom v roki sem sl prebijal 
pot skozi reko ljudi, ki je drla na 
večerno cirkuško predstavo. S prosto 
roko sem si mašil eno uho, kajti še 
na poti h kolodvoru me je spremljalo 
tuljenje zvočnikov. Šele ko sem sedel 
v vagon in se je ta premaknil, sem 
si dokončno oddahnil.

PO sedmih dneh, ki sem jih pre
živel na deželi, sem se pomirjen vrnil 
domov. Toda bolj ko sem se bližal 
domu, bolj me je navdajala zla slut
nja: od daleč je pozvanjala godba iz 
'zvočnika in spet sem se moral prebi
jati skozi reko ljudi, ki se je valila iz 
smeri, kjer je stal cirkus..

Vprašal sem nekega mimoidočega 
človeka: »Oprostite, od kod priha
jate?«

»Iz cirkusa!«
»To ni mogoče. Cirkus je že pred 

tednom odpotoval!«
»Si je premislil. Zdaj ima nov 

program. Ta je še boljši od prvega. 
Ostal bo še štirinajst dni v nagem 
mestu.«

Kolena so se mi zašibila in na čelu 
so se mi zableščale kapljice. Sesti 
sem moral na kovček in bil sem

na moč podoben brezdomcu, ki išče v 
tujiem mestu prenočišče. Nič ne po
maga. Dopust je potekel. Treba se 
bo sprijazniti s cirkusom! Da, da, 
cirkusu ni mogoče ubežati, sem ža
lostno pomislil. Postal je sestavni 
del našega javnega življenja. Spada 
tako rekoč k izobrazbi. Neumno bi 
bilo zanikali njegov pomen in zaslu
ge, saj bi človeka lahko obsodili kot 
filistra in bi se norčevali iz njega: 
glej ga, malomeščamčka, kako strogo 
gleda na leve in opice.
Ta človek je brez humorja!

Smej se bajazzo! (Grenak smeh je 
to, dragi prijatelji. Pa poizkusite vi 
stanovati mesec dni v ulici, kjer se 
je zasidral cirkus!

Skoraj bi me popadla melanholija. 
K vragu z njo! Jutri si bom ogledal 
drugi program cirkusa. Zaradi sploš
ne izobrazbe. Tulite zvočniki — rjo
vite levi! Kljun

—4?
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® Umag v Istri. — Ta še malo znan kraj so si izbrali delavci tovarne Indvplati za svoje leto- 
0 višče, kjer si bodo postavili šotore. — Odbori Prijateljev prirode, zanimajte se za ta kraj ob 
0 našem Jadranu
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Ali ZE VESTE

Brzotovomi vlaki 
za živila

Z letošnjim novim voz
nim redom so vpeljani tu
di posebni brzotovomi vla
ki na progi Skoplje—Beo
grad—Zagreb—-Ljubljana, ki 
bodo v najkrajšem času 
prevozili naglo pokvarljiva 
živila kot povrtnino, sadje, 
meso, mleko, mlečne iz
delke in drugo. Vozila bo
sta dva para vlakov iz 
Skoplja do Ljubljane in 
obratno.

Novo pristanišče 
v Zadru

Doslej so v Zadru prista
jale samo potniške ladje, 
ker obala v mestni luki ni 
bila sposobna za pristaja
nje večjih ladij. Sedaj 
grade v Zadru lukobran 
in valobran in s tem ho 
operativna obala sposobna 
za pristajanje v dolžini 120 
metrov. Prihodnje leto ko 
bo obala dograjena, bodo 
lahko tu naložili in razlo
žili 240.000 ton tovora let
no. Vzporedno z zadrsko 
luko grade tudi normalno- 
tirno železnico Zadar — 
Knin, dolgo 90. kilometrov.

Zelen kamen iz Šmart
nega za Ljubljano, 
Trbovlje in tujino

Kovinsko podjetje v Go
renjem blizu Šmartnega, 
izdeluje razno posodo za 
olje, mast itd. Razen tega 
pa ima tudi kamnolom; 
Kamen apnenec pošilja 
podjetju Metan v Kutinu 
na Hrvatskem. Tu koplje
jo tudi razne betonite in 
druge surovine za barvno 
industrijo. Sedaj pa pri-, 
pravljajo in opremljajo * 
modernimi napravami Se 
drug kamnolom, v katerem 
bodo kopali zelen kamen 
— tuf, ki ga bodo dobav
ljali graditeljem za oblogo 
stavb. S tem kamenjem 
bosta obloženi tudi poslop
ji Radia v Ljubljani in 
trboveljske banke. Za ze
len kamen se zanimajo tu
di v inozemstvu.

Da ne bi pokvarili 
mize

Preden pritrdite mlin za 
mletje orehov ali mesa na 
kuhinjsko mizo, vedno 
podstavite pod tak mlinček 
kos trde deščice ali gume. 
Le na ta način ho ostala 
miza nepoškodovana.

Gumbi iz mleka
V ptujski mlekarni so 

pričeli proučevati možno
sti za proizvodnjo novih 
Izdelkov iz mleka kot 
stranskih proizvodov. Pod
jetje je do sedaj proiz
vajalo kazein, v nek-it.erih 
državah pa izdelujejo iz 
kazeina posebne plastične 
mase, na primer galetit, ki 
je zelo primeren za izdela
vo gumbov in drugih po
dobnih izdelkov. Naša dr
žava do sedaj uvaža 400 
ton galetita letno in sicer 
v vrednosti 400 milijonov 
dinarjev. Kolektiv mlekar
ne v Ptuju je sklenil pro
izvajati ta nov izdelek. 
Investicije za novo proiz
vodnjo bodo znašale 20 mi
lijonov dinarjev in s tem 
bo zagotovljena proizvod
nja 20 ton galetita letno, 
v vrednosti 176 milijonov 
dinarjev. Devize za nakup 
inozemske opreme je zago
tovila Jugoslovanska inve
sticijska banka, ker bo 
podjetje ustvarilo pri 12 
milijonih dinarjev investi
cij 153,600.000 dinarjev de
viznih sredstev.

Zakon o kmetijskih 
zadrugah

V Beogradu zaseda komi
sija Zvezne ljudske skup
ščine in Zveznega izvršne
ga sveta in razpravlja o 
sestavi novega zakona o 
kmetijskih zadrugah.

Škocjanska jama
Razen Ljubljanice je no

tranjska Reka edinstvena kra- 
ška voda, ki izvira pri Ilirski 
Bistrici. Dolga je 47 km. Pri 
Vremah si je Reka vrezala sli
kovito sotesko, ki jo obdaja 
prava kraška pokrajina z uve
lo travo, brinjem, trnjem z 
redkim drevesjem ali gozdič
kom, z vrtačami in skalnatimi 
ogradami, s katerimi so paz
ljivi ljudje zavarovali košček 
borne zemlje. Po dveh kilo
metrih se soteska zapre pod 
sto metrov visoko steno pa zi
ja mogočen vbod v temno pod
zemlje, v katerega Reka hrup
no izginja. Nad to steno čepi 
prijazna kraška vasica Škoc
jan. Od Škocjana do Štivana, 
kjer Reka spet pride na dan, 
se razprostira obsežna in s šte
vilnimi kraškimi jamami in 
brezni bogata planota.

Prav gotovo je, da je Po
stenj ska jama edinstvena v 
Evropi glede na raznolikosti

liki Mohorčičev! jami Ko smo 
prišli do njega, je pogled na
zaj čudovit. Dnevna luč osvet
ljuje del .jezera, nad nami pa 
je nova odprtina — brezno O- 
kroglica, ki zija sredi vasice 
Škocjan.

Bučanje je oglušujoče. Ta 
del je osvetljen iz dveh strani 
saj je dolg le 400 metrov. 
Kmalu nato pridemo v malo 
dolino. Ta je dolga 400 metrov, 
je nekdanja jama, kjer se je 
strop podrl, ko se je preveč 
razširila. Tudi skozi sotesko se 
prebija Reka in pogahja v sla
povih in brzicah. Teče dalje 
pod Naravnim mostom v Ve
liko dolino, mi pa ji sledimo 
po ovinkih skozi umetne pre
dore in preko mostov. V veli
kem slapu pada Reka v Veli
ko dolino, se nekoliko umiri v 
jezercu, ki je zadnje' ob dnev
ni svetlobi. Nad tem jezerom jo 
st-ranska jama imenovana To
minčeva jama. Tod so izkopali

se trese skalnata gmota. Steza 
se vije in pada, zavija okrog 
skal, vogalov in podorov. Na
posled si ogledamo še znane 
Ponvice in končna smo na mo
stu, ki je speljan čez ozek in 
globok kanjon, čez Hankejev 
kanal. Most se tu pne 70 me
trov nad'divjajočo Reko.

Od tod nas vodi ob Reki sla
ba cesta pa še ta je le za izku
šene jamarje, vodi nas kilo
meter daleč preko neštetih sla
pov in brzic, mimo Baldahina, 
skozi Rinaldinijevo in Puti- 
ckovo dvorano skozi veliko 
jamo in preko 25 slapov. Na 
kraju pridemo do Martelo- 
ve dvorane, v manjše dvora
nice in jame do mrtvega jeze
ra, odkoder je prodiranje da
lje nemogoče. Tu je konec e- 
dinstvene Reke.

Od tod je z malimi izjemami 
tok Reke neznan. Jegulje in 
kemične snovi, barvanje vode, 
vse to je pokazalo,' da je Reka 
v neposredni zvezi s Timavo 
pri Devinu.

Ko se več ali manj utrujeni 
vračamo do mostu, preko 
Hankejevega kanala, nadalju
jemo pot po turistični poti v 
stransko Tiho jamo. Glas vo
de je vedno slabši in kapni
ške skupine se množe. Pot nas 
vodi skozi večje in manjše ja
me. Vzpenja se in naenkrat 
smo v umetnem rovu, ki nas 
privede v kraško dolino - Glo
boček. Od tod rabimo le 15 mi
nut in spet smo tam, kjer smo 
pričeli naše popotovanje.

N. D.

Stenograf daktilograf
Ze. nekajkrat se mi je zgodi

lo, da bi moral članek oddati 
prej, preden je bil- sploh sti-p- 
kan. V takih trenutkih sem 
vedno, pomislil na elektronski
pisalni stroj. Pomislil sem..na
stroj, ki obenem opravlja dve 
funkciji: stenografsko in-dakti- 
lografs-ko.

Tak pisalna stroj so Imenovali 
Elektro-Styl. Na zunaj se dosti 
ne razlikuje od navadnega pi
salnega stroja. Kljub temu. da 
v sebi skriva možgane iz 57 
elektronskih cevi. 10 relejev.-45 
tuljav in 70 mm žice. Namesto 
tipk je: pri novem stroju plošča 
iz plastične mase z bakrenimi 
kontakti, ki predstavljajo črke, 
število, pravopisne znake itd. 
Dovolj je, da se le z kontaktnim 
svinčnikom dotaknemo kontakta 
in že bo na papirju ustrežen 
znak. Ker ni potreba pritiskati 
tipk, lahko daktilografinj-a napi
še v sekundi 12 znakov. Kdor 
se bo novemu stroju privadil, 
ta bo zlahka posekal vse rekor
de v strojepisju.

Postojnska jama je po raz
nolikosti kapnikov, lepoti in 
bogastvu edinstvena v Evro
pi. Res je pa tudi, da bi .po
stala jama pri Divači resen 
tekmec postojnski, ki jo s 
Škocjanskimi jamami skoraj 

ne bi mogli primerjati. Z 
divjo romantičnostjo soteski 
velikostjo prostorov, buča
njem in divjanjem vode v 
njih in z udornimi dolinami 
se ne more meriti z njo no

bena kapniška jama.

UMETNI DEŽ
V svetu že dalj časa razprav

ljajo,'kakšen je najugodnejši 
način namakanja ta,l. Nekateri 
zagovarjajo star' površinski na
makalni sistem, drugi pa se 
spet ogrevajo z-a namakanje z 
umetnim dežjem.

Tudi na " hribovitem ozemlju 
je mogoče namakanje , z umet
nim dežjem. Potrebna nam je

veliko manjša količina vode, kot 
bi jo sicer porabili. pri površin
skem namakalnem sistemu. No
va naprava, ki jo je izumil 
mladi ■ inženir Lj-ubenkovič in 
za katero se zanimajo celo v 
Egiptu in v Burmi bo omogo
čila še bolj usipešno - uporabo 
takšnega, sistema.

V spomladanskih , dnevih; \ ko

Kako sta Šnofač in koza Geza 
spoznala tenis

Pri visoki temperaturi 1204° C bi tale mož v trenutku umrl, da 
ni oblekel zaščitne obleke iz posebnega stekla, ki je pokrita z 
aluminijem. Ta zaščitna obleka je lažja pa tudi telo je pred 

ognjem bolj varno, kot če bi oblekel azbestno obleko.

kapnikov, na njihovo lepoto 
in bogastvo. Res pa je, da bi 
s primemo ureditvijo Divaške 
jame postala ta jama resni 
tekmec Postoma ski.

Z divjo romantičnostjo 
sotesk, velikostjo prostorov, z 
bučanjem in divjanjem, vode 
v njih in z dolinami se ne mo
re meriti nobena kapniška jia- 
ma.

Po lepi toraški pokrajini nas 
vodi. pešpot uiro daleč do Raz
gledišča na robu velike doline. 
Ped nami je 164 metrov glo
bok prepad, na dnu voda, v 
ospredju .divja jama, v ozadju 
pa je od pekočega sonca ožar
jena ravnina, belo skalovje... 
Prepad pod nami je širok ka
kih 500 metrov in preko nje
govega manjšega' hrbta zagle
damo V ožadju še enega, - Ma
lo dolino. Reka je vmesno pre
grado predrla v slikoviti te
sni.

Ko se spuščamo proti vho
du v jamo, slišimo bobnenje. 
Reka se namreč izgublja v 'pod
zemlje. Cim pa vstopimo, za
gledamo slikovito jezerce v Ve

si edo-v-e človekovega bivanja 
od pradavnine pa do rimskih 
časov. Prazgodovinske sledove 
so izkopali tudi v vasici Škoc
jan.

Nadčloveške napore so pre
stajali jamarji, ko so se prebi
jali preko teh brzic, slapov, z 
opremo, ki j'e že takrat se
dela v muzej, z baklami, slabi
mi oblekami in lesenimi zaboji, 
katere so imenovali čolne. De- 

. lavci, ki so gradili steze, so 
viseli na vrveh več deset me
trov globoko nad bobnečo vo
do, ki je kar čakala na žrtve. 
In pričakala jih je. To nam 
priča tudi pred nedavnim vzi
dana spominska plošča v Ve
liki dolini.

Steza nas vodi visoko v steni 
skozi nekaj predorov v Schmid
tovo jamo. Še naprej sledimo 
Reki. V velike prostore še si
je dnevna luč, steza pa se vije 
ob prepadih in ob stenah pod
zemske struge. Slapove in brzi
ce bolj slišimo kot vidimo. Če 
obiščemo jamo ob času- visokih 
voda, po deževju,- je bobnenje 
taksno, da kar čutimo, kako

Šnofač je pasel svojo kozo Gezo-na trav
niku poleg teniških igrišč. Citkl je bil v 
časnikih, da je tenis pri nas množičen šport. 
Zato* se je približal ograji in vtaknil skozi 
odprtino svoj nos, da si od blizu' ogleda to 
reč. Koza Geza se ni bogvekaj zanimala za 
tenis, temveč je nekaj brkljala po travi.

Kar je videl Šnofač s svojim nosom skozi 
žično ograjo, je bilo nadvse čudno: na vi
sokem stolu so sedeli ljudje, ki' so glasno 
zmerjali teniške igralce. Takle igralec mora 
imeti preklemano dobre živce, si-je mislil 
šnofač. Kako vztrajno se podi iz kota v kot, 
človek na visokem stolu pa ga za vsako 
napako ozmerja.

»Bekend«, »šekend«, »forhend« — so go
vorili ljudje na visokih stolih vše vprek. 
Šnofaču se je zdelo, da je še. koza rekla, 
»meekend«. Najbrž se je navzela tudi ona 
množičnega športa, ker se stalno pase v 
bližini igrišč. Potem je navdušeno spustila' 
par »bobkendov« v travo in se zazrla skozi 
ograjo, kjer je ravnokar človek na visokem 
stolu zakričal »futfoi«. To jo. je precej 
zmedlo, da je oddirjala da-leč proč od ogra
je. Ne-kfi igralec si je slekel srajco, tako mu 
je bilo že vroče od »bekendov«. Tako »sle- 
kend« je skakal okoli igrišča in-silil >k mre
ži, ki se ji teniško pravd »nec«, kjer se je z 
»reketom« vedno metal po tleh,, da se. je 
dvigal rdeči prah. Pri tem je bil;čisto »švi- 
cend«, da je imel hlače skozi in skozi 
»mokrend«. Mož na visokem stolu pa -n-i bil 
čisto nič utrujen, le nos se mu je svetil v 
soncu kakor »murkend«. Potem se je najbrž' 
zmotil in je rekel po slovensko: »dvojna 
napaka« in je pri tem pogledal Snofača.

Temu je postalo nerodno in seje vprašal 
sam pri sebi, če ga ni morda polomil, ko 
je vtaknil svoj laični nos v-posvečeno teni
ško areno, kjer govorijo ljudje jezik, ki 
mora'biti nekje sredi-med madžarščino ‘ in 
turščino. ‘ .

Še bi tako premišljal, če ga ne bi'zdajci 
nenadoma silovito oplašila žoga po rado
vednem nosu. Slišal je že zadnjo besčdo 
moža na visokem stolu, ki je zakričal: 
»prednost za napadalca«, potem-se je . zrušil 
na travnik kot žrtev množičnega športa. Bil 
je za nekaj hipov »mortend«. Šele mokri in 
hrapavi jezik koze Geze ga je, spravil spet 
k zavesti. Koza je rekla »meekend«, Šnofač 
pa »porkend madonend«, in to - je bil : za
nesljiv znak, da se jima tenis kot množični 
šport ni posebno priljubil. Kljun

'j. '/
\#v ■

'V\,

- J*

sl#
J/m

jmm-

rastline brstijo, -lahko hladna 
vedla iz namakalnih iaanalov 
napravi veliko več škode kot 
koristi. Če pa namakamo polja 
z umetnim dežjem in ta pada 
skozi razgrete sloje zraka, tediaj 
ni več nobene nevarnosti, da 
bi s tem napravili škodo mla
dim rastlinam. Pa -tudi voda, 
ki pada na liste nekaterih vrst 
zelenjave (na primer paradižni
kov), je neprecenljive vredno
sti. Na velikih plantažah para
dižnikov v Kaliforniji ih Italiji 
se poslužujejo le takega načina 
namakanja. Na te-h plantažah 
so med drugim opazili, da vo
da z listja spira nekatere žužel
ke pa tudi število bolezni takih 
rastlin je zelo padlo.

Si-sitem namakanja z umeit- 
-n:m dežjem -bo dobrodošel zla
sti v tistih predelih, kjer je ve
liko ■ pomanjkanje vode v rav
ninskih -in hribovitih področjih 
z veliko površino obdelovalno 
zemlje, posebno pa še v notra
njosti Srbije in Makedonije.,

Hitra graditev
V Birminghamu v Veliki Bri

tanije je 22 ljudi v desetih 
dnevih zgradilo stanovanjsko 
zgradbo z osmimi nadstropji. 
Sodijo, d-a je bila ta hiša naj
hitreje zgrajena v. Velika Bri
taniji.

Na zemljišču, kjer. gradijo : 8 
stanovanj sikih zgradb dela skup
no 120 ljudi. Večina delavcev 
je končala poseben tečaj hitrega 
grajenja. Smatrajo, da -bodo vse 
zgradbe dokončali- do julija 
1957, kar pomeni, da jih bodo 
gradili -le 15 mesecev.

Pri gradnji uporabljajo beton, 
jeklo in že prej zlite betonske 
bloke. Dnevno d®l° vsakega de
lavca je vnaprej določeno, kdor 
pa izpolni normo, dobi nagrado*

• O TEBI, TVOJEM DELU,. 

• TVOJIH USPEHIH IN 

® TEŽAVAH PIŠE 

• DELAVSKA 

• ENOTNOST
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Poljski film „KcLVlQl
ali variacija na temo 
partizanskih filmov

Letos sem spoznal v Cannesu štiri sim
patične Poljake — pisatelja Jerzyja Stefana 
Stawinskega, režiserja Andrzeja Wajdo, 
igralca Tadeusza Janez ara (marsikdo se ga 
°° spomnil iz poljskega filma »Pokolenje«) 
i® igralko Tereso Ižewsko. To so zelo mladi 
ljudje. Pa ne samo to. To so tudi glavni 
Ustvarjalci nagrajenega filma »Kanal«, ki ga 
“Mno kmalu gledali na naših platnih, ker ga 
^ odkupilo podjetje »Vesna film«. Jerzy S. 
Stawinski je mlad poljski pisatelj in film- 
s*ti scenarist. Dva scenarija, ki so ju pre- 
n®sli doslej v film (»Kanal« in »Človek na 
tračnicah«), sta dokazala njegov nesporni 
6ntisel in talent za film. Zdaj so začeli sne
sti po njegovem scenariju »Eroica« tretji 
niegov film. Toda Jerzy S. Stawinski ni sa- 
tio pisatelj in scenarist — temveč tudi eden 
^med borcev iz varšavskega upora, o kate
rem je napisal roman, ki je bil podlaga od
ličnemu filmu na tematiko odpora. Andrzej 
Vtajda -je diplomant filmske visoke šole v 
Lodzu in asistent slovitega režiserja Aleksan
dra Forda v filmu »Peterica iz Barske, uli
te*. Videli smo njegovo »Poikolenje« in lah
ko si predstavljamo njegov umetniški kon- 
Eapt. Tadeusza Janczarja smo spoznali tudi 
'J’ ,Poly>ienju<i sicer pa je igralec v var
šavskem gledališču mladih, a je poleg dru- 
Sega odlično zaigral že v filmu »Petorica iz 
Barske ulice*. Teresa lževvska je študentka 
tetrtega letnika varšavske igralske akade
mije in je z vlogo Stokrotke debutirala pred 
kamero.

»Kanal« nas je v Cannesu pretresel. Go
voril sem z nekaterimi Nemci, ki »niso 
mogli verjeti«, da se je vse to v resnici 
$godilo. Rusi so mi dejali samo: »Pretreslji
vo!« Mnogo smo se razgovarjali zato s Po
laki, Govorili smo predvsem o zelo aktual
ni temi: filmi na temo odporniških gibanj. 
in partizanstva. V pogovorih je zelo aktivno 
todeloval tudi prijatelj in kritik Kazimierz 
uebniokt, ki je bil častnik v poljskem par
tizanskem odredu, kateri je dobil nalogo 
Prebiti se do Varšave in pomagati upor
nikom.

Mislim, da so vsi ti pogovori vodili k 
Važnemu spoznanju, o katerem bo kazalo 
Premišljati tudi v naši. filmski ustvarjalnosti, 
namreč kakšen naj bo odnos scenarista in 
r*žiserja do teh velikih tem.
. Prijatelj Debnicki meni: »Wajdov ,Kanal’ 
j6 film močne in velike dramatične nape
vu, tragedije, kt na primeru skupine var- 
avskih upornikov iz leta 1944 prikazuje 
mdo prebivalcev prestolnice, ki jo je Hitler 
“sodil na smrt. Pa ne samo to! Film glo- 
°ko posega v čustva ljudi. Ne prikazuje' in 
6 oživlja namreč samo usode ljudi, temveč 
6 trudi odkriti njihove osebne, notranje 
®3kcije, doživetja in individualno stvarnost 

Psihičnih spoznanj tragičnih varšavskih ju- 
.8kov. Pred nami se razkrivajo njihova ve- 

.tPa in njihova majhnost, njihova žrtev in 
hhov cinizem, njihova poduhovljena mla- 

gOst m hrabrost ter njihova skoraj starčev-
a zagrenjenost, njihova solidarnost in ne- 

ahpanje — vse, kar je izviralo iz politične 
.^vojenosti levice m desnice poljskega pro- 
•hitierjevskega odpora. Film govori tudi o 

.'Pbezni med fanti in dekleti, ki jih kaže 
°rszmerno brutalno: z razočaranjem ljudje 
Poznavajo, da neizprosno padajo v objem 

fPfti, prevarani in obupani ljudje, ki ob- 
j. ‘ijo svojo osamljenost v vojni in borbi, 
k*aS«> ki slutijo izdajo z obeh strani, z leve 
u desne, tam od Temze in z nasprotne oba- 

Visle, celo izdajo svojega lastnega 
odstva.«

2 njegovim mnenjem se strinjata scena- 
tiv *n režiser. Gre za filmski .lik te tečna
ri^ .v ^mtl socialistične dežele, ki teži k 
jj 'Vrivanju, pravih, človeško umljivih vred- 
g,? v®likega časa. Zaradi tega menijo polj- 
» ]■ Prijatelji, da je treba predvsem odvreči 
so • °* smo jo sprejeli pod vplivom
gj.Vjeiskega domovinskega (tudi propagandi-

‘Pnega) filma. Ta šablona je poznala samo 
s heroizem. To je bil lahko heroizem ča- 
h’ gibanja ali posameznikov. Vsi ti
vjfPizmi pa so bili odmaknjeni nekam v

»ave, v takšno popolnost in vzvišenost, da 
v kilo v n3‘ih mesta za aoveka, za njegove 
d; . P°te, požrtvovanje, pa tudi slabosti, in- 
k dualne težave in probleme. »Heroizem, 
J te nam je vtihotapil in po nekem neza- 

zakonu postal šablona v tej filmski 
I ^i) moramo predvsem rešiti misticizma 
r ga narediti človeškega, pokazati ga kot
aamtat človekovih dejanj, ki je prav tako

ga, poznali so ga, govorili so z njim, bili so 
priče njegovih velikih dejanj, pa tudi nje
govih slabosti. Nikar ne bodimo naivni; pa 
ne mislimo, da nam bodo ljudje verjeli, če 
jim bomo Skušali zdaj dopovedovati, Ga je 
bil ta človek svetnik.«

Ob teh mislih sem se spomnil pogovorov 
o našem partizanskem filmu, na debato, ali 
imamo že dovolj partizanskih filmov in ald 
je res, da je ta tematika še. preveč blizu, da 
bi jo lahko objektivno in dostojno obdelali. 
Recept (če smem tako govoriti, kajti vedno 
sem proti receptom v ustvarjalnem delu) je 
zelo preprost: človeku-junaku (in pogosto 
hkrati »samo« človeku) tistega časa moramo 
utreti pot v naš filfn. Vsa velika dejanja 
naše -narodnoosvobodilne borbe so razumlji
va samo kot dejanja ljudi, ki so velika prav 
zaradi tega, ker so se rodila iz ljudi, kateri 
so poznali vrline in slabosti, pogum in strah, 
požrtvovalnost in sebičnost, predanost in 
osebne interese. In kolikor bolj zaživijo v 
umetnosti ti junaki in ves ta naš veliki čas 
kot dejanje človeka, ljudi, tem bolj so veli
častni, človeku blizu, prepričljivi in umet
niško sijajni. Zaradi tega mislim, da je brez
plodno razpravljati, ali imamo že dovolj fil
mov na partizansko tematiko. Jaz mislim, 
da jih imamo .zelo malo — namreč dobrih in . 
prepričljivih prav zaradi tega, ker smo 
v večini njih postali sužnji neživljenjske 
šablone. Mislim, da je treba delati partizan
ske filme — seveda pa jih je treba mnogo 
bolje pripraviti, kakor smo jih navadno pri
pravljali doslej! Pogosto smo si zaradi opra
vičevanja; lastne nesposobnosti, da bi vdah
nili junakom naših partizanskih filmov 
realno življenje, izmišljali najrazličnejša 
»opravičila« od »linije« pa do misteriozne 
fraze, da »zgoraj tako zahtevajo«. Mislim 
pa, da si vsi ljudje — od »zgoraj« do ljubi
telja filma — želimo, da bi na našem film
skem platnu srečali čimprej tako žive LJU
DI, kakor sem jih imel priložnost srečati v 
»Kanalu«, kjer natančno čutiš, da je he
roizem teh ljudi obsojen na neuspeh, pa te 
vendarle pred najmanjšim in najbolj nepo
membnim med njimi prevzame silno spošto
vanje. Pogovori s poljskimi prijatelji od fil
ma so mi pokazali, da so oni med seboj naj
prej razčistili to plat filmov s tematiko iz 
odpora in borbe proti zavojevalcu. »Dva
najst let smo čakali na film, ki je poizkus 
umetniško, politično, etično in idejno pošte
nega in objektivnega prikaza junaštva ljud
stva, ki se je borilo s hitlerizmom v vrstah 
Armije Krajowe,« je bila misel, ki jo je si
cer izrekel kritik Debnicki, a so ji pritrdili 
hkrati vsi štirje novi znanci. In če se bomo 
mi po. dvanajstih . letih iskanja nekega dne 
vendarle prikopali do filma, ki bo enako kot 
»Kanal« izpregovoril o našem Velikem ča
su, potem, vsi ponesrečeni poizkusi parti
zanskega filma niso bili zastonj.

Poljski prijatelji pa so seveda pripovedo
vali tudi mnogo zanimivih podrobnosti o 
življenju v njihovem filmu, ki so tako zani
mive in tudi koristne za našo timsko prakso 
kot pobudnik za razmišljanja o naši filmski 
poti, da bom o njih podrobneje pisal kdaj 
drugič. Vitko Musek

Zgornja ln spodnja slika sta is polj
skega filnga »Kanal«

■črvi in mesa, kakor sem jaz ali ti,« mi je 
®lal režiser Wa'da »Samo takšen heroizem 

sn?3eim ,ahkr neka' nove ker ga bodo spo- 
doumeti in sprejeti, kajti ljudje ne 

he°re^c> *n nočejo verjeti, da je bil ta ali oni 
— vse naše spoštovanje vsakemu iz- 

njih —- nadčlovek, svetnik. Videli so

OB SKUPŠČINI KULTURNO-PROSVETNEGA SVETA JUGOSLAVIJE

Usposabljajmo se
ne samo za večjo proizvodnost, temveč 
tudi za boljše gospodarjenje ~w 1 c

Dne 15. in 16. junija je bila v Beogradu skupščina 
predstavnikov kulturno- prosvetnih, organizacij. Na tej 
skupščini se je Svet kulturno-prosvetnih zvez Jugoslavi
je, ki je bil ustanovljen 6. novembra 1954 v Zagrebu, 
konstituiral v Kultumo-prosvetni svet Jugoslavije. Na 
skupščini je govoril tudi Rodoljub Čolakovič. Iz njegove
ga govora povzemamo nekatere misli.

Naloga te pomembne skupšči
ne ni bila morda poiskati naj- 
irikladnejšo obliko, ki naj 
iripomore k tesnejši povezano

sti silimo pestre dejavnosti, ki 
se razvija na tčm področju v 
>osameznih organizacijah in re- 
»ubliikah, temveč na osnovi do

sedanjih izkušenj usmeriti pro
svetno dejavnost na tista pod
ročja, ki jih družbeni položaj 
delovnih ljudi nujno zahteva. 
Kajti delavski razred je v naši 
revoluciji storiti nekaij velikega. 
Vzel je oblast v svoje roke, To 
pa postavlja pred .njega silno 
odgovorne naloge: da se uspo
sablja, da poslane ne samo 
)roduiktivnejši, temveč - istočas

no, da vse bolje upravlja gospo
darstvo, da se vzgaja kot vlada- 
oči razred. Delovni ljudje mo

rajo v praksi dokazati, da šo 
sposobni brez kapitalistov in v 
borbi proti njim bolje proizva- 
ati in gospodariti, da so spo

sobni ustvariti širše gmotne 
pogoje za vsestranski družbeni 
napredek. To je glavno, kadar 
govorimo o izobraževanju in 
vzgoji. Pri, tem seveda, ne bi 
smeli zanemariti tisto prosvet
no delovanje, Id na prvi pogled 
nima neposredne zveze z uspo
sabljanjem delovnih ljudi za 
vse boljše proizvajalce in uprav
ljavce. Vsekakor moramo imet' 
vedno pred očmi, kaj je glavno. 
Zato moramo preiti iz obdobja 
polžkušani, improvizacij in is
kanj. Lotiti se moramo teh na
log odločneje ob podpori vseh, 
ki so za to poklicani. Doslej so 
bile mnoge prosvetne, in kul
turne ustanove zaprte same va
se, odtrgane od stvarnosti- Cas 
je, da spoznajo, komu so name
njene, da spoznajo, da brpz 
sredstev, ki jih ustvarjajo nepo
sredni proizvajalci, ne more 
biti napredka, ka jti ta zavist od 
razvoja proizvodnih 'sit,- Ce to 
spoznamo, če vse družbene in 
društvene organizacije postavijo 
svojo dejavnost na to osnovo, v 
želji, da prispevajo »voj delež 
k usposobitvi slehernega našega 
državljana, da bo produktivnej
ši, da bo bolje znal Izkoristit! 
ogromna sredstva, M -so bila 
vložena in se še vlagajo V našo 
Industrijo, potem bomo dosegli 
pravi namen. To je ogromno 
polje dela, Id ga samo redno 
šolstvo ne more obvladati, kajti 
dediščina zaostalosti je tolikš
na, da jo lahko premagamo le

ob naporih Vseh, To je zlasti 
vidno, če: pogledamo ne stro
kovni sestav v naših kolektivih, 
da ne govorimo o podeželju. 
(Iz dokumentacije, ki so jo pre
jeli delegati, zvemo, da je v 
Jugoslaviji še 3,404.926 nepisme
nih dd starosti nad 10 let! — 
Strokovni sestav 259 anketira
nih podjetij je bil leta 1954: vi
sokokvalificiranih in kvalifici
ranih delavcev je bilo 36,9°/o, 
polkvatificiranih in nekvalifici
ranih 53,1«/»!!).

Ob teh perečih nalogah pro
svetnih društev ne sme nihče, 
ki mu je napredek naše domo
vine pri srcu, zatiskati oči. Zato 
je razumljivo, da je skupščina 
kulturno-prosvetnega sveta po
svetila temu toliko pozornosti in 
se obvezala, da bo pobudnik 
vsestranskega samoizobraževa 
r.ja in vzgajanja naših drža vij a 
nov ter da bo razvijala in pod
pirala vsa stremljenja v tej 
smeri. Bi

Nove knjige
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GEORGI KARASLAVOV: 
KRISTAVEC

Kristavec, ki ga je Mira Ro
jec v stilizirani Obliki uporabila 
za opremo te knjige, je strup, 
ki konča mlado življenje vaške 
vdove Toške. To je zaključek 
tragičnega življenja, kot ga je 
Karasiavov opisal v romanu 
Kristavec. S tem romanom simo 
dobili novo delo v izdaji Držav
ne založbe Slovenije, ki je s tem 
zapolnila vsaj v neki meri ve
liko vrzel, ki zija v našem po
znavanju bolgarske književ
nosti.

Karasiavov je bil zelo pogo
jen, da prikaže razmere v mali 
bolgarski vasi. On sam je bil 
1904 rojen v taki majhni vasi, v 
Debru. Ko je pozneje postal 
učitelj na pedagoški šoli v Ka- 
zanliku je dokončal študije — je 
učiteljeva! v domači vasi. Toda 
kmalu so ga izgnali. Zato se je 
vpisal na agronomsko fakulteto 
v Sofiji, ki pa jo je moral prav 
tako zapustiti zaradi napredne
ga delovanja. Toda ni odnehal.

na Snaha, Na dveh bojiščih in 
Sporžilov, v katerem je zajel 
snov iz delavskega življenja.

Mende Tibor: Pogovori z Ne
hrujem. V Ljubljani, Cankarje
va založba 1957. str. 140. Avtor
jevim številnim knjigam o 
perečih problemih sodobnega 
e veta se je pridružila še knjiga 
pogo vorov z indi j stom premie- 
rom Javvahainlalom Nehrujem. 
Ti zapiski obsegajo glavna ob
dobja njegovega bogatega življe
nja: detinstvo, indijsko okolje, 
njegov dom v Allahabadu, nato 
pretres, ki ga je. doživel ob sti
ku z Zahodom, revolucionarno 
gibanje in ideje iz prve polovice 
20. stoletja in srečanje z Gan
ci hijem.

Razvoj tehnike i privrede u 
Jugoslaviji 1945—1955. Beograd, 
»Tehnika« 1955. str. 468. To ve
liko delo bo seznanilo našo in 
svetovno javnost o uspehih, ki 
smo jih dosegli v- desetletnem 
raizvoju tehnike in gospodarstva. 
V tem času smo napravili po
memben skok v industrializacijigiča UcTMVtiii.lJti. luciuiucni souvuvv v ---------— j -

Odšel je na študije v Prago, še ;n razvoju proizvodnih sil, ki ga 
kar naprej pa sodeloval v revi- je spremljal razvoj tehnike na 
j ah in publikacijah Delavske vseh področjih našega gospodar

n. ^ in rvn- rp., in ,
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Ivan Meitrovio: Psiha, marmor

PROSVETNO ŽIVLJENJE 
V ŠALEŠKI DOLINI

stranke. Po osvoboditvi je po 
stal ravnatelj Narodnega gleda
lišča v Sofiji.

Ker je Karasiavov živel med 
ljudstvom, zanj delal in trpel, 
je seveda spoznal bolgarsko vas 
do dna. Roman Kristavec odse
va vse dobre lastnosti človeka, 
ki ni literat v slabem pomenu 
besede, ampak mu je književ
nost samo sredstvo, da pove 
tisto, kar smatra za svojo živ
ljenjsko nalogo. Naš roman za
jema čas Borisovega režima. 
Pripoveduje o revna zemlji, ki 
je prenaseljena in zato pri
manjkuje hrane. V takih raz
merah nujno pride do pohlepa 
po zemlj i, v , katerem redno 
podleže siromak.

Fabula sama prikazuje Toško, 
mlado Minčevo vdovo. Toškl 
je ostal iz njenega zakona 
same mali sin Peterček. Po mo
ževi smrti se taščino ravnanje 
do mlade vdove popolnoma 
spremeni. Ze prej jo je gledala 
postrani, ker je prišla k hiši 
praznih rok. Toda ni se je tipala 
naravnost napadati. Po moževi 

postaja razmerje vse

stva. Ta razvoj je .doprinesel k 
Izobrazbi strokovnih kadrov, in
ženirji in tehniki pa so lahko 
realizirali svoje sposobnosti, za 
kar nekoč v svoji domovini ni
so imeli prilike.

Bartol Vladimir: Tržaške hu
moreske. Ljubljana, Cankarjeva 
založba 1957. str. 190. Deset hu
moresk iz tržaškega življenja 
prva leta po vojni. Po dolgem 
fašističnem pritisku je Trst za
živel sproščeno z velikimi upi, 
čeprav je bil okupiran se )• 
zdelo kot osvoboditev. Spekula
cija, črna borza, angleški in 
ameriški vojaki, belogardisti da
jejo humoreskam tudi senčno 
vsebino. Humoreske so resnične 
živ- dokument iz te dobe,
Mile Klopčič:

Iri otrokove 
želje

Moj oče ima na roki žulje tri. 
Moje srce si treh čudes želi:

srhrtd pa poštarja razmerje vse- . v ,, , , , .
bolj neznosno. Možev brat Ivan M prvi ^ulj postal cekin,
sicer večkrat Toško zaščiti, toda b* vrt kupili zanj, ,
sovraštvo je zmerom hujše in moj oče vsak večer 
pripelje taščo do tega, da jo hodil bi počivat vanj.

II. šaleški kulturni festi- vsako vasico šoštanjske obči- 
val, kii se 'je pričel 1. junija ne v dneh do 4. julija, ko bo
z gostovanjem dramske sekci- slavnosten zaključek festivala gkl^te umorltl kiar hijl izvede, 
je prosvetnega društva iz To- ob velenjskem jezeru. Takrat Karasiavov je v Kristavcu Da bi drugi žulj postal 
polščdce s komedijo Normana se bodo pomerile najboljše 
Krasne Tuje dete v Sošta- dramske skupine, zbori in 
nju, nam kaže da prosvetno godbe.
življenje v SaleškV dolini ne Posebnost festtvala bosta
pooiva. moštveni šahovski turnir v

Prvi pm-ediitvi sledi še nad razstav: .slik mla-
dvajset dramskih prestav, dih ^ nadarjcnih Ekarjev-

Ki STbi —“ v SOS1««)« - Ve„- 
praznično slavje zajelo, prav n',u-

prikazal vse odlike svojega pi
sanja. Preprost, jasen jezik, ži
vo dogajanje in .tisto toplo ra
zumevanje preprostega človeka, 
ki človeka ne ceni toliko po 
zunanjosti kakor po njegovih 
notranjih nagibih.

Poleg Kristavca je Karasia
vov napisal še številna druga 
dela, od katerih so najbolj zna-

cvetlic a, 
da bi v vrtu nam cvetela, 
da začudil bi se oče, 
kadar bi se vrnil z dela.

Da bi tretji žulj postal
nasmeh,

da bi ga očetu dal.
Rad bi videl vsaj enkrat, 
da oče bi se nasmejal.

Odločba o konstituiranju in nalogah 
kulturno - prosvetnega sveta Jugoslavije

Skupščina predstavnikov kulturnih 
in prosvetnih organizacij im zveze ter 
predstavnikove društev, strokovnih 
združenj im investicij, ki delujejo na 
kulitumnoprosvetnem področju, ki so se 
sestala v Beogradu 15. in 16. junija 
1957, odloča, dia je treba osnovati Kul- 
tunnioproevetni svet Jugoslavije,

I.
Svet kulturnoprosvebnih zvez Jugo

slavije; ustanovljen 6. novembra 1954. 
leta v Zagrebu, da bi izmenjaval iz
kušnje kuliturooprosveitmlh zvez ljud
skih republik, se fcomstiitutira v Kul- 
tumopnosvetmi .svet Jugoslavije.

Kulturnoiprosvetoni svet Jugoslavije 
je ppedstevmiiško telo organizacij, dru
štev in ustanov, ki delujejo na mno
žičnem kultump-prosve-tnem področju;- 
je njihov skupni organ, s ciljem, da 
bi e celotno svojo dejavnostjo doprine
sel še socialistični izgradnji države in 
k razvoju socialistične kulture, bolj
šemu medsebojnemu . spoznavanju, iz
menjavi} mišljenj ln izkušenj ter da 
bi s tem pomagal utrjevati in poglab
ljata bratstvo in enotnost naših naro
dov. Kulturmoprosvetnl svet bo s svo
jim obstojem in delom dopolnjeval že 
obstoječi sistem din mehanizem druž
benega upravljanja na področju pro
svete in kultufre, da bi se prosveta in 
kultura še bolj na široko razvijali kot 
družbena dejavnost.

Kultumoprosvetnd svet Jugoslavije 
bo: v

tribuna ta raziskovanje kulttmnih in

prosvetnih proiMemov v jugoslovan
skih razmerah in bo skrbel za medse
bojno izmenjavo mišljenj in izkušenj;

dajal bo pobude za skupne prosvetne 
in kulturne akcijo splošnega jugoslo
vanskega značaja;

vzdrževal bo mednarodne zveze in 
razvijaj! sodelovanje s sorodnimi or
ganizacijami v tujini.

Svet bo izpolnjeval svoje nalo-ge:
s pomočjo posvetovanj o posameznih 

kulturnih in prosvetnih problemih še 
pose-bno pa 0 izobraževanju edraslih, 
popularizaciji znanosti in umetnosti, 
razvijanju umetniškega am'aterstva, o 
kulitumo-zab avnem življenju in po
dobnem;

z organiziranjem različnih kulturno- 
prosvetnih akcij kot so festivali, na
tečaji. tečaji seminarji itd;

z izdajarijem raznih publikacij in do
kumentacij, kot tudi občasnih infor
macij.

II.
1. Skupščina, ki voli Kulturnopros- 

vetni svet Jugoslavije, je sestavljena 
iz izvoljenih delegatov okrajnih in 
republiških kulturnoprosvetn i h orga
nizacij in zvez ter iz delegatov zain
teresiranih strokovnih zvez im zdru
ženj Jugoslavije.

Skupščina se bo sestajala po potrebi, 
vsako treti e leto bo pa volila svet ln 
nadzorni odbor.

Delegati bodo' valjenj za vsako zase
danje skupščine posebej.

Skupščina se bo sestajala:

a) na pobudo Svetla;
b) na zahtevo tretjine članov Sveta;
c) na zahtevo kulfurnoprosvetnih 

organizacij najmanj treh republik.
2. Kultumoprosveitoi svet Jugosla

vije je sestavljen iz 50 do 70 članov,' 
nadzorni odbor pa iz 5 do 7 članov.

Svet se bo sestajal najmanj dva
krat na leto.

Svet izvolj izmed svojih članov se
kretariat, Id sestoji iz predsednika, 
treh podpredsednikov, sekretarja in 
največ 14 članov. Sekretariat opravlja 
tekoče posla med dvema zasedanjema 
Sveta.

Sejam Sveta in sekretariata predse
duje predsednik in eden izmed pod
predsednikov Sveta.

3. Organizacija in delo Sveta ter se
kretariata je določeno s posebnim po
slovnikom.

III.
Finančna sredstva Sveta se sestoje 

iz: lastnih dohodkov; dohodkov repub
liških zvez; kulturnih in prosvetnih 
organizacij; tz dotacij.

Materialno in finančno poslovanje 
vodi Sekretariat na osnovi finančnega 
□oslovnifca ki ga predloži Svet.

Nadzorni odbor pregleda materialno 
in finančno poslovanje Sveta in poro
ča o njem skupščini.

Ce hi Svet nehal delovati, Je treba 
njegovo imovino predati sorodnim or
ganizacijam, odnosno Zveznemu odbo
ru Socialistične zveze delovnega ljud
stva Jugoslavije.
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PLENARNO ZASEDANJE SOVJETSKIH SINDIKAT OV.

Kritika dosedanjih metod
»Sedaj, ko bomo sestavljali plane v podjetjih, 

združenjih in sovnarhozih, bodo imele sindikalne or
ganizacije možnost neposredno sodelovati v sestav
ljanju in prejemanju planov narodnega gospodarst
va«, je ena od najbolj zapaženih misli, izrečenih na 
nedavnem plenumu sovjetskih sindikatov.

Hirošlma: uničenje v desetmilijoninkl sekunde

Predsedstvo poljskega mini
strskega sveta je končno odo- 
hrilo načrt gospodarskega raz
voja Poljske za nadaljnjih pet 
let. Da,n prej je o njena raz
pravljal Centralni komite Polj. 
ake združene delavske par
tije. Končno besedo o njem pa 
bo izrekel Sejem na prihodnjem 
zasedanju.

Sejem je lani novembra že 
razpravljal enkrat o petletnem 
planu, pa so ga takrat zavrnili 
in priporočili, naj ga vskladiijo 
z novio politiko partije, ki je 
bila sprejeta na zgodovinskem 
VIII. plenumu PZDP, Od te 
petletke veliko pričakujejo. Ta 
naj predstavlja most med dose
danjimi dosežki poljskega go
spodarstva in bodočega razvoja 
na novih načelih.

PLENUM MEDNARODNE ORGANIZACIJE DELA V ŽENEVI

Delavsko odločanje
je v pogojih avtomatske in atomske produkcije me
rilo na socialni napredek in ugled posameznih dežel, 
je izjavil naš delegat dr. Potrč. — Louis Saillant, ge
neralni sekretar Svetovne sindikalne federacije je 
naštel štiri točke za akcijsko enotnost z drugimi sin
dikalnimi gibanji.

Že nekaj časa zaseda v Že
nevi konferenca Mednarodne 
organizacije dela. Našo dele
gacijo vodi rovariš dr. Jože 
Potrč, ki je dejal po poročilu 
Generalnega direktorja med 
drugim; »Avtomatizacija in 
jedrska energija bosta znatno 
spremenili podobo človeške 
družbe: porast družbenega
imetja in delavstva. Delavcem 
bo treba zato ■ zagotoviti več 
odločanja v gospodarski poli

tiki. Aktivizacija in odgovor
nost delavcev v gospodarskem 
življenju bo zelo koristna za 
vsak narod pa tudi za mir in 
socialni napredek.« Opozoril 
je, da ima že več kot trideset 
dežel bolj ali manj urejeno 
sodelovanje delavcev v uprav
ljanju gospodarstva, delavske 
svete in odbore, ki postajajo 
poleg sindikatov nova organi
zirana središča delavskega 
razreda. »Vsakdo, ki iskreno

II
V Centralnem komiteju Komunistične 

partije Češkoslovaške že dalj časa priprav
ljajo predloge za spremembe v gospodar
stvu. Te predloge bodo dali v javno raz
pravo jeseni letos in bo to. del priprav za 
kongres Komunistične partije Češkoslova
ške, ki bo meseca maja leta 1958. Po pisanju 
lista »Rude pravo« je komisija politbiroja, 
ki ta predlog pripravlja, posvetila na j večjo 
pozornost vsem tistim ukrepom, ki bodo do
vedli do široke uporabe ekonomskih zako
nov. Zato smatrajo, da je treba okrepiti 
vlogo perspektivnih planov. Kmalu bodo iz
delali drugi petletni plan (1961—1956) in ga 
bodo že v drugi polovioi letošnjega leta dali 
parlamentu v pretres.

To pravzaprav niso nobene nove, še manj 
pa korenite spremembe, ki bi menjale ob
stoječe odnose, skušajo pa le omiliti najbolj' 
vidne zapreke v razvoju češkoslovaškega 
gospodarstva. Težijo, da bi osredotočili naj
občutljivejša gospodarska vprašanja in 
zmanjšali vlogo birokracije.

Če pogledamo ekonomski položaj češko
slovaške, potem se moramo ustaviti ob in
dustrializaciji in življenjski ravni, ki je zdaj 
v tej deželi precej višja kot v katerikoli 
drugi vzhodnoevropski državi. V povojnih 
letih so povečali zmogljivost tistih tovarn, 
ki so jih začeli graditi po letu 1945. Indu
strijska proizvodnja pa je bila lani po urad
nih češkoslovaških podatkih dvakrat večja 
kot tik pred vojno. Tudi gradnja stanovanj 
hitreje napreduje kot v ostalih vzhodno
evropskih državah. Ekonomski sistem, ki so 
ga gradili po sovjetskih vzorih, je. našel ob 
določenem času na Češkoslovaškem verne 
naslednike ne samo v vodilnih krogih, am
pak tudi v samem birokratskem aparatu. 
Toda vprašanje osamosvojitve neposrednih 
proizvajalcev je za češkoslovaške delavce 
dokaj zanimivo.

Uradna zamisel o vlogi države v gospo
darskih vprašanjih je, da obstoječi sistem 
demokratičnega centralizma daje dovolj 
možnosti, da delavoi sodelujejo v upravi dr
žave in tudi v gospodarstvu. Tak sistem je 
mogoč le tako, da vse dirigirajo iz samega 
vrha, se pravi iz partijskega in državnega 
vodstva. Delavcem razlagajo, da jim niso 
potrebni delavski sveti, ker lahko uveljav
ljajo svoje pravice neposredno preko sindi
kalne organizacije. Delavsko upravljanje bi 
bo njihovih besedah lahko pripeljalo češko
slovaško gospodarstvo do anarhije. Edini 
način, da se temu. izognejo, je centralistični 
sistem, ki ga je treba nenehno krepiti.

Pp pisanju »Rude prava« delavskih svetov 
nimajo na Češkoslovaškem zato, ker jih ni 
rodila revolucija in ker nimajo svojih kore
nin v širokem procesu graditve. Delavski 
sveti bi slabili moč delavskega razreda, pra
vijo. Razen tega pa sindikalna organizacija 
popolnoma zadostuje za sodelovanje delav
cev v upravljanju. Glasilo Centralnega ko- 
miteta Komunistične partije češkoslovaške 
ugotavlja, da obstaja veliko, vprašanje, kako 
bi povečali vlogo ljudi v upravljanju gospo
darstva. Temu problemu danes še ne vidijo 
rešitve, kajti vsi sedanji sklepi niso prešli 
Iz okvira prejšnje prakse.

Pobuda za zmanjšanje birokratskega apa
rata pa je ena izmed pozitivnih prizadevanj 
za zboljšanje v upravljanju, hkrati pa spod
buja k večji iniciativi od spodaj.

Po državnem gospodarskem planu bodo 
morali letos zmanjšati število osebja v mi
nistrstvih in osrednjih ustanovah za 13.500 
oseb. Tako torej stremijo, da bi se industrija 
osvobodila tistega administrativnega osebja, 
ki ji je samo v breme.

V pripravah na nedavne volitve ljudskih 
odborov so poudarjali, naj lokalne oblasti 
dobe več pooblastil, da bi tako uspešno raz
vili iniciativo širokih ljudskih množic. Ta

proces je izraz potreb, ki se danes čutijo v 
deželi, a se v prejšnjih letih, ko so bile 
lokalne oblasti popolnoma odvisne od di- 

/rektive centralnih organov, niso dovolj upo
števale. Da imajo ljudski odbori večje pra
vice, to še ne pomeni, da je napravljen od
ločilen korak k decentralizaciji, je pa to 
velikega pomena za večjo aktivnots češkoslo
vaških volivcev. Na letošnjih volitvah, ki so 
bile 19. maja, so izvolili 21.600 odbornikov, 
volitve za 74 mest pa bodo še ponoviti.

Reševanje notranjih problemov v razvoju 
češkoslovaškega gospodarstva ni v kakšni 
večji zvezi z vprašanji zunanje politike, a 
vendar opažamo v zadnjem obdobju neko 
večjo aktivnost. Na "Češkoslovaškem žele po
večati izvoz im si zagotoviti zunanje tržišče.

Tretjina češkoslovaške zunanje trgovine 
odpade na trgovinsko izmenjavo s Sovjet
sko zvezo, druga tretjina na ostale vzhodno
evropske države, na ostati svet pa odpade 
ena tretjina. Želijo pa, da bi povečati trgo
vinsko izmenjavo prav z zahodnimi deže
lami.

Vodilno načelo zunanje politike Češkoslo
vaške je izraženo v februarski resoluciji 
Centralnega komiteja Komunistične partije 
Češkoslovaške. Aktivno je treba sodelovati s 
socialističnimi deželami, posebno- s Sovjet
sko zvezo, ki je glavni činitelj v razvoju 
njihovega gospodarstva im »vir poleta ter 
moči socialističnih sil nasploh«.

Vloga češkoslovaškega gospodarstva, nje
gove možnosti, kulturne tradicije dežele, ka
kor tudi položaj v srcu Evrope šele posto
poma prihajajo do izraza, V prizadevanjih pri 
krepitvi mednarodnih odnosov v svetu je ta 
država nedvomno ena izmed tistih, ki lahko 
veliko doprinese za mir in sožitje med 
narodi.

Iz železarne v Vitkovicah. ko obdelu
jejo gred za kujbiševsko elektrarno

veruje v socialni napredek se 
mora znebiti nezaupanja v 
ustvarjalne sposobnosti delav
cev in delavskih svetov ter 
strahu, da bi postali edini go
spodarji v podjetju pa tudi 
podcenjevanja, kakor da gre 
za .anarhosihdikalistione fra
ze’,« je naglasil vodja naše 
delegacije.

Razprava o avtomatizaciji 
bi se morala nadaljevati, ven
dar so govorniki obravnavali 
še druga vprašanja. Luis 
Saillant je poudaril štiri točke 
za akcijsko enotnost z drugimi 
sindikalnimi gibanji:, boj za 
ohranitev delavskega standar
da, skrajšanje delovnega časa, 
proti diskriminaciji ter za 
zaščito sindikalnih pravic in 
svoboščin. Sekretar Medna
rodne konfederacije svobodnih 
sindikatov Oldenbrooke pa je 
začel svoj govor z naslednjimi 
besedami: »Avtomatizacija je 
glavna tema naše konference. 
Nekateri jo imenujejo indu
strijsko revolucijo. Morda bi 
morali govoriti o drugih revo
lucijah, o dogodkih na Polj
skem in Madžarskem.«

Po poročilu komisije za or
ganizacijo konference so pro
ti sodelovanju Cangka-jškove- 
ga delegata protestirali pred
stavniki nekaterih vzhodnoev
ropskih dežel in Indije. S 127 
glasovi proti 54 in 45 vzdrža
nimi so odklonili predlog 
predstavnikov vlad Indonezi
je, Egipta,' Burme, Indije in 
Sirije, naj bi plenum priznal 
predstavnikom organov uprav
ljanja podjetij pravico sodelo
vanja v operativnih komisijah 
kot polnopravnim članom. 
Sprejeli pa so predlog, da 
predstavniki socialističnih 

r podjetij sodelujejo kbt dode
ljeni člani posameznih komi
sij, toda brez pravice do gla
sovanja.

Zadnji plenum sovjetskih sin
dikatov, ki je pravkar končal 
svoje delo, je sprejel pomembne 

•sklepe. V glavnem je potrdil in 
še razširil ukrepe, o katerih je 
razpravljal že lanskoletni de
cembrski plenum Centralnega 
komiteja Kumuniistične partije 
Sovjetske zveze. Tedaj so po
sebno poudarili, da so se spre
menili pogoji in s tem tudi 
vloga sindikatov v gospodarstvu 
Sovjetske zvere. Nakazati so 
potrebo sodelovanja sindikatov 
v sprejemanju načrtov • proiz
vodnje in potrebo, da bi imeti 
odločilno besedo v reševanju 
raznih sporov v podjetjih. Od 
takrat delujejo sindikati tudi 
pri določanju plač in norm. Se 
posebno pomembna misel ta
kratnega plenuma je biila, da je 
potrebno energično ukrepati v 
vseh primerih samovolje in kr
šenja predpisov o delovnih po
gojih s strani administracije te
ga ati onega podjetja. Del do

bička naj bi ostal v‘podjetju, v 
katerem bi lahko z le-tem samo
stojno razpolagali, delil pa bi 
naj ga sindikat ob sodelovanju 
vsega članstva. Vse to so po
sebno pozdravili delavci, za ka
tere so bile vse. te misli povsem 
nove in so pomenile prekinitev 
z vso dotedanjo prakso.

N,a temelju tega so se pojavile 
tudi odkrite misli o potrebi vse 
večjega sodelovanja širših de
lovnih množic v upravljanju 
proizvodnje. To je edina vsebi
na in tudi okvir za vse debate 
na omenjenem plenumu sovjet
skih sindikatov, ki je pričel z 
delom 12. t. m. O tem je govoril 
tudi predsednik sovjetskih sin
dikatov GriSin.

V svojem govomu je dejal, da 
bodo plane podjetij obravnavali 
na skupnih sindikalnih konfe
rencah v podjetjih in še posebej 
na proizvodnih posvetovanjih. 
Opozoril je na potrebo boja 
proti birokraciji, predvsem v

vprašanjih, ki zadevajo proiz
vodnjo.

Še posebej so kritizirali pre
veliko centralizacijo sovj etskih 
sindikatov. Gniišin je poročal o 
ukrepih za poenostavljanje • ce
lotne organizacije in za zbolj
šanje njihovega dela. Predvsem 
bi se morala v prihodnje dosled
no ravnati po proizvodnem na
čelu v ustanavljanju sindikalnih 
zvez tako, dia bi se njihovo 
število znatno zmanjšalo. Po 
dosedanji praksi se je število 
novih ministrstev in drugih ad
ministrativnih upravnih
ustanov množilo tako, kakor so 
se gospodarske panoge razvijale 
in delile na nova specializirana 
področja, in vzporedno je nara
ščalo tiudi število novih sindi
kalnih zvez. To je po mnenju 
Grišima posledica notranje sla
bosti organizacije. Ogromni ad
ministrativni aparat sindikatov 
ne da ni koristil, temveč celo 
oviral delo sindikatov. Pred 
kongresom Partije leta 1921 je 
bilo v 'Sovjetski zvezi 23 sindi
katov, zdaj pa jih je 47, 2.142
republiških, pokrajinskih in 
oblastnih odborov ter nad 23.000 
mestnih in okrajnih odborov. 
Razen tega deluje v republikah 
še 153 sindikalnih svetov, ki so 
vodilni organi po vodoravni li
niji. Zato prezidij predlaga, naj 

. bi razpustili -celo vrsto central
nih odborov ter kakih 700 re
publiških in nad 4.000 okrajnih 
odborov. Teko bodo armado 
profesionalcev znižati na zares 
potrebno in razumno mero.

Znano Leninovo stališče o 
vlogi sindikatov so neokrnjeno 
sprejeli v nove teoretske teme
lje ocene vloge sindikatov. Po
leg vzgojne vloge obravnavajo 
sindikate tudi kot »šolo združe
vanja solidarnosti, šolo uprav? 
ljamja, gospodarjenja, kot šolo 
komunizma«.

Kritika dosedanjih metod in 
poživitev dela sindikatov kaže, 
da se je pričela nova faza v 
življenju sovjetskih sindikatov.

Dar Finske $ 
Sovjetski zvezi 7

Ob koncu obiska Bulganina in 
Hruščeva na Finskem je pred
sednik finske vlade podaril 
Sovjetski zvezi zgodovinski 
vlak št. 293, s katerim so finski 
telezničarji avgusta 1917 prepe
ljali Lenina s postaje Razliv na 
•■insko in kasneje oktobra 1917 

■’ Petrograd. „

Tako ao prebivalci mlade 
ifriške države Gane volili 

svoj parlament

Bombe na Alžir
Rudarska nesreča 

v Južni Koreji
V nekem premogovniku, ki je 

oddaljen okrog sito kilometrov 
od Seula, so se vneli sloji pre
moga. Pri tem je zgorelo deset 
rudarjev,

Kripalani v Jugoslaviji
Voditelj indijske narodne so- 

cialislične stranke Ačarija Kri
palani je prispel te dni na 10- 
dnevni obisk v Jugoslavijo. Ob 
odhodu so ga pozdravili vele
poslanik Crmohmja. Kripalani 
se bo udeležil kongresa delav
skih svetov Jugoslavije.

Alžir je verna podoba Ikotartl« 
r ine politike sodobne Francij e, 
ki se — zadolžena na vseh kon
cih in krajih — krčevito drži 
poslednje -bilke svojega prestiža, 
izvora surovin ter cenene de
lovne sile, Al žira. Gospodarsko 
je prešibka, da bi se mogla 
oprijeti sodobnih metod koloni
alne politike, politike gospodar
ske ekspanzije, preostaja ji edi
no orožje. In tega se v Alžiru 
na vso moč poslužuje, da bi 
zadušila osvobodilno gibanje ter 
si zagotovila vsaj še zadnjo po
stojanko na severni afrtškj 
obali, ko sta se ji izmuznila iz 
rok Tunis in Maroko. Nasilje 
pa rodi nasilje.

Pretekli teden so uporniki Iz
vršili eno največjtih diverzij v

Boj alžirske osvobodilne armade je vedno bolj 
zagrizen. — Ena izmed največjih diverzij alžirskih 
borcev v zadnjem času, pri čemer je bilo ubitih 1°> 
ranjenih pa 80 Francozov. — Pogrom francoskih na
cionalistov v Alžiru. — Klanje po ulicah. — Policija 
ne intervenira. — Sto francoskih bombnikov bombar
dira nekatera področja v Alžiru. — Katoliški kardi
nal Feltin poziva francoske vojake, naj ne klonijo.

samem mestu Alžiru, ki velja 
za najbolj utrjeno mesto te se
vernoafriške kolonije. Sredi 
mesta so se raizpočile bombe, v 
predmestjih pa so padale žrtve 
pod orožjem upornikov. Potem 
pa so se francoski naseljenci 
pripravili na krvavo maščeva
nje. Skupine francoskih nacio
nalistov so patruljirale po me
stu, zaprle vse trgovine in ura
de, ter navalile na arabsko 
četrt in razbijale - in pobijale 
vse, kar jim je prišlo pod roko. 
Policija je opazovala razdejanja 
in poboje prokričanih rok.. Ni
mamo ukaza, so govorili poli
caji, ko je skupina pobesnelih 
nacionalistov pobila ženo z otro
kom v naročju...

Potlej pa je nova vlada, ki 
je komaj prijela za krmilo dr
žave, pričela z veliko ofenzivo 
proti upornikom. Položaje upor
nikov so zasuti z bombami in 
granatami, na vsem področju so 
se razvili hudi boji, v katerih 
je padlo na obeh straneh veliko 
ljudi.

Poraz po 22 letih
Na nedavnih volitvah v Ka

nadi je doživela liberalna stran
ka, -ki je že 22 let na oblasti, 
hud poraz. Progresivna konser
vativna stranka je dobila 110 
mandatov, medtem ko so dobili 
liberalci le 103 mandate. Iz treh 
volilnih okrajev rezultati še ni
so znani, vendar pričakujejo, 
da ne bodo bistveno vplivali ina 
izid volitev. Na zadnjih voli
tvah leta 1953 so dobili liberalci 
170 mandatov. Ker polovica 
ministrov ni bila izvoljena, pri
čakujejo, da bo ministrski pred
sednik sporočil generalnemu 
guvernerju odstop svoje vlade. 
Novo vlado bo bržkone sestavil 
voditelj progresivne konserva
tivne stranke.

Pri vsem tem pa je dvignil 
svoj glas še kardinal Feltin, vr
hovni vojni vikar francoske 
vojske, ki je pozival francoske 
vojake z alžirskega bojišča, na) 
ne klonijo pred velikimi teža
vami v Alžiru. Rotili jiih je š*. 
naj nikar ne pripovedujejo gr
dih reči po povratku v domovi
no: »Nikomur sicer ne moreirt 
prepovedati, da bi govoril P° 
povratku, kar se mu zdi, ne d* 
se pa odpustiti, da pri tem n« 
omenjamo velikega cdvilizator- 
skega dela, M ga je opravil* 
Francija v tej deželi.«

Novi predsednik francosk* 
vlade Bourges-Maunoury pa j* 
pred skupščino takole razloži* 
svoj program glede Alžir a: fe
derativna ureditev, nova poli
tična ureditev naj bi začela naj
prej pri manjših upravnih eno
tah, volitve, čim jih bo mogoč* 
organizirati, izvoljeni predstav
niki pa naj bi sprejeti statut 
Alžira. Toda vojne še ne bo 
konec. »Francija se mora voj
skovati, dokler jo silijo v voj
no«. Zraven pa je napovedal 
za 150 milijard frankov novih 
davkov...

i ii m
Ministrstvo industrije Egipta 

je te dni dokončalo osnutek Po
letnega načrta gospodarskega 
razvoja Egipta. P.la,n velja za 
leta- 1957—1961. Skupno bodo in
vestirali za 250 milijard dinar
jev (250 milijonov funtov). 0° 
koncu petletke bo vrednost in
dustrijske proizvodnje povečana 
za 225 milijonov funtov, ’ietnl 
narodni dohodek pa bo večji za 
desetino. Istočasno se bo pove
čalo število delavcev za polovi* 
co.

Glasilo sindikatov Slovenije Izdaja Republiški svet Zveze sindikatov za Slovenijo. — Odgovorni urednik France Boštjančič. — Tisk Casopisno-zalošnlškega podjetja »Slovenski poročevalec« v Ljubljani. — Naslov uredništva tn uprav* 
Ljubljana, Čufarjeva ulica 3. — Dom sindikatov. — Telefonuredništva in uprave 32-031, uredništvo 32-538, uprava 30-046, — Poštni predal 284 — Račun pri Mestni hranilnici v Ljubljani 601-606-1-221. — List izhaja vsak petek. -"

Rokopisov ne vračamo, — Mesečna naročnina 40 din, četrtletna 120 din, polletna 240 din, celoletna 430 din; posamezna številka 10 din.


